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A K C I J A IN R E A K C I J A 
A l i veste, da imajo na Finskem v parlamentu odbor za načrtovanje 
prihodnosti, da v svetu obstaja mreža centrov za raziskavo 
prihodnosti, daje načrtovanje prihodnosti (future studies) priznano 
za znanstveno disciplino, študijsko smer ter da se s tem ukvarjajo tudi 
nekateri Slovenci? 
Žal tako daleč, da bi odbor za prihodnost prišel tudi v naš parlament, 
še nismo, je pa vedno bolj jasno tudi navadnim smrtnikom, da je brez 
načrtovanja prihodnosti težko biti pripravljen na spremembe in 
možnosti za uspeh. Mojstri tega študija povejo še drugače: "Ni 
pomembno le, da vidimo, kaj se spreminja, ampak tudi, kaj bi se lahko 
spremenilo in kaj se mora spremeniti." Zato so pomembni scenariji -
vizija. Tudi vizija za življenje skupnosti. Brez vizije smo prepuščeni 
zgolj reakcijam. Reakcija pa je včasih tudi umik in obup, naveličan 
zamah z roko. Le če imamo vizijo, si naredimo prostor za akcijo. 
Tako bodo tudi odgovori svetnikov v Klasju na naše tokratno 
vprašanje o reševanju problema drog v občini pokazali, kako si oni 
predstavljajo načrtovanje prihodnosti. V tej številki boste našli tudi 
odgovor na vprašanje, kakšna naj bi bila prihodnost pozidave centra 
Ivančne Gorice in katere dejavnosti naj bi našle tu svoj mcstotvoren 
vpliv. 

Pravzaprav preberite kar stran za stranjo in preverite. Prostor za 
akcijo se odpira, kajne? ( K M ) 

OBČINA 
IVANČNA GORICA 

Vas vabi na 

SLAVNOSTNO PRIREDITEV 
OB PRAZNOVANJU 

OBČINSKEGA PRAZNIKA 

ki bo v petek, 30. maja 2003, 
ob 18.00 uri v Kulturnem domu 

v Ivančni Gorici 

Ž U P A N 
Jernej L A M P R E T , prof. 

Program prireditev objavljamo na 13. strani. 

Minuli teden, oziroma 5. maja 2003 je 
praznovala stoletnico Marija Zeleznikar -
Mustarjeva mama iz Malih Kompolj 8 pri 
Muljavi. Skupaj s številnimi sorodniki so priredili 
primerno slavje v Domu starejših občanov 
Grosuplje, kjer Marija trenutno živi. Proslave sta 
se udeležila tudi župan občine Ivančna Gorica 
Jernej Lampret in krški župnik Tone Humar. 
Zapel ji je tudi muljavski moški pevski zbor. 
Številnim čestitkam se pridružuje tudi uredniški 
odbor Klasja. 

5. SEJA OBČINSKEGA 
SVETA IVANČNA GORICA 

Stran 2 
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5 . S E J A OBČINSKEGA S V E T A 
IVANČNA G O R I C A 

Seja se je začela ob 17. uri s poz
dravnim nagovorom župana Jerneja 
Lampreta. Tako kot vedno so tudi 
sedaj najprej potrdili dnevni red ter 
dali mnenje na zapisnik s prejšnje in 
s 1. izredne seje. 

UPRAVNA E N O T A 
G R O S U P L J E 

O delu U E Grosuplje v letu 2002 
je poročala načelnica Nevcnka Dol
gan. Iz poroči la je bilo mogoče 
razbrati, da je delo U E Grosuplje v 
letu 2002 potekalo uspešno glede na 
zastavljene splošne cilje. Pridobila si 
je certifikat kakovosti ISO 9001 -
2000, dodatne prostore na Kolod
vorski 2 ter izvedla popis prebivalst
va in predsedniške volitve. Izvedena 
je bila tudi racionalizacija poslovan
ja s strankami; v letu 2002 je bilo 
malo pritožb in obnovitev postopka. 
Župan Jernej Lampret je načelnici 
postavil kar nekaj vprašanj, pred
vsem o odnosu matičnega urada in 
U E ter odnosu U E do občine oz. 
njenih zadev, ki potrebujejo soglasje. 
Svetnik Andrej Sekirnik je izpostavil 
problem denacionalizacije Farme 
Stična, Nikolaja Erjavca je zanimalo, 
kako misli U E fizično približati 
storitve občanom Občine Ivančna 
Gorica, Dušan Strnad se je zanimal 
za graditev objektov v počitniških 
conah, izpostavljena pa je bila spet 
tudi romska problematika. 

V nadaljevanju seje je bila spreje
ta premoženjska bilanca Občine 
Ivančna Gorica, ki je bila na dan 
31.12.2002 ocenjena na 
8.132.611.000,00 tolarjev. Sprejet je 
bil tudi Odlok o predkupni pravici 
Občine Ivančna Gorica na območju 
poselitve ter na območju obstoječih 
oz. predvidenih infrastrukturnih 
omrežij in objektov zunaj 
poselitvenih območij. Na seji je bil 
sprejet tudi Odlok o spremembah in 

dopolnitvah odloka o prostorskih 
ureditvenih pogojih za P P C I/l -
Višnja Gora, P P C 1/3 - Polževo, P P C 
II/1 - Ivančna Gorica in P P C 11/3 -
Muljavsko polje ter Odlok o spre
membah in dopolnitvah odloka o 
prostorskih ureditvenih pogojih za 
plansko celoto Šentvid pri Stični 
III / l , III/2, III/3. 

Občinski svet je podprl tudi pred
log K V I A Z - a , da postane Milena 
Vrenčur ravnateljica Srednje šole 
Ivančna Gorica, ter predlog, da se v 
Medobčinski odbor za razvoj in 
pospeševanje malega gospodarstva 
izvolita Jože Košak in Karel Bregar. 

PRIZNANJA IN 
NAGRADE OBČINE 
rVANČNA GORICA 

Na seji K V I A Z - a so obravnavali 
predloge za dodelitev priznanj 
Občine Ivančna Gorica. Nagrajenci 
so naslednji: 

Zlati grb Občine se podeli Pod
jetju Akrapovič d.O.O., Ivančna Gor
ica, za dosežene uspehe tako na 
gospodarskem in inovacijskem 
področju kot tudi pri promociji 
Občine Ivančna Gorica - doma in na 
tujem. 

Nagrado Josipa Jurčiča prejme 
Alojzij Ljubic, Stična, za dolgoletno 
izredno prizadevno in uspešno delo 
na področju razvoja gasilskih 
društev. Ravno tako nagrado Josipa 
Jurčiča prejme Slovenski verski 
muzej Stična, Stična, za izjemne 
dosežke in dolgoletno prizadevanje 
za ohranjanje kulturne dediščine. 

Plaketo Antona Tomšiča pa se 
dodeli Cvetu Zupančiču, Višnja 
Gora, za zasluge na področju gospo
darskega in kmetijskega razvoja 
Občine Ivančna Gorica. 

Predlogi so bili sprejeti po burni 
razpravi, priznanja in nagrade pa 
bodo podeljene ob prazniku občine -
29. maju. 

2 x 110 kV D A L J N O V O D 
RTP G R O S U P L J E - RTP 

T R E B N J E 

P O T E K TRASE V 
OBČINI IVANČNA 

GORICA 
V Občini Ivančna Gorica bo 

potekala trasa 2 x 110 k V električne
ga- daljnovoda, za katerega vodi 
postopek priprave lokacijskega načr
ta Urad RS za prostorsko planiranje. 
Seje so se udeležili predstavniki 
Ministrstva za okolje (Urad za pros
torsko planiranje in Urad za ener
getiko), predstavnik investitorjev 
Elektro Ljubljana in predstavnik 
izdelovalca lokacijskega načrta 
Savaprojekt d.d. Sledila je dveurna 
razprava o pomembnosti in 
škodljivosti daljnovoda in R T P 
Ivančna Gorica. Svetniki so postavl
jali razna vprašanja, zavzemali so se 
za krajevne skupnosti oz. prebivalce 
posameznih naselij, izpostavili so 
problem elektromagnetnega sevanja 
in nevarnosti za zdravje. Odgovori 
strokovnjakov so bili prepričljivi, saj 
so svetniki s 17 glasovi Z A potrdili 
traso daljnovoda - V A R I A N T O A z 
dopolnitvami, ki so j ih predlagali 
krajani (sestanek v Dobu pri 
Šentvidu in Kriški vasi) ter z načrto
vanim usklajcvalnim sestankom v KS 
Višnja Gora. Po ocenah strokovn
jakov daljnovod ustreza vsem kriter
ijem in standardom v Sloveniji in 
Evropski uniji. Župan Jernej Lam
pret je debato o daljnovodu zaključil 
z besedami: "Razprava v občinskem 
svetu je pokazala, da nam ni vseeno 
in da iščemo najboljše rešitve za 
razvoj občine." 

V nadaljevanju sta bila po uvod
nem županovem govoru in daljši 
razpravi sprejeta tudi Sklep o višini 
cen programov v javnem vzgojno-
varstvenem zavodu Vrtec Ivančna 
Gorica in sklep, da Svet vrtca pregle
da prispele pritožbe ter poroča o 
ugotovitvah na naslednji seji 
občinskega sveta. Predlagana pa je 
bila tudi modifikacija pravilnika. 

Dve točki z dnevnega reda 
(Poročilo o realizaciji programa dela 
Občinskega sveta Občine Ivančna 
Gorica za leto 2002 in Osnutek Pro
grama dela Občinskega sveta 
Občine Ivančna Gorica za leto 2003) 
sta bili preloženi na naslednjo sejo. 

Natalija Pavlin 

S V E T N I K I 
O D G O V A R J A J O 

V nadaljevanju vam predstavljamo mnenja naših občinskih svetnic in svet
nikov, pa tudi svetniških skupin v zvezi s problemom drog v občini. Glede na 
to, da se je že pred časom veliko govorilo (pa tudi pisalo) o drogah v naši obči
ni, konkretno tudi o drogah v šolskem centru v Ivančni Gorici , nas je zani
malo: 

"Kaj ste do sedaj že storili in kaj še nameravate storiti v prihodnje kot 
občinski svetnik v zvezi s problemom drog v naši občini? 

Kakšni so vaši predlogi za rešitev tega problema in kje je treba začeti?" 

SLS. 
SVETNIŠKA SKUPINA 

SLS 
Slovenska ljudska stranka je že 

pred volitvami opozarjala in imela v 
svojem predvolilnem programu tudi 
prizadevanja za ponovno 
vzpostavitev Policijske postaje v 
Ivančni Gorici . 

Tako velika občina s srednješolsko 
ustanovo bi vsekakor potrebovala 
tudi ostrejši nadzor mladine pri 
mamilih in alkoholu. Naša pobuda 
županu je bila tudi, da je po dolgem 
času treba dati na sejo občinskega 
sveta tudi poročilo policijske posta
je, pa ga žal še ni bilo. 

Največ v zvezi s to problematiko je 
vsekakor mogoče storiti v vsaki 
družini, nato pa v šoli. Odkriti in 
zaupljivi pogovori ter maksimalno 
angažiranje mladine na športnem, 
kulturnem, glasbenem in drugih 
področjih so vsekakor najboljša 
zdravila proti drogam. 

Kar nekaj predavanj na to temo je 
bilo že v šoli, pa mogoče še premalo. 

Rešitve tega problema je vsekakor 
treba iskati v zgodnjem odkrivanju. 
Zato bi starši, šola in policija morali 
poostriti nadzor nad mladimi. 

Svetniška skupina SLS 
Milena Vrhovec 

Jože Perko 
Jože Golf 

N.Si 
Nova Slovenija 
Krščanska ljudska stranka 
Preventiva je boljša od kurative. 

To še najbolj drži za tako pereč 
problem, kot so droge med mladimi. 
Zato si bomo v svetniški skupini 
prizadevali za programe, ki bodo 
mlade ozaveščali in j im ponujali 
alternativo. Zavedamo se, da je 
občinski svet tej problematiki 
posvetil premalo pozornosti. 

Prvi korak, ki ga bomo v svetniški 
skupini naredili, bo podpora 
ustanovitvi odbora za mlade. Preko 
slednjega bomo aktivno sodelovali 
pri ozaveščanju in nuđenju alterna
tiv. 

Drugi korak, ki ga je treba nujno 
narediti, je po našem mnenju izgrad
nja nove knjižnice v Ivančni Gorici; 
tam bodo mladi dobili prostor za 
vsebinska srečanja, predavanja in 
prostočasna druženja, kot jim je to 
uspelo že v nekaterih drugih sloven
skih občinah. 

Tretji korak je pomoč pri organi
zaciji druženj za mlade na temo 
R O L A S E M I B R E Z 
A L K O H O L A . Še naprej pa si bomo 
prizadevali približevati občinsko 
politiko mladim in jih na ta način 
vključiti v razvoj občine Ivančna 
Gorica. Navsezadnje so oni tisti, ki 
morajo povedati, kaj pričakujejo od 
nas, ki imamo možnost nekaj nared
iti. 

"Dragi mladi, da se bo vaš glas res 
slišal, vas vabimo, da nam svoje 
predloge pošljete na naš email 
naslov: ivancna-gorica6*nsi.si Z 
veseljem jih bomo posredovali 
županu in občinskemu svetu občine 
Ivančna Gorica ter si prizadevali za 
njihovo uresničitev. Prepričani smo, 
da ste polni idej, zato le na plan z 
njimi. Za začetek morda vprašanje: 
Kaj pravite o poletnem kinu na 
prostem v naši občini? Vam je ideja 
všeč? Pišite nam na naš email ali 
pošljite S M S na 040/728-176. Le 
pogumno, v vaših rokah je prihod
nost naše občine." 

Svetniška skupina 
OO N.Si Ivančna Gorica 

LDS 
Uživanje drog je pojav v Občini 

Ivančna Gorica, s katerim se doslej 
ni nihče resno spoprijel. Svetniška 
skupina L D S ugotavlja, da je za to 
zadnji čas. Vso pozornost je treba 
usmeriti k ozaveščanju mladih o 
problemih, povezanih z drogami in 
drugimi oblikami zasvojenosti, ter 
jim ponuditi oziroma omogočiti čim 
boljše alternativne možnosti preživl
janja prostega 

časa. V občinskem proračunu so 
zagotovljena sredstva za mladinske 
projekte, vendar so dokaj skromna. 
Vsekakor je za delo organizacij, ki se 
ukvarjajo z delom z mladimi in za 
mlade, treba nameniti večja finanč
na sredstva in poskrbeti za njihovo 
pravičnejše razdeljevanje. 

Lokalna skupnost lahko namreč 
največ stori za to, da bo raba drog v 
njenih okvirih čim manjša, tako da 
ustvarja take pogoje življenja, ki 
bodo prebivalce usmerjali in j im 
omogočili razvijati življenjski stil 
brez uporabe drog. Med drugim je v 
lokalni skupnosti treba ustvarjati 
pogoje za ustvarjalno preživljanje 
prostega časa otrok, mladostnikov in 
odraslih. 

Svetniška skupina L D S predlaga, 
da se čimprej ustanovi L O K A L N O 
A K C I J S K O S K U P I N O Z A 
P R E P R E Č E V A N J E U P O R A B E 
IN Z L O R A B E D O V O L J E N I H I N 
P R E P O V E D A N I H D R O G V 

Ustanovitelj časopisa K L A S J E , je Občinski svet Občine Ivančna Gorica. Sedež uredništva: Ivančna Gorica, Cesta 2. grupe odredov 17, telefon 7869-40(1, 7869-401, e-mail: klasje.casopis@siol.net, internet: 
vvvnv.ivancna-gorica.si/klašje. Uredniški odbor: Andrej Agnič, glavni in odgovorni urednik, Ksenija Medved, pomočnica glavnega in odgovornega urednika (kultura), Vesna Kralj, Leopold Sever (zadnja stran). Maja Fieko, Janja 
Omahen, Marjeta Glavan (lektor), Simon Bregar (šport), Milena Vrhovec (kmetijstvo), Danijela Pirman (Uradni vestnik). Oblika: Andrej Verhič: Računalniška priprava: A M S E T - Albin Macedoni s.p., Grosuplje, Pod gozdom C, 
3/9; Tisk: K O C M A N Grafika d.n.o., Grosuplje, Jerova vas 1(1. Časopis K L A S J E izhaja v 4.800 izvodih mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno. Nenaročenih rokopisov in fotografij nc vračamo. 
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STRAN 

OBČINI (v Občini Grosuplje je bila 
taka skupina ustanovljena leta 
2002). V to akcijsko skupino je treba 
vključiti predstavnike vseh lokalnih 
šol, vrtca, centra za socialno delo, 
policije, občinske uprave in 
občinskega sveta, urada za delo, 
vseh političnih strank v občinskem 
svetu, zveze kulturnih društev, žup
nije, lokalnih medijev, sodnika za 
prekrške itd. K ustanovitvi 
A K C I J S K E S K U P I N E je treba 
pristopiti takoj, jo formirati, narediti 
analizo stanja, pripraviti okrogle 
mize in organizirati predavanja ter 
resno pristopiti k problematiki, pred 
katero smo si do sedaj v veliki meri 
zatiskali oči. 

SVETNIŠKA S K U P I N A L D S : 
Sonja Maravič, Marina Koščak, 

Nataša Lukman, 
Zdravko Skubic, Jože Rus in Miro 

Volkar 

SDS 
M L A D I M OMOGOČITI 
P O G O J E ZA AKTD7NO 

IN Z D R A V O 
KORIŠČENJE 

P R O S T E G A ČASA 

Razširjenost mamil v Sloveniji je 
zaskrbljujoča. Dosedanji ukrepi 
države so očitno neučinkoviti: niti 
policija, niti socialne in zdravstvene 
institucije niti civilna družba nimajo 
na voljo ustreznih sredstev in 
metod, v mnogih primerih pa tudi 
ni volje za reševanje tako zapletene
ga problema. Socialdemokrati se 
zavzemamo za strožjo kaznovalno 
politiko do razpečevalcev drog. Še 
naprej bomo podpirali vse oblike in 
programe zdravljenja odvisnikov, ki 
predvidevajo celovito obravnavo 
odvisnika, njegovo zdravljenje in 
pomoč pri ponovnem vključevanju v 
d ružbo . V SDS nasprotujemo 
sprostitvi trga drog v Sloveniji. 
Socialdemokratska stranka Sloveni
je bo, tako v Državnem zboru kot 
tudi na obč inskem svetu in v 
javnosti, storila vse, da bi prepreči
la propadanje mladih ljudi in 
mladih družin zaradi odvisnosti od 
mamil. 

Seveda so pristojnosti občinskega 
sveta glede te pereče problematike, 
in s tem tudi možnosti vpliva na 
pozitivno reševanje, minimalne. 
To seveda ne pomeni, da se svetniki 
SDS ne zavedamo vseh nevarnosti, 
ki preko droge prežijo na mlade 
tudi v občini Ivančna Gorica. Ker so 
za neposredno delo v zvezi s 
preprečevanjem dostopa do drog in 
delom z že zasvojenimi uživalci 
drog zadolžene državne represivne, 
socialne in zdravstvene institucije, 
svetniki SDS v občinskem svetu 
delujemo predvsem na preven
tivnem področju. Tako predlagamo, 
sodelujemo ali podpremo vse 
občinske projekte, ki mladim 
omogoča jo aktivno in zdravo 
koriščenje prostega časa. Ve r 
jamemo namreč, da je smotrno vla
gati občinski denar v različna šport
na, kulturna, gasilska in druga 
društva, kjer osebnostno prihod
nost gradi veliko število mladih 
ljudi. S tem, ko j im bomo omogočili 
pogoje za nemoteno organizirano 
izvajanje omenjenih aktivnosti, jih 
bomo zavarovali pred številnimi 
nevarnostmi, ki so j im danes 

izpostavljeni mladi, ki svoj prosti 
čas preživljajo neorganizirano in na 
ulici. 

Svetniška skupina SDS bo še v 
tem mandatu predlagala občinske
mu svetu, da v občini Ivančna Gor i 
ca ustanovi Mladinski center, ki bo 
mladim ponudil prostor za združe
vanje, družabnost in izobraževanje. 
Taki centri že uspešno delujejo v 
nekaterih slovenskih občinah, zato 
smo prepričani, da bo tako tudi v 
Ivančni Gor ic i . Upamo, da bo naš 
predlog naletel na razumevanje tudi 
pri drugih svetniških skupinah. 

Na koncu je treba nekaj reči še o 
trditvi glede drog v šolskem centru v 
Ivančni Goric i , ki jo je novinarka 
Klasja zapisala v dopisu, ki ga je 
naslovila na občinske svetnike. Kot 
član sveta in kot oče dijaka Srednje 
šole Josipa Jurčiča Ivančna Gorica 
lahko z velikim veseljem zatrdim, 
da tega problema med dijaki šole 
prakt ično ni več, oziroma ga je 
uspelo vodstvo šole in celotni 
pedagoški kolektiv omejiti do te 
mere, da pravzaprav ni več omembe 
vreden. Res velik uspeh, ki zasluži 
vse čestitke. 

Z a svetniško skupino SDS 
Dušan Strnad 

SDS 

Franc Grabljevec 

Kaj droge so in kaj povzročajo, se 
vse premalokrat vprašamo. Zakaj 
mladi ljudje sploh začnejo posegati 
po raznih opiatih? Se starši dovolj 
zanimajo za svoje otroke? 
Nemalokrat se zgodi, da starši sploh 
ne vedo, daje njihov otrok odvisnež. 
Alkohol , tobak, marihuana, ekstazi 
... toliko jih poznam, kaj vse še 
obstaja, pa mladi bolje vedo. Že kot 
oče sem se bal, da moj otrok ne bi 
zašel na kriva pota - tukaj mi je uspe
lo. Zato, starši, najprej je vaša 
dolžnost, da s svojim vzorom vpli
vate na otroke. Druženje z vrstniki -
novo poglavje in nove možnosti, priti 
v stik z drogami. Če bo otrok ali mla
dostnik poučen o strašnih posledic
ah, ki jih povzročajo droge, se jim bo 
lažje ognil. Misl im, da šola ozavešča 
mladino o škodljivih posledicah 
drog. Morda bi lahko storila še 
korak naprej in namenila več 
pozornosti in časa tej problematiki. 

Petki in sobote zvečer so med 
mladimi zelo popularni in takrat je 
treba iti ven in se zabavati. Toda kaj 
je njihova zabava: lokali, popivanje, 
droge ... Posledice so: vandalizem, 
neuspeh v šol. . . Moje mnenje je 
torej, daje največji problem alkohol. 
Kot svetnik sem se vedno zavzemal 
za reševanje kakršnihkoli problemov 
v zvezi z mladino na vseh področjih. 
Najsibo izobraževanje, šport, prosti 
čas, problemi drog. Ravno to zadnje 
je problem, ki se bo v vsej svoji širini 
na našem območju pokazal v še več
jem obsegu, če ne bomo pravočasno 
ukrepali. V javnosti se o tem veliko 
govori, ko pa želimo izvedeti 
konkretne za primere, naletimo na 
gluha ušesa. N i podatkov o tej prob
lematiki, zato so zgolj ugibanja, 
koliko mladih je že zabredlo v te 
težave. Zatorej je treba ukrepati. 
Premalo je tudi policijskega nadzo
ra. 

Predvsem pa mislim, da mladina, 
ki se ukvarja s športom, veliko kas
neje ali sploh ne posega po raznih 
opojnih substancah, ker so zado
voljni sami s seboj - so športniki. 
Rešitev vidim ravno v večji športni 
dejavnosti mladine. Zavzemal sem 
se in se še bom za športne objekte in 
vse, kar je povezano s športom, kajti 

le zdrava mladina je naša perspekti
va. Pobude in predlogi občanov 
bodo dobrodošl i in poskušali jih 
bomo rešiti skupaj z vami, za nas. 

SDS 

Jože Adler 

Droga je problem, ki je žal zajel 
tudi naše podeželske kraje. S to 
problematiko se intenzivno ukvarja
jo različni strokovnjaki na državnem 
nivoju. Znano je, da je drogo lažje 
preprečevat i kot pozneje zasvo
jenost zdraviti. Zato je tudi usmer
jenost naše stranke, da veliko pro
računskih sredstev namenjamo 
dejavnostim, pri katerih se mladina 
izobražuje in zabava na kulturen in 
športni način. To so dejavnosti 
predšolske in osnovnošolske vzgoje, 
financiranje športnih, kulturnih in 
turističnih društev. Mednje sodijo 
tudi gasilska in druga društva , ki 
prav tako pripomorejo, da se naša 
mladina zabava na zdrav način brez 
droge. Velik problem predstavljajo 
migranti iz večjih mest, ki hodijo v 
naše kraje in povečujejo možnost 
razširjanja droge. Zato je po mojem 
glavno, da se ljudi pouči o drogi že v 
mladosti, v dobi odraščanja pa 
poskrbeti, da se mladina vključi v 
eno od prej naštetih dejavnosti. 

Z D R U Ž E N A L I S T A 
socialnih demokratov 

Magdalena Urbančič, 
ZDLS 

Najprej moram povedati, da kot 
občinska svetnica nisem še nič stori
la v zvezi s problemom drog v občini, 
ker sem šele začela s svojim 
mandatom. V prihodnje pa bi rada 
opozorila, da je to problem, pred 
katerim si ne smemo zatiskati oči; 
predvsem bo treba pridobiti znanja s 
tega področja. Tu ne mislim samo na 
to, kaj droge so, ampak na to, kaj 
storiti, ko se srečamo z drogo. Potre
bo po teh znanjih imajo tako otroci 
kot tudi odrasli, predvsem starši. Ne 
smemo misliti, da se nam ta problem 
ne more pojaviti ali da živimo v tako 
zdravem okolju, da tega pri nas ni. 
Nedavno sem se pogovarjala s starši, 
katerih otroci so imeli priložnost, 
videti stranske učinke droge. Ob tem 
me je presenetilo dejstvo, kako 
neuki in nebogljeni so bili ti starši. 
Niso imeli strokovne podpore, da bi 
lahko odreagirali na te dogodke. 

Glede na navedeno stanje menim, 
daje treba v našem okolju predvsem 
nadaljevati s preventivnim delom. 
Jaz zaupam v šolski sistem in menim, 
da otroci tam dobijo ustrezno izo
brazbo, vendar pa ni prave 
strokovne podpore za njihove starše. 
Ena izmed oblik so ustrezna preda
vanja za starše v okviru osnovnih in 
srednjih šol. Druga možnost je v 
okviru zdravstvenega preventivnega 
dela, kjer se organizira različna pre
davanja, okrogle mize na to temo, na 
katere so vabljeni strokovnjaki s tega 
področja dela na preventivni in 
kurativni ravni. 

Moje osebno mnenje je, da le z 
večjim poznavanjem problema lahko 
pristopimo k reševanju. 

Zbrala in pripravila: 
Natalija Pavlin 

N.Si 
Nova Slovenija 
Krščanska ljudska stranka 
0 0 Ivančna Gorica, www.nsi.si/oo/igorica 

N A O B I S K P R I H A J A 
D R . A N D R E J B A J U K 

Da nam ni vseeno za razvoj politične kulture v naši občini, potrjuje več kot 
enoletno uspešno delo našega občinskega odbora. Odličen volilni rezultat in 
skoraj podvojeno članstvo je odraz požrtvovalnega dela posameznikov. Danes 
gremo še korak naprej. V soboto, 17. maja 2003, bomo ob 18. uri na našem 
drugem zboru članstva gostili predsednika stranke Nova Slovenija dr. Andre
ja Bajuka. Gospodu predsedniku bomo predstavili naše uspešno delovanje v 
zadnjem letu ter načrte za naprej. Njegova spodbudna beseda nam bo v oporo 
pri našem nadaljnjem delu, predvsem pa prihodnje leto, ko nas čakajo parla
mentarne volitve. Zbor članstva bomo zaključili s prijetnim druženjem ob 
večerji in melodijah Gašperja in Jolande Černivec iz Gabrovke. 

Lepo vabljeni vsi, ki so vam naše vrednote blizu. Člani Nove Slovenije in 
častni gostje bodo prejeli posebna vabila. Ostali simpatiz.erji in vsi, ki bi radi 
postali naši člani in bi bili radi v prvi vrsti seznanjeni z našim delom, ste lepo 
vabljeni, da se prijavite na spodaj navedeno G S M številko, email naslov ali 
pošljete po pošti izpolnjeni priloženi obrazec, na naslov O O N.Si Ivančna 
Gorica, Ulica talcev 4, 1295 Ivančna Gorica. 

Še enkrat LEPO VABLJENI VSI ČLANI IN SIMPATIZERU NOVE 
SLOVENIJE, v soboto, 17. maja 2003, ob 18. uri (kraj srečanja vam bomo 
sporočili naknadno). 

Prijazen pozdrav, 
Andrej Sekirnik 
svetnik in predsednik O O N.Si Ivančna Gorica 
email: ivancna-gorica@nsi.si 
G S M : 040/728-176 

Ime: 

Priimek: 

Naslov: 

Poštna št. in pošta: 

Telefon: 

G S M : 

email: 

[_j Da, prijavljam se za srečanje z dr. Andrejem Bajukom 17.5.2003. 

[_j Želim, da mi pošljete pristopnico za včlanitev v stranko Nova Slovenija.: 

• Želim, da me redno obveščate o dogodkih in delu O O Nova Slovenija-
Ivančna Gorica. 

Želeno obkroži 

Podpis:_ 
Naročnik s podpisom dovoljuje, da OO N.Si vzpostavi, vodi, vzdržuje in upravlja z osebnimi. 

• podatki naročnika, ki mu jc zagotovljeno varstvo osebnih podatkov po Zakonu o varstvu osebnih. 
• podatkov (Uradni list RS št. 59/99, 57/01). 

T a b o r s k a 1 3 , 
1 2 9 0 G r o s u p l j e 

T e l . : 041 7 8 9 8 6 6 , 
041 7 1 7 3 1 4 

U R E D I M O V A M V A R E N 
N A K U P A L I P R O D A J O HIŠE, 

V I K E N D A , S T A N O V A N J A 
A L I P O S E S T I . 

http://www.nsi.si/oo/igorica
mailto:ivancna-gorica@nsi.si


STRAN 

O D F U S A R J A D O O B R T N I K A Z A K A J S E J E P R O S T O T R G O V A L O Z 
K M E T I J S K I M I ZEMLJIŠČI? 

S A M O S T O J N I P O D J E T N I K 
P O S A M E Z N I K 

Kdo je samostojni podjetnik posameznik 
Samostojni podjetnik posameznik (v nadaljevanju podjetnik) je fizična 

oseba, ki na trgu samostojno opravlja pridobitno dejavnost kot svojo izključno 
dejavnost. Podjetnik je lahko kdorkoli, ki izpolnjuje pogoje za opravljanje 
priglašene dejavnosti. Pri tem ni pomembno, ali je oseba v delovnem razmer
ju kje drugje, ali je študent, upokojenec ipd. Temeljni pogoj je, da izpolnjuje 
vse z zakoni predpisane pogoje za opravljanje priglašene dejavnosti. 

Koliko delavcev lahko zaposluje 
Zakon podjetnika ne omejuje pri številu zaposlenih delavcev, kar pomeni, 

da le-ta lahko zaposli neomejeno število delavcev. Prav tako lahko podjetnik 
opravlja vse dejavnosti, razen tistih, ki so z zakoni prepovedane. 

Odgovornost podjetnika 
Podjetnik je fizična oseba; za obveznosti odgovarja z vsem svojim pre

moženjem (poslovnim in zasebnim) in nima ločenega poslovnega in zasebne
ga premoženja. 

Kaj potrebuje za ustanovitev obratovalnice 
Z a ustanovitev obrata podjetnika ni treba skleniti nobenega ustanovnega 

akta niti ne zagotoviti ustanovnega kapitala. Podjetnik samostojno upravlja in 
vodi posle svojega obrata in ga tudi zastopa v pravnem prometu. Obrat pod
jetnika nima nobenih organov (skupščina), kot to velja za gospodarske 
družbe. Prav tako nima poslovodje oziroma direktorja, lahko pa prepusti 
zastopanje družbe in poslovodenje prokuristu, če se za to odloči. 

Z a ustanovitev obrata je potrebna priglasitev. Podjetnik se priglasi pri pris
tojni izpostavi R U za javne prihodke na območju, kjer ima sedež obrata. 

K priglasitvi mora predložiti ustrezna dokazila, da izpolnjuje vse pogoje za 
opravljanje dejavnosti, ki jih priglaša. Kateri so ti pogoji, je odvisno od 
dejavnosti. Pri tem je treba upoštevati določbe specialnih zakonov, ki reguli
rajo posamezne gospodarske dejavnosti, kot npr. za trgovino zakon o trgovi
ni, za prevoze zakon o prevozih v cestnem prometu, za obrtne in obrti podob
ne dejavnosti ter dejavnosti domače in umetnostne obrti obrtni zakon ipd. 

Kdaj podjetnik prejme obrtno dovoljenje 
Obrtno dovoljenje dobi podjetnik ob izpolnjevanju naslednjih pogojev: 
- ustrezna izobrazba, ki jo določa obrtni zakon, ali preizkus strokovne 

usposobljenosti in 
- izpolnjevanje minimalnih pogojev, ki se nanašajo na prostor, okolje, opre

mo, varnost pri delu itd. 

Kaj mora biti navedeno na priglasitvenem listu 
Oseba, ki želi priglasiti opravljanje dejavnosti, mora na priglasitveni list 

obvezno vpisati naslednje podatke: 
- označbo obrata oziroma firmo podjetnika in sedež 
Označba obrata oziroma firma podjetnika mora obvezno vsebovati napoti

lo, ki nakazuje dejavnost, osebno ime in priimek podjetnika in skrajšano 
označbo, da gre za samostojnega podjetnika posameznika - s.p.. Če to želi, 
lahko podjetnik v označbo obrata oziroma v firmo vključi tudi sestavino firme 
ali firmo ustrezno poimenuje. 

Poleg označbe firme oziroma obrata je podjetnik dolžan navesti tudi sedež 
tega obrata. Z a sedež obrata se lahko odloči, da bo tam, kjer se bodo vodili 
posli - administrativni poslovni sedež - ali pa tam, kjer bo opravljal dejavnost; 

- ime in priimek podjetnika, njegovo enotno matično številko in naslov nje
govega prebivališča (gre za osebne podatke, ki jih ima v osebnem doku
mentu); 

- podatke o dejavnosti ali dejavnostih, ki jih želi opravljati. Vpiše lahko le 
tiste dejavnosti, za katere je predhodno pridobil dokazila o izpolnjevanju 
pogojev za njihovo opravljanje. Poleg navedbe dejavnosti mora opisati 
tudi način opravljanja dejavnosti: ali gre za obrtni ali neobrtni način 
opravljanja dejavnosti; 

- podjetnik ima lahko tudi podružnico ali več podružnic na področju naše 
države, ki pa jih je dolžan vpisati v posebno rubriko v priglasitvenem listu. 

Ustavno sodišče RS je v postopku 
za oceno ustavnosti na seji 28. febru
arja 2002 z odločbo razveljavilo 
poglavje Zakona o kmetijskih 
zemljiščih v delu, ki govori o prome
tu s kmetijskimi zemljišči. Razvel
javitev je začela veljati po preteku 
enega leta od objave odločbe v 
Uradnem listu, torej 28.3.2003. Na 
vladi RS so skoraj eno leto pripravl
jali zahtevane spremembe in dopol
nitve ter po zagotovitvah nekaterih 
usklajene poslali v obravnavo v 
državni zbor. 

Tudi na komisiji državnega sveta 
za kmetijstvo, gozdarstvo in prehra
no smo to gradivo obravnavali in mu 
dali pozitivno mnenje. Prav tako tudi 
odbor pri Državnem zboru. Državni 
zbor, še vedno ne vem, iz kakšnih 
razlogov, tega zakona ni sprejel. A l i 
je bil pojitično neusklajen? A l i res 
zaradi 27.člena, ki govori o pravici 
zakupa kmetijskih zemljišč? A l i pa 
celo zaradi nehigienske poteze 
poslancev, s katero je prišlo do 
zakonske praznine, katero so neka
teri s pridom izkoristili. 

Takoj po nesprejetju zakona so 
trije poslanci: Podobnik, Kramberg-
er in Rokavec vložili novi predlog, ki 

je bil skoraj enak kot prvi, z 
namenom, da se zakon čimprej spre
jme in zapolni zakonska praznina na 
tem področju. 

Tudi k temu predlogu je naša 
komisija dala z nekaj pripombami 
pozitivno mnenje. Politične stranke 
so se ob zakonu usklajevale, vendar 
do dogovora ni prišlo. Na seji 
8.4.2003 je Državni zbor zakon spre
jel, z dodatnimi šestimi amandmaji, 
katerih glavna sprememba je, da v 
27. členu, ki govori o zakupih kmeti
jskih zemljišč, postavlja na prednos
tno mesto dosedanjega zakupnika. 

To pa je v nasprotju s strategijo in 
cilji slovenskega kmetijstva, ki daje 
prednost družinskim kmetijam, kat
era morajo imeti možnost in pogoje 
za razvoj. Zemlja pa je vsekakor 
osnovni pogoj in sredstvo za to. 

Tako je tudi drugje v Evropski 
uniji. Z izglasovanjem teh amand
majev je omogočena prednostna 
pravica zakupa družbenim poses
tvom, za katerih nakup se močno 
zanimajo tujci: (KŽK) Kranj, Perut
nina Ptuj itd. 

Državnemu svetu ni ostala druga 
možnost, kot da izglasuje odločitveni 
veto ali pa pusti zadeve take, kot so. 

Iz političnih krogov so prišle infor
macije, če bo državni svet zavrnil 
zakon, ga poslanci ne bodo več 
izglasovali in prosto trgovanje z 
zemljišči se bo nadaljevalo. Ker 
državni svet ni hotel prevzeti te 
odgovornosti, se ni odločil za ta 
skrajni ukrep. 

Vračam se na začetek in se sprašu
jem, kakšen je namen tega početja. 
Dovolj je bilo časa za usklajevanje in 
predstavniki države bi že enkrat 
morali vedeti, kaj je nacionalni 
interes te države, zato bi morali 
sprejemati tudi temu primerne 
zakone, nikakor pa v ključnih 
trenutkih podlegati pritiskom 
posameznikov in nekaterih skupin. 
V tej zgodbi je ravnanje poslancev 
neodgovorno in dodatno daje slab 
ugled delu Državnega sveta v 
trenutku, ko je sproščen trg 
nepremičnin za E U . Pri nas obstaja 
zakonska praznina na področju 
kmetijskih zemljišč. Samo upamo 
lahko, da se v teh dvajsetih dneh ni 
izvedlo preveč škodljivih poslov v 
množici izpeljanih prepisov kmeti
jske zemlje. 

Cveto Zupančič, državnik svetnik 

Občina Ivančna Gorica, Sokolska 8, 1295 Ivančna Gorica, na podlagi Odloka o proračunu Občine Ivančna Gorica za 
leto 2003 (Uradni vestnik št.2/03 z dne 02.04.2003) objavlja 

J A V N I R A Z P I S 
za agromelioracijska dela, čiščenje potokov in urejanje poljskih poti 

na območju Občine Ivančna Gorica za leto 2003 

1. Predmet javnega razpisa je sofinanciranje melioracijskih del kmetijskih zemljišč na območju občine Ivančna Gor
ica, s katerimi se kmetijska zemljišča izboljšajo oz. se izboljšajo pogoji obdelave teh zemljišč. M e d te ukrepe sodi
jo: 

- ruvanje in odstranjevanje skalnih samic, štorov in zarasti, ki na kmetijskih zemljiščih ovirajo obdelavo; 
- planiranje in ravnanje terena po končanih agromelioracijskih delih; 
- čiščenje obstoječih melioracijskih sistemov, to je odstranjevanje usedlin in nanosov na dnu melioracijskih kanalov; 
- urejanje poljskih poti. 

2. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je 7.000.000,00 tolarjev. 

3. Dela po tem razpisu morajo biti izvedena do konca oktobra 2003 oz. najkasneje do konca leta 2003. Občina Ivanč
na Gorica iz namenskih sredstev za urejanje kmetijskih zemljišč sofinancira agromelioracije kmetijskih zemljišč v 
višini 60% celotne vrednosti izvedenih del, lastniki zemljišč prispevajo k navedenim delom 40 % lastnih sredstev. 

4. Na javnem razpisu lahko sodelujejo lastniki ali najemniki kmetijskih zemljišč na območju občine Ivančna Gorica, 
ki se aktivno ukvarjajo s kmetijsko dejavnostjo in pridelujejo tržne viške. Lastniki in najemniki kmetijskih zemljišč 
so dolžni sodelovati pri izvajanju strojnih ur, izvesti potrebna ročna dela (pri odstranjevanju zarasti in kamenja ter 
finem planiranju zemljišč) in po končanih delih vzdrževati zemljišče. 

Gradbene oz. zazidljive parcele niso predmet tega razpisa. 

Sredstva za dela po tem razpisu lahko pridobijo upravičenci na podlagi vloge, ki mora vsebovati: 
- izpolnjen obrazec, ki ga upravičenci dobijo na vložišču občine Ivančna Gorica, 
- mapno kopijo parcele oz. zemljišča, ki ga želijo vlagatelji meliorirati, 
- najemna pogodbo, če je vlagatelj najemnik zemljišča (najmanj 5-letno zakupno pogodba). 

5. Merila za pridobitev sredstev za sofinanciranje melioracijskih del: na podlagi pravočasno oddanih in popolnih vlog 
bo komisija opravila terenski ogled kmetijskih zemljišč, ki bodo predmet melioracijskih del, ta ogled pa je pogoj za 
pripravo sklepa o višini odobrenih strojnih ur oz. dodeljenih sredstev, ki ga izda župan Občine Ivančna Gorica. 

6. Rok za prijavo je 30 dni od dneva objave. Vloge, prispele po tem datumu, se štejejo kot neveljavne. Vloge za 
dodelitev sredstev za sofinanciranje agromelioracij kmetijskih zemljišč z vsemi potrebnimi prilogami vložijo prosil
ci na naslov: O B Č I N A I V A N Č N A G O R I C A , Referat za kmetijstvo, Sokolska 8, 1295 Ivančna Gorica, kjer lahko 
zainteresirani dobijo tudi vse dodatne informacije (tel: 787-83-84, 787-83-85). 

7. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa obveščeni po opravljenem terenskem ogledu kmetijskih zemljišč. 

ŽUPAN 
Jernej Lampret, prof., l.r. 

MLEČNE K V O T E 
Podružnica je sestavni del obrata podjetnika posameznika in ni samostojna 

enota. V njej lahko podjetnik opravlja eno ali vse priglašene dejavnosti. 
Podružnica nima lastnega računa, kar pa ne pomeni, da ne sme opravljati 
gotovinskega prometa. Podružnica se, ne glede na njen sedež, vedno priglasi 
pri R U za javne prihodke, kjer je sedež podjetnika. Tudi za podružnico je 
podjetnik dolžan pridobiti dokazilo o izpolnjevanju minimalnih pogojev 
(enako kot za obrat). 

Kmetijska gospodarstva, na katerih proizvajajo mleko, morajo voditi podatke o proizvodnji mleka, odda
ji mleka v mlekarne, porabi mleka na kmetijskem gospodarstvu in neposredni prodaji mleka in mlečnih 
izdelkov. 

Poročilo o skupni količini mleka je treba oddati na posebnem obrazcu na A R S K T R P , Dunajska 160, 
Ljubljana najkasneje do 15. maja 2003. 

Obrazce dobite na sedežu Kmetijske svetovalne službe ali v K Z Stična. 



STRAN 

Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano 
Veterinarska uprava RS 
Veterinarska inšpekcija Ljubljana - izpostava Grosuplje 
Cesta na Krko 7, 1290 Grosuplje 

KRMLJENJE PRAŠIČEV 
S POMIJAMI 

Opozarjamo vse nosilce dejavnos
ti , katerih ostanek tehnološkega 
procesa so pomije, da jih smejo odd
ajati kot krmo za prašiče le v obrate, 
ki so registrirani pri Veterinarski 
upravi Republike Slovenije. To 
pomeni, da ustrezajo pogojem, ki jih 
za tovrstne obrate predpisuje 
N A V O D I L O o pogojih za uporabo 
pomij za krmljenje prašičev (Ur. 
List RS, št. 95/00). 

Istočasno pa rejce opozarjamo, da 
je hranjenje prašičev s pomijami 
prepovedano, razen če so pomije 
nabavljene v obratu za obdelavo 
pomij, ki je registriran pri Veteri
narski upravi Republike Slovenije. 

Omenjeno N A V O D I L O je v vel
javi že od 1.1.2000. Izdano je bilo 
zaradi preprečevanja in zatiranja 
klasične prašičje kuge, ki se lahko 
širi tudi s hranjenjem prašičev s 
pomijami in ker od 10.11.2000 
prašiči niso več zaščiteni proti tej 
bolezni s cepljenjem. Od omenjene
ga datuma dalje je cepljenje prašičev 
proti klasični prašičji kugi v naši 
državi prepovedano. 

Veterinarski inšpektor 
dr. Rozalija Fuchs, dr. vet. med. 

N A V O D I L O o p o g o j i h z a u p o r a b o 
p o m i j z a k r m l j e n j e prašičev 

1 . člen 
T o n a v o d i l o u r e j a p o r a b o , o b d e l a v o , 

z b i r a n j e i n p r e v o z p o m i j z a k r m l j e n j e 
prašičev. 

2 . člen 
Z a p o t r e b e t e g a n a v o d i l a s o p o m i j e 

o d p a d k i živalskega i z v o r a iz k u h i n j in 
živilskih o b r a t o v . 

3 . člen 
P o m i j e mora jo biti termično o b d e l a n e . 
Uporab l ja jo s e l a h k o le z a k rml jen je 

prašičev p i t a n c e v , k i s o n a m e n j e n i z a 
z a k o l , a l i d rug ih ka tegor i j prašičev, p o d 
p o g o j e m , d a s o n a m e n j e n i z a z a k o l . P re 
p o v e d a n a j e u p o r a b a p o m i j , ki izv irajo iz 
m e d n a r o d n e g a p r o m e t a . Z a k r m l j e n j e 
l a s t n i h prašičev j e d o v o l j e n a u p o r a b a 
pomi j iz l a s t n e g a g o s p o d i n j s t v a , ki p a 
m o r a j o bit i v s e e n o termično o b d e l a n e . 

4 . Člen 
P o m i j e m o r a j o h i t i termično o b d e l a 

n e s s e g r e v a n j e m e n o u ro n a 90°C a l i 
z u p o r a b o drugačne k o m b i n a c i j e t e m 
p e r a t u r e in časa, k i z a g o t a v l j a uničenje 
v i r u s a klasične prašičje k u g e . U p o r a 
b o drugačne k o m b i n a c i j e d o v o l i V e t e 
r i n a r s k a u p r a v a R e p u b l i k e S l o v e n i j e (v 
n a d a l j n j e m b e s e d i l u V U R S ) z odločbo 
v u p r a v n e m p o s t o p k u . 

V p o s t o p k u termične o b d e l a v e m o r a 
bit i omogočeno m e h a n s k o beleženje in 
s p r e m l j a n j e termične o b d e l a v e p o m i j . 

5 . člen 
Z b i r a n j e p o m i j j e d o v o l j e n o le v o b r a 

t i h , k jer s e p o m i j e termično o b d e l a j o 
in k i i m a j o d o v o l j e n j e V U R S (v n a 
d a l j n j e m b e s e d i l u : o b r a t ) . V U R S i z d a 
d o v o l j e n j e iz prejšnjega o d s t a v k a v 
u p r a v n e m p o s t o p k u , če o b r a t i z p o l n j u j e 
n a s l e d n j e p o g o j e : 

- imet i m o r a ločen p r o s t o r z a termično 
n e o b d e l a n e in tehnično o b d e l a n e pomi je ; 

-v o b r a t u m o r a b i t i tekoča v o d a ; 
- p r o s t o r i , o p r e m a in p r i b o r m o r a j o bit i 

iz m a t e r i a l o v , k i s o p r i m e r n i z a čiščenje 
in razkuževanje. 

V o b r a t u j e t r e b a v o d i t i e v i d e n c o pr i 
s p e l i h pošiljk, iz k a t e r e s o r a z v i d n i v s a j 
p o d a t k i o : 

- d a t u m u p r i s p e t j a pošiljke; 
- i z v o r u p o m i j , 
-količini p o m i j v p o s a m e z n i pošiljki; 
- p r e v o z n i k u . 
E v i d e n c e iz prejšnjega o d s t a v k a j e 

t r e b a h r a n i t i v s a j tr i l e t a . Preprečiti j e 
t r e b a v s t o p nepooblaščenim o s e b a m 
in živalim v o b r a t . 

6 . člen 
P r e v o z p o m i j iz k u h i n j i n živilskih 

o b r a t o v d o o b r a t o v o z i r o m a d o u p o r a 
b n i k o v l a h k o o p r a v l j a j o l e p r e v o z n i k i , 
ki i m a j o u s t r e z n o p r e v o z n o s r e d s t v o in 
n e p r e p u s t n e p o s o d e , iz k a t e r i h j e o n e 
mogočeno i z t e k a n j e v s e b i n e in j i h j e 
mogoče p o v s a k i u p o r a b i očistiti i n 
razkužiti. P r e v o z n i k m o r a v o d i t i e v i d e n 
c o pošiljk, iz k a t e r e s o r a z v i d n i v s a j 
p o d a t k i o : 

- d a t u m u in m e s t u p r e v z e m a p o m i j , 
-količini p r e v z e t i h p o m i j , 
- m e s t u o d d a j e ter u p o r a b n i k u p o m i j . 
E v i d e n c e iz prejšnjega o d s t a v k a j e 

t r e b a h r a n i t i v s a j tr i l e t a . 
7 . člen 

N a d z o r n a d i z v a j a n j e m t e g a n a v o d i 
l a o p r a v l j a v e t e r i n a r s k a inšpekcija. 

8 . člen 
Določbe t e g a n a v o d i l a s e začnejo 

u p o r a b l j a t i 1 . 1 . 2 0 O 1 . 
9 . člen 

T o n a v o d i l o začne v e l j a t i o s m i d a n 
p o o b j a v i v U r a d n e m l i s t u R e p u b l i k e 
S l o v e n i j e . 

Št. 3 2 3 - 3 2 4 / O 0 L j u b l j a n a , 5 . o k t o 
b r a 2 0 0 0 

Ciril SmrkolJ l.r. Minister za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano 

PRORAČUNSKA S R E D S T V A Z A K M E T I J S T V O 
IN G O Z D A R S T V O V L E T U 2 0 0 3 

istočasno tudi proračun za kmetijski del v naslednjih Na Občinskem svetu 2.4.2003 je bil sprejet proračun in 
postavkah: 

K M E T I J S T V O IN G O Z D A R S T V O 4 4 . 8 2 8 . 0 0 0 , 0 0 

S U B V E N C I J E P O D J E T J E M IN Z A S E B N I K O M 17 .000 .000 ,00 

S r e d s t v a z a subvenc ion i ran je c e n zatiranja mast i t isa 

S r e d s t v a z a subvenc ion i ran je c e n u m e t n e g a o s e m e n j e v a n j a 

S r e d s t v a z a subvenc ion i ran je ekološko sprejemlj iv ih škropiv 

2 .000.000,00 

6 .000.000,00 

1.100.000,00 

S r e d s t v a z a subvenc ion i ran je p r e v o z a m l e k a z odda l jen ih kmetij 4 .000.000,00 

S r e d s t v a z a subvenc ion i ran je označevanja in registracije goved i 1.500.000,00 

S r e d s t v a z a sof inanci ranje tečajev iz varstva rastlin 400 .000 ,00 

S r e d s t v a z a f inanciranje anal iz m l e k a 1.000.000,00 

N a b a v a in vzdrževanje hladi lnih b a z e n o v 1.000.000,00 

N e p r o f i t n e o r g a n i z a c i j e i n u s t a n o v e 2 . 1 5 8 . 0 0 0 , 0 0 

** Tekoči transferi neprofitnim org. in ustanovam ** 2.158.000,00 
Pospeševanje čebelarstva 158.000,00 

Sof inanci ran je društev 2 .000.000,00 

D r u g i i z v a j a l c i j a v n i h služb 2 . 8 0 0 . 0 0 0 , 0 0 

** TekočI transferi z a izdatke za blago in storitve** 2.800.000,00 
S r e d s t v a z a izdatke z a b lago in storitve z a s t rok .na l . gozdarske službe 700.000 ,00 

S r e d s t v a z a izdatke z a b lago in storitve z a strok.nal.kmet.svet.službo 1.500.000,00 

S r e d . z a pomoč, o s k r b o in namest i tev živali v Zavetišče 600.000 ,00 

T r a n s f e r i p o s a m e z n i k o m 2 0 . 6 7 0 . 0 0 0 , 0 0 

** Drugi tekoči transferi posameznikom** 20.670.000,00 
G o z d n e c e s t e - tekoče vzdrževanje 5.000.000,00 

G o z d n e v lake 5 .000.000,00 

Agromel io rac i je , čiščenje potokov, urejanje po l jsk ih poti 7 .000.000,00 

D e n a r n a pomoč pri izobraževanju s področja kmeti jstva 630 .000 ,00 

Zložbe zemljišč 420.000,00 

Pi lotski projekti (pašniki) 2 .620.000,00 

I n v e s t i c i j s k i o d h o d k i 2 . 2 0 0 . 0 0 0 , 0 0 

Projekti z a razvoj kmet i jstva in podeželja 2 .200.000,00 

Odbor za kmetijstvo in gozdarstvo je 
na na svoji 2.seji obravnaval posamezne 
postavke in predlagal naslednje 
koriščenje sredstev: 

1. sredstva za subvencioniranje cen 
zatiranja mastitisa se koristijo v višini 
50% stroškov zdravljenja; 

2. sredstva za subvencioniranje cen 
umetnega osemenjevanja so v višini 
2.000 SIT/prvo osemenitev; 

3. sredstva za subvencioniranje 
ekološko sprejemljivejših škropiv se 
izplačajo vsem koristnikom v jesenskem 
času po seznamu; 

4. sredstva za subvencioniranje pre
voza mleka se prav tako izplačajo konec 
leta 2003 po seznamu; 

5. sredstva za subvencioniranje 
označevanja in registracije govedi se v 
celotnem znesku povrnejo Kmetijskemu 
zavodu Ljubljana ali Veterini Dobro po 
priloženem seznamu; 

6. sredstva za subvencioniranje tečajev 
iz varstva rastlin se refundirajo na občini 
v polovični vrednosti; 

7. sredstva za subvencioniranje analiz 
mleka se bodo prav tako izplačevala 
konce leta po seznamu; 

H. nabava in vzdrževanje hladilnih 
bazenov prav tako; 

9. gozdne vlake se delajo po sprejetem 
programu gozdarske službe; 

K), agromelioracije - sredstva sc 
odobravajo po razpisu v Klasju; 

11. denarna pomoč pri izobraževanju 
za dijake s področja kmetijstva - razpis v 
Klasju septembra. 

12. Pilotski projekti - pašniki - razpis v 
Klasju. 

Z a vsa dodatna pojasnila v zvezi s 
sredstvi s področja kmetijstva se lahko 
obrnete na referat za kmetijstvo Občine 
Ivančna Gorica. 

Odbor za kmetijstvo in gozdarstvo 

ČIMPREJ IZPOLNITE IN POŠLJITE NA AGENCIJO VLOGO ZA 
PRIDOBITEV NEPOSREDNIH PLAČIL 

Tudi v letošnjem letu vas želimo povabiti k izpolnjevanju obrazcev za pridobitev denarnih sredstev iz naslova ukre
pov kmetijske politike za leto 2003. 

Upravičenci so predtiskane vloge že prejeli. Priložena so jim podrobna navodila, ki so namenjena kot pomoč pri 
izpolnjevanju obrazcev. Prazne vloge so na voljo po posameznih območnih kmetijsko-gozdarskih zavodih po Sloveni
ji-

Rok za oddajo vlog je letos do 30. aprila. Za kmetijsko gospodarstvo planina ali skupni pašnik je mogoče zbirno vlogo 
na agencijo poslati tudi po 30. aprilu 2003, vendar najkasneje do 30. junija 2003. Osnovne obrazce morajo do 30. apri
la 2003 poslati na agencijo tudi vsi tisti, ki nameravajo kasneje vložiti Zahtevke za posebno premijo, klavno premijo ter 
dodatno plačilo za govedo za leto 2003 ali Zahtevke za neposredna plačila za rejo plemenskih živali za leto 2003. 

Agencija priporoča, da vsi, ki nameravajo vložiti vlogo za pridobitev neposrednih plačil, pazljivo preberejo navodila 
za izpolnjevanje vloge, za pomoč pa naj se obrnejo tudi na kmetijskega svetovalca. 

Občina Ivančna Gorica, Sokolska 8, 1295 Ivančna Gorica na podlagi Odlo
ka o proračunu Občine Ivančna Gorica za leto 2003 (Uradni vestnik Občine 
Ivančna Gorica, št. 2/03 z dne 02.04.2003) objavlja 

J A V N I R A Z P I S 
za dodelitev subvencij za urejanje pašnikov 

I. Sredstva, namenjena za urejanje pašnikov z optimalnim izkoriščan
jem naravnih danosti na pašnih površinah nad 2 ha, se bodo dodeljevala za: 

postavitev pašnih ograj za pašo konj, govedi in drobnice, 
graditev in pregraditev na pašne čredinke s stalno električno ograjo, 
ureditev napajališč za živino, vključno z ureditvijo virov pitne vode. 

II. Skupni znesek sredstev, namenjenih za subvencije, je 2.620.000,00 
tolarjev. 

III. Upravičenci do subvencij so fizične osebe s slovenskim državl
janstvom, ki se aktivno ukvarjajo s kmetijsko dejavnostjo najmanj pet let, 
imajo status kmeta, so lastniki obdelovalnih površin na območju Občine 
Ivančna Gorica in imajo stalno bivališče v Občini Ivančna Gorica. 

IV. Oblika dodeljevanja: 
Subvencije sc dodeljujejo v obliki nepovratnih sredstev, vendar največ v viši

ni do 
6 0 % od vrednosti posameznega programa. Razliko do končne vsote plača 

lastnik. Kot dokazilo je treba pred izplačilom nepovratnih sredstev predložiti 
račune za nakup pašne opreme po projektni dokumentaciji ( v višini 100%). 

V . Predpisana dokumentacija: 
projektna dokumentacija s p redračunsko vrednostjo del po 

posameznih fazah in vrstah, ki jo pregleda in potrdi Kmetijska svetovalna 
služba; 

katastrski načrt, v katerega je vrisana ureditev pašne površine; 
Kmetijska svetovalna služba izdela neodvisno strokovno mnenje o 

upravičenosti investicije. 

V I . Predložiti je treba: 
izpolnjen obrazec Vloga za dodelitev subvencij za urejanje pašnikov, 

ki ga dobite pri Kmetijski svetovalni službi ali na Občini Ivančna Gorica 
(Referat za kmetijstvo); 

dokazila o lastništvu: posestni list, pogodba o dolgoročnem zakupu ( 
10 let) , če 

se dela opravljajo na najetih površinah. 

VII . Meri la za pridobitev nepovratnih sredstev: 
Na podlagi pravočasno oddanih in popolnih vlog bo komisija opravila 

terenski ogled kmetijskih zemljišč, ki so predvidena za ureditev pašnika; ta 
ogled je pogoj za pripravo sklepa o višini odobrenih sredstev, ki ga izda župan 
Občine Ivančna Gorica. 

VIII . Upravičenci oddajo vloge za pridobitev subvencij z vsemi potrebni
mi dokazili v 30 dneh od dneva objave na naslov: Občina Ivančna Gorica, 
Sokolska 8, 1295 Ivančna Gorica. 

IX . Upravičenci bodo o dodelitvi subvencij obveščeni po opravljenem 
terenskem ogledu kmetijskih zemljišč. 

Z U P A N : 
Jernej Lampret, prof.,l.r. 

O P O Z O R I L O 
L A S T N I K O M G O Z D O V 
Letošnje leto je bilo spomladi zelo hladno in se je sneg v gozdovih 

dolgo zadržal. Kot vsako leto pa je tudi letos v gozdovih nekaj poloml
jenih smrek, ki jih lastniki, zaradi preobilice dela na njivah še vedno niso 
uspeli pospraviti, maj pa je bil do sedaj tudi poletno vroč! Zaradi vročine, 
suše in polomljenih smrek ima lubadar idealne pogoje za razmnoževan
je in delovanje. Kontrolno-lovne pasti pa nam kažejo, da je smrekovega 
lubadarja veliko. Zato naprošam vse lastnike gozdov, da v kolikor še niso 
pregledali in pospravili gozdov, to storijo takoj. Pozorni pa morajo biti 
tudi tisti lastniki, ki so v preteklih letih imeli jedra lubadarja. 

Znaki napadenosti smrek s smrekovim lubadarjem so naslednji: 

• majhne okrogle luknjice na deblu in vejah, dobro vidne le na glad
kem lubju, drugače skrite pod luskami lubja; 

• pojavi se rjava črvina, ki je dobro vidna na lubju, na lišajih in mahu, 
ki porašča deblo in na koreninskem vratu; 

• okoli luknjic se nabira smola, včasih se celo cedi po deblu; iglice 
odpadajo. 

V pomladanskem času pa se kmalu po napadu pokažejo sprememba 
barve krošnje; osip iglic, po osipu odstopi in odpade lubje z debla. 

V primeru, če opazite napadena drevesa iglavcev POKLIČITE svoje
ga revirnega gozdarja Zavoda za gozdove Slovenije. Nudil vam bo vso 
potrebno strokovno pomoč. 

Zavod za gozdove Slovenije 

Revirni gozdar v Ivančni Gorici 
Roman Črnič 



STRAN 

DO HIRSCHAIDA IN N A Z A J 

Slavnostni podpis listine o pobratenju šol. Spredaj deželni poslanec dr. Denzlei; 
namestnica Staša (llavič, ravnatelj Allert, župan Schlund, zadaj stojijo kot sopodpis
niki predstavniki staršev in učencev. 

jc pred velikonočnimi prazniki 
polovalo 33 dijakov srednje šole Josi
pa Jurčiča s svojimi spremljevalci. Pot 
v Hirschaid po svoji zasnovi in izpel
javi ni spadala med dandanes tako 
zelo priljubljena turistična potovanja 
ali samo vljudnostni obisk v pobrateni 
občini, temveč je bila mnogo več. 
Udeleženci so med bivanjem v 
Nemčiji izvedeli mnogo novega in si 
tako razširili duhovno obzorje. 

Šoli sta v času obiska podpisali tudi 
listino o pobratenju, ki postavlja 
sodelovanje med šolama v pravno 
formalni okvir, običajen v evropskem 
kulturnem prostoru. 

Vodstvo šole in pedagoški zbor sta 
obisk Hirschaida pojmovala tudi kot 
strokovno ekskurzijo, ki je bila 
odlično pripravljena in vodena. Med 
dolgo vožnjo skozi Karavanški pre
dor, Nizke in Visoke Ture, vzdolž 
Kimskega jezera, mimo Miinchna, 
Freisinga, Niirnberga tja do Bamber-
ga so udeleženci potovanja spoz
navali geografske, kulturnoz
godovinske, politične in jezikovne 
značilnosti območij, skozi katere smo 
potovali. 

Naš prihod 
jc gostitelje (nc)prijetno presenetil, 

saj smo "ob udarcu na gong" zavili z 
avtobusom na šolsko parkirišče in jim 
s tem odvzeli prvo mesto v točnosti 
(ko so nas namreč lansko leto 
obiskali, so imeli kar 20, za Nemce 
neobičajnih minut zamude). 
Obvarovali pa smo jih tudi hudega 
prehlada, saj smo se kmalu skupaj 
umaknili pred pravim "sibirskim" 
mrazom v notranjost šole. Tu smo se 
ob doma pripravljenem pecivu, soku 
in kavi osebno srečali in seznanili s 
svojimi gostitelji. Mladi so kmalu 
našli stik, odrasli pa smo se deloma že 
poznali in smo le nadaljevali v 
Sloveniji začete pogovore; s šolo in 
družino imajo pač povsod v Evropi 
(oz. svetu) podobne težave in veselje 
kot pri nas, zato snovi za pogovor 
nikoli ne zmanjka. 

Da tudi Staatliche Realschulc 
Hirschaid poka po vseh šivih, nam je 
postalo jasno takoj naslednji dan, ko 
smo dopoldne preživeli pri pouku. V 
stavbi menda ni kotička, ki ne bi bil 
spremenjen v razred ali večnamenski 
prostor. Presenetilo nas je tudi dejst
vo, da šola nima kuhinje in učenci 
nimajo toplih obrokov. Pouk mno
gokrat traja dve naši običajni šolski 
uri skupaj, učenci pa med nekoliko 
daljšim odmorom (15-2o min.) 
navadno pojedo tisto, kar prinesejo 
od doma v plastičnih škatlah, ki 
spominjajo na letalsko embalažo. 
Seveda jc na šoli več avtomatov, ki 
"pozabljivim" učencem postrežejo z 

nezdravo, žal zaradi aditivov pre
pogosto smrtno nevarno industrijsko 
hrano. Ozaveščenim udeležencem 
potovanja je zrasla samozavest ob 
misli, da naš "podeželski" šolski cen
ter že dvajset let nudi učencem sveže 
pripravljeno toplo hrano in da bodo 
še to jesen dograjene stavbe, ki bodo 
razbremenile obstoječe šolske pros
tore. Če nam bo uspelo narediti še 
več na področju ozaveščnja staršev, 
učencev in pedagoških delavcev, se 
bomo lahko uvrstili v program 
evropske mreže zdravih šol. Tu pa bo 
treba, tudi pri nas, še marsikaj pos
toriti: od odprave kajenja npr. do kul
turnega vedenja v zasebnem in 
javnem življenju. 

Ključni dogodek - podpis listine 
o pobratenju med šolama - jc bil 

predvsem nadvse prisrčen. Slovesnos
ti so se udeležili med drugimi deželni 
poslanec dr.Giinther Dcnzlcr, župan 
A . Schlund s soprogo in obema 
podžupanoma, nekateri svetniki, 
sponzorji našega obiska in pred
stavniki tiska. 

Številni govorniki so poudarjali 
predvsem pomen vzgoje mladih 
rodov za enakopravno in strpno sode
lovanje med evropskimi narodi. 
Osrednji uradni dogodek, podpis lis
tine o sodelovanju, šolama omogoča 
kasnejše vključitve v evropske projek
te na šolskem, vzgojnem in kulturnem 
področju. Listino, ki jc zapisana v 
slovenski in nemški verziji, so pod
pisali župan Andreas Schlund, rav
natelja obeh šol Gerhard Allert in 
Staša Glavič (v imenu obolele Milene 
Vrcnčur), predstavnika sveta staršev 
in predstavnika dijaške skupnosti. 

Slovesnosti je odvzel dobršno mero 
uradne togosti nadvse sproščujoč 
spremljevalni program. Naša glas-
beno-pevska skupina jc zaigrala in 
zapela nekaj slovenskih in nemških 
narodnih pesmi. Mentor skupine g. 
Ficko je v kratkem nagovoru poudar

il , da jc ljudska pesem lahko vesela ali 
žalostna, nikoli in nikjer pa ni razgra-
jevalna in dekadentna. Ker nagovarja 
človekovo srce, je večna in vsakomur 
razumljiva. Buren aplavz občinstva jc 
njegove besede samo potrdil. Ko so 
naša dekleta ob zvokih harmonike 
povabila na ples župana, ravnatelja in 
svetnike, navdušenju mladih in starih 
kar ni hotelo biti konca. 

Zadnje veliko presenečenje za gos
titelje so bila naša darila. Ker je bila 
pred vrati velika noč, smo jim podar
i l i - del naše kulturne dediščine: 
velikonočne jerbasc s pirhi, butarica-
mi in doma spečenimi orehovimi pot
icami. 

Naši gostitelji so nas obdarili z 
"duhovno" hrano, saj je šola dobila v 
dar več zavitkov knjig, ki jih bo s 
pridom uporabljala pri pouku. 

Kako odkrivati raznolike obraze 
dežele, ki smo jo obiskali 

V kratkem času , ki nam je bil na 
voljo, smo s pomočjo gostiteljev 
odkrivali bližnjo in daljno okolico 
Hirschaida. Bivanje pri gostiteljskih 
družinah nam je omogočalo vpogled 
v miren in strpen, discipliniran način 
sobivanja v stanovanjskih soseskah: 
nobenega hrupa, kričanja, divjanja z 
avtomobili, ljudje so odhajali na delo 
tiho kot "duhovi", enako so se vračali 
z dela. Urejenost infrastrukture, 
smetnjakov in odlagališč je na 
zavidljivi ravni. Občani se zavedajo 
ne le svojih pravic, ampak tudi svojih 
dolžnosti do skupnosti. Na tem 
področju se z ekološko ozaveščeno 
Evropo res še ne moremo primerjati, 
kot se ne moremo primerjati z njimi v 
naši vedenjski "nckulturi". 

Gostitelji so nam pokazali tudi del 
njihove kulturne dediščine. Pripravili 
so vodena obiska starodavnega mesta 
Bamberg in znamenite romarske 
bazilike Vicrzehnhciligen. To 
mojstrsko delo baroka jc posvečeno 
14 priprošnjikom v sili, katerim so se 
priporočali ljudje v preteklosti, pa 
tudi v stiskah druge svetovne vojne in 
povojnega obdobja, saj je železna 
zavesa razdelila deželo le 80 km 
severovzhodno od Bambcrga. V bazi
liki imajo tudi znamenite orgle. Pri
jazni vodič nam jc zaigral nanje nekaj 
skladb, v baziliki jc namreč redno 
nastavljen kot organist. 

Vrhunska tehnologija in socialna 
zaščita delavcev 

Z dijaki smo imeli priložnost, da 
smo si ogledali tudi eno od podružnic 
koncema I N A , ki izdeluje 
nadomestne dele za vse vrste in 
znamke avtomobilov. Koncem 
zaposluje več kot 56.000 delavcev po 
vsem svetu. Skladiščenja v Hirschaidu 
sploh ne poznajo, saj njihove izdelke 
"še tople" prevzemajo nestrpni kupci; 
včasih pridejo po nujne dele kar s 
helikopterjem. Proizvodnja je avtom
atizirana, nekateri od strojev so vred

ni več milijonov evrov. Tovarniške 
hale so čiste , zračne in ne prehrupne. 
V vsaki hali je oglasna deska z imeni 
in fotografijami delavcev, izvoljenih v 
svet podjetja. V času mandata se 
posvečajo izključno sindikalnemu oz. 
političnemu delu v korist sodelavcev. 
Za to so ustrezno plačani, delovno 
mesto jih čaka. Na oglasni deski so 
tudi imena in fotografije članov 
tovarniške ekipe prve pomoči, kajti 
do nesreč žal še vedno prihaja kljub 
modernejši tehnologiji (ali pa prav 
zato). Tovarna ima svojo menzo, kjer 
je poleg dveh običajnih menijev 
vedno na razpolago tudi vegetarijans
ki obrok. Ko so nas povabili na kosi
lo, vegetarijanskega menija žal nismo 
mogli preizkusiti, saj ga je že zman
jkalo. Delavcem je na razpolago tudi 
tovarniška ambulanta z zdravnikom 
splošne prakse in ekipo medicinskih 
sester in fizioterapevtov, ki vodijo 
razgibalne vaje med delovnim proce
som. Da bi se izognili hujšim okvaram 
lokomotornega sistema, so delovne 
ekipe sestavljene tako, da se delavci 
izmenjavajo pri posameznih fazah 
delovnega procesa in je izdelek 
pravzaprav delo celotne ekipe. 

Še marsikaj zanimivega smo in bi 
lahko izvedeli pri tem obisku. Toda 
čas nas je žal priganjal. Za dijake, ki 
jih zanima to področje, pa je bila 
primerjava s položajem našega delav
ca več kot poučna. 

Evropa je odprt prostor, vendar 
članice Evropske unije ohranjajo 
meje svojih držav označene in nedo
taknjene, saj domovina ostaja najbliž
ja človekovemu srcu. 

Domov smo se vračali z mnogimi 
vtisi. Tudi bolj samozavestni. Čeprav 
smo majhni, smo bogati, če le znamo 
svoje bogastvo ceniti. 

Ko smo hiteli skozi Evropo proti 
domu, nas niso več ustavljali na 
mejah, čeprav meje z vsemi poslopji 
in napisi ostajajo nedotaknjene. Osta
jajo kot del evropske zgodovine ter 
skupne politične dediščine. 

Tisti košček evropskega prostora, 
ki ga nekdanje meje nacionalnih 
držav še vedno skrbno zamejujejo, 
imajo posamezni evropski narodi za 
svojo domovino. Kljub skupnemu 
evropskemu čutenju domovina zanje 
vendarle ostaja vrednota. Ker je blizu 
človekovemu srcu. 

To resnico smo začutili vsi tisti 
trenutek, ko smo se skozi karavanški 
predor usmerili proti domu. Med 
rahlim sneženjem so nas je pozdravl
jali Prešernova Vrba, Brezjanska 
Mati božja, Kranj s Storžičem, Šmar
na gora, pa Ljubljana z gradom - in 
kar naenkrat smo bili na dolenjki in 
doma. 

M.A. FICKO 

V Delu je bil 15.4.2003 na 9. strani pod naslovom Prenašalci ognja objavl
jen naslednji članek, ki dokazuje, da se napake pojavljajo tudi v aktualnem 
dnevnem časopisju. Še posebej rado se to zgodi pri najbolj pomembnih dogod
kih ali ljudeh. Odlomek članka objavljamo spodaj. 

"Zlato plaketo J S K D za življenjsko delo na področju ljubiteljske 
dejavnosti bo prejel Jernej Lampret z Muljave. Profesor telesne vzgoje, 
ravnatelj OŠ Ferdo Vesel, večkratni župan občine Šentvid pri Stični in 
dolgoleten predsednik Tabora slovenskih pevskih zborov Šentvid pri 
Stični je tudi idejni oče in oblikovalec Jurčičeve literarne poti od Višnje 
Gore do Muljave ter eden od najbolj prepoznavnih igralskih interpretov 
uprizoritev Jurčičevih del v Letnem gledališču Muljava (nepozaben v 
vlogi Krjavlja v Desetem bratu)." 

Imate kakšen komentar? 

L E T O V A N J E O T R O K V L E T U 
2 0 0 3 

Rdeči križ Grosuplje bo letos organiziral desetdnevno letovanje otrok za 
področje občin Dobrepolje, Ivančna Gorica in Grosuplje v Mladinskem 
zdravilišču Debeli Rtič, in sicer od 5. do 15. avgusta. 

Starši, ki želijo poslati svojega otroka na letovanje, morajo lastnoročno 
izpolniti prijavnico, ki jo bo otrok lahko dobil od 26.5. do 30.5.2003 v tajništvu 
šole ali pri svetovalni službi. 

V celoti izpolnjene in podpisane prijavnice naj otroci vrnejo v tajništvo oz. 
svetovalno službo najkasneje do 2.junija 2003. Število otrok, ki bodo lahko 
letovali, je omejeno. Prednost bodo imeli otroci, ki pogosteje obolevajo ali 
izhajajo iz socialno ogroženih družin. Ekonomsko ceno letovanja bomo 
pokrili iz sredstev, ki jih v ta namen dobimo od Zavoda za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije in iz proračunov posameznih občin. Razliko do polne 
cene bodo prispevali starši. Ker so priprave na letovanje še v teku, bo znesek 
prispevka staršev napisan na prijavnici za letovanje. 

Otroci, ki jim bo odobreno letovanje, bodo junija na dom prejeli položnico 
o doplačilu. 

R A Z P I S Z A V O D I T E L J E I N P E D A G O Š K E G A V O D J O N A 
L E T O V A N J U 2003 

O Z R K Grosuplje organizira desetdnevno letovanje na Debelem Rtiču v 
času od 5. do 15. avgusta 2003 za šolske otroke. Z a voditelje otrok in 
pedagoškega vodjo vabimo k sodelovanju študente pedagoške fakultete, višje 
zdravstvene šole in ostale, ki so dopolnili 20 let, imajo veselje delati z otroki 
in obvladajo plavanje. Kandidati naj pošljejo pisne prijave o izpolnjevanju 
pogojev na naslov: R K S , Območno združenje R K Grosuplje, Taborska 6. 

Prijave sprejemamo do 10. junija 2003. 

Izbrani kandidati bodo vabljeni na razgovor do 26. junija. Tisti, ki ne bodo 
izbrani, na razgovor ne bodo vabljeni. 



STRAN 

M O J I SPOMINI N A O S N O V N O 
ŠOLANJE V VIŠNJI GORI 

V enem od sestavkov, v katerem 
sem pisal o potomkah Konrada 
Črnologarja, ki je bil učitelj in 
arhivar v Višnji Gor i pred prvo sve
tovno vojno, sem se dotaknil 
osnovnega šolstva v Višnji Gor i . To 
je svoj prvi razcvet doživelo že pred 
prvo svetovno vojno (poleg Konrada 
Črnologarja sta bila v tistem času 
pomembna šolnika v Višnji Gor i 
tudi nadučitelj Janko Škerbinc in 
pozneje Mirko Dermelj), še posebej 
pa se je razmahnilo med obema voj
nama. V Višnji Gor i so v tistem času 
delovali nadučitelj Kokalj in njegova 
žena, ki me je učila v prvem in 
drugem razredu, učitelj Edo Turn-
her in učiteljice Terezija Samec, 
gospa Železnikova ter gospodična 
Čotarjeva, ki nas je učila v tretjem in 
četrtem razredu in nas je z veliko 
skrbnostjo pripravila tudi na spre
jemni izpit za gimnazijo. 

Edo Turnher in Terezija Samče
va, ki je bila hčerka znanega uni
verzitetnega profesorja Maksa 
Samca na Univerzi v Ljubljani, sta 
bila najbolj prizadevna. Profesor 
Samec je bil v tistem času mednaro
dno uveljavljen kemik in je imel v 
prvem zakonu edino hčer Terezijo. 
Ko mu je žena zgodaj umrla, je hčer
ka Terezija večino življenja v mla
dostni dobi preživela v zavodih, kjer 
je bila deležna sicer zelo dobre in 
široke izobrazbe, je pa pogrešala 
družinskega življenja, česar j i njen 
oče, ki je delal pomembno kariero 
univerzitetnega profesorja, izgleda 
ni mogel nuditi. Profesor Samec je 
bil znan po tem, da je prvi v Evropi 
uvajal postopke za oplemenitenje 
premoga s pridobivanjem koksa in v 
inozemstvu je bil tako popularen, da 
so mu menda celo dali vzdevek dr. 
Koks, kar je pomenilo laskavo priz
nanje za njegove dosežke na tem 
področju. 

Gospodična Samčeva, tako smo 
priljubljeno učiteljico imenovali, je 
prišla v Višnjo Goro kot mlada 
učiteljica med obema vojnama. Oče 

ji je že v začetku kupil oziroma dal 
zgraditi hišo, ki se je še dolgo pozne
je imenovala Suhi malen, ker je stala 
na mestu, kjer je na Valvazorjevi 
sliki iz knjige Slava Vojvodine Kran
jske še velik aktiven mlin. K o so 
pozneje potok Višnjieo prestavili 
nekoliko bolj v levo proti novi gostil
ni Omahcn (današnji Šerek), je mlin, 
ki verjetno takrat že ni več delal, 
dobil ime Suhi malen. Na tem mestu 
je bila pozneje zgrajena tik ob cesti, 
ki pelje proti Polževemu, solidno 
grajena enonadstropna stanovanjska 
hiša (danes je tu materinski dom). 
Gospodična Samčeva jc imela lepo 
stanovanje v prvem nadstropju, 
kamor nas je otroke pogosto povabi
la, v pritličju pa so v različnih obdob
jih živeli različni podnajemniki. 

Prof. Ivanka Kozlevčar Černelč z 
Zgornjega Brezovega mi je 
povedala, da je gospodična Samčeva 
med vojno skupaj s svojim podna
jemnikom gospodom Defarjem sredi 
zime z angleškim slovarjem v roki 
prihitela na Zgornje Brezovo, ker sta 
se tam spustila dva angloameriška 
padalca iz sestreljenega bombnika. 
Padalca sta se srečno vrnila v svojo 
bazo; eden od njiju je po vojni celo 
prišel na obisk na Zgornje Brezovo. 

Tudi po tem se vidi, da je bila 
gospodična Samčeva ne samo dobra, 
pač pa tudi hrabra. Poleg poučevan
ja v višjih razredih osnovne šole je 
skupaj z učiteljem Turnherjem 
usmerjala nadarjene višnjegorske 
otroke v nadaljnje šolanje, kolikor in 
kadar je bilo to mogoče. Poprej je to 
bila predvsem funkcija cerkve oziro
ma katehetov v šoli. Med drugo sve
tovno vojno je gospodična Samčeva 
samoinciativno in samo za proti-
plačilo v obliki hrane organizirala v 
Bašarjevi gostilni poučevanje za prvi 
razred gimnazije, za tiste višnje
gorske dijake, ki smo poleti 1943, še 
za časa italijanske okupacije, 
naredili sprejemni izpit za gimnazijo, 
jeseni pa nam ni bilo mogoče oditi 
na šolanje v Ljubljano. Na osnovi 

znanja, ki nam ga je dala gospodična 
Samčeva, smo lahko naredili izpit 
čez prvi razred gimnazije in se 
naslednje leto vpisali v drugi razred. 

Drugi moj sošolec in prijatelj, 
prof. Ivan Strmole iz Stične, me je 
opozoril, da je tik pred drugo sve
tovno vojno iz Višnje Gore prišla 
pobuda za ustanovitev meščanske 
šole. Zbirali so podpise o interesen
tih daleč naokoli, tudi po stiski in 
šentviški fari, in pri tem je med 
pobudniki prav gotovo bila tudi 
gospodična Samčeva, saj si je toliko 
prizadevala za kvaliteto višnje-
gorskega šolstva. Morda je pa prav 
ta ambicioznost in prednost v šolstvu 
pred vojno Višnjo Goro med vojno 
toliko stala. V eni sami noči so brez 
vsakršnih bojev zgorele štiri največje 
stavbe v Višnji Gor i , med njimi tudi 
šola. Kje je še bilo tako ? Takrat je 
na višnjegorskem območju delovala 
2. grupa partizanskih odredov. 

Na žalost je ta dobra in prizadevna 
ženska vse življenje ostala gospodič
na. N i j i bilo usojeno, ustvariti si 
družine in priti do svojih potomcev. 
Enkrat smo jo slišali v družbi njenih 
prijateljev Lojzeta Gundeja, veteri
narja v Ljubljani in pozneje v Novem 
mestu, in njegove soproge, izreči: "A 
mene bodo pa miške snedle?" 

Pa ni bilo tako. V povojnih letih, 
ko čas šolstvu v Višnji Gori ni bil več 
naklonjen, je gospodična Samčeva 
posvojila odraščajočega fanta, ki je 
po vojni ostal sirota ali pa je bil iz 
siromašne družine. Pri Kahnetovih 
ga je dala izučiti za mizarja in ta je 
na njena stara leta poskrbel zanjo, 
da še vedno živi preskrbljena v domu 
za ostarele v Kopru. Gospodična 
Samčeva si je bila v času bivanja v 
Višnji Gor i zelo blizu z Lipavčevimi 
v Gol i Gorici . Poleg tega je ostala v 
srcih mnogih njenih nekdanjih 
učencev in starejših Višnjanov, ki so 
nanjo ohranili najlepše spomine. 

Valentin Skubic 

m m i m u m u m m n u t u m m 

PRAZNIK DRŽAVNOSTI 

/REČANJE N A POLŽEVEM 

LETOJNJI P R A Z N I K D A N DRŽAVNO/TI BOMO PROAAVLJALI N A POLŽEVEM, 

V /REDO, 25. JUNIJA 2003. 

P R O G R A M PRAZNOVANJA BO POVEZAN / POZDRAVNIM 
GOVOROM, / KULTURNIM PROGRAMOM, RAZJTAVO POLŽEV, 
JTAREGA KMEČKEGA ORODJA, G L A / B O , Z A B A V O / P L E / O M IN 

BOGATO IZBIRO JEDIL TER PIJAČE. 
P L A N I N / K A , JfPORTNA, G A / l l / K A IN TURI/UČNA D K i l / I V A 

BODO ORGANIZIRALA P O / E B N E POHODE N A POLŽEVO. 

PRIČAKUJEMO, DA / K U P A J Z VAMI PRIJETNO PREŽIVIMO PRAZNIČNI D A N ! 

ORGANIZACIJSKI ODBOR PRIRE0I1VE NAPRO/A LA/TNIKE /TARIH IZVIRNIH KMEČKIH 
ORODIJ, DA NAM CA PO/ODIJO ZA OBOGATITEV RAZ/TAVE. 
INFORMACIJE] TEL., G/Mi 041 348 142 (IVANA ZUPANČIČ) 

P R I R E D I T V E V OBČINI 

15.5. območno srečanje otroških likovnikov in razstava (Muljava) 

24.5. koncert: Olga Gracelj, Milko Bizjak - v počastitev občinskega 

praznika (Ivančna Gorica) 

25.5. Izlet na Golico (TĐ Zagradec) 

25.5. kajakaški spust po Krki (KK Krka) 

29.5. praznik Občine Ivančna Gorica 

31.5. kolesarski maraton treh občin 

prva sobota v juniju - s kolesom po rimski cesti - odvisno od vreme

na (start v Ivančni Gorici) 

8.6. tekmovanje koscev (Lučarjev Kal) 

14. 15. junij - Tabor pevskih zborov (Šentvid pri Stični) 

Značilnosti kozo lcev na območju 
občine Ivančna G o r i c a (3) 

E n o j n i vzporedni kozolec je 
poseben tip kozolca na območ ju 
o b č i n e Ivančna Gor i ca . Starejši 
občan i ga poznajo pod imenom 
"kozolec na rigel". Po zasnovi gre 
v bistvu za dva enako dolga, 
vzporedno stoječa enojna kozol 

ca, k i sta med seboj povezana s 
p rečn imi trami ali "rigli", po kater
ih je stavba dobi la tudi svoje 
d o m a č e ime. Zan imivo je, da seje 
ta tip kozolca do danes ohranil na 
osrednjem Dolenjskem, zlasti na 
o b m o č j u med Višn jo G o r o , 

Mustarjev "kozolec na rigel" na Mali Goričici, postavljen leta 1968. 

D o b o m pri Šentvidu in Muljavo. 
Manjša skupina kozolcev tega tipa 
je razšir jena šc na obrobju Ljubl
janskega barja, ob zgornji K r k i , v 
Suhi krajini ter v okl ic i M i r n e 
Peči . 

S strokovnega vidika predstavl
ja "kozolec na rigel" posebnost v 
š i ršem slovenskem prostoru; po 
p r e p r i č a n j u strokovnjakov 
(geografov, etnologov in arhitek
tov) sc jc na Slovenskem razvil 
šele v zače tku 20. stoletja, in to na 
razmeroma ozkem o b m o č j u 
osrednje Dolenjske in nikjer drug
je. O b tem sc zastavlja vprašanje , 
zakaj se jc na Slovenskem pojavil 
tako pozno in na tako ozkem 
o b m o č j u . Zaenkra t na ti dve 
vprašanji še ni odgovorov. 

E d e n o d pomembn ih 
prispevkov k razumevanju razvoja 
tega tipa kozolca na Slovenskem 
je odkritje doslej na j s t a re j šega 
"kozolca na r igel" ravno na 
območ ju obč ine Ivančna Gor i ca . 
G r e za Anžlovar jcv kozolec iz leta 
1886 na A n ž l o v em pri Šentvidu 

pri Stični, o č e m e r pr iča letnica, 
izrezana na prvem nosilnem ste
bru. O b tej letnici se nam ponuja 
odgovor, da je tovrstni kozolec 
vendarle s tare jšega datuma, kot 
se je misli lo do sedaj. Po vsej ver
jetnosti je b i l na Dolen jskem 
razširjen že v 19. stoletju. 

Zanj je znač i lno , da je izredno 
izpostavljen slabim vremenskim 
vpl ivom, šc posebej njegovi prečni 
t rami , ki so j i h v preteklost i 
poskušal i zaščiti z deskami in kas
neje, po drugi svetovni vojni, še s 
p ločevino . Kljub vsemu so prečni 
trami pogosto propadli in so j ih 
kmetje morali zamenjati z novimi. 
Zarad i vsega tega sc mnogi stare
jši p r imerk i niso ohran i l i do 
današnj ih dni . 

"Kozo lc i na rigel" se po zunan
jem videzu razlikujejo med seboj 
po velikosti ozi roma po številu 
oken, kar jc bi lo odvisno pred
vsem od socialnega statusa lastni
ka kmetije, na kater i so b i l i 
postavljeni. N a s p l o š n o lahko 
r e č e m o , da so t akšne kozolce dali 
delati zlasti mali in srednji kmetje, 
k i si drage izvedbe "toplarja" niso 
mogli privoščiti . V e l i k i kmetje ali 
gruntarji so j ih postavljali le izje
moma . Poleg cenovno nižje 

izvedbe je kmet imel m o ž n o s t na 
razmeroma majhnem prostoru 
postaviti kozolec z več j im 
š t ev i lom oken . Z a t o so se na 
območ ju obč ine Ivančna G o r i c a 
do danes ohranil i po velikosti zelo 
različni kozolci . Najmanjši med 
njimi imajo le dva para "štantov" 
oziroma oken, večina j ih je sred
nje velikih in imajo tri ali štiri pare 
oken. Večji so redki in imajo do 
devet parov oken . Po doslej 
znanih poda tk ih sodijo med 
največje kozolce tega tipa v občini 
Šrajev kozolec pri V e l i k i h Pecah 
(šest parov oken), Anžlovar jcv na 
A n ž l o v e m pri Šcn t ivdu (sedem 
parov oken), Košakov v Radohovi 
vasi (osem parov oken) ter Mus
tarjev na M a l i Goričici nad M e l -
najem (devet parov oken). 

Glede na to, da sodi "kozolec na 
rigel" med posebnosti v š i r šem 
slovenskem prostoru, bi bilo prav, 
da lastnika na j s t a r e j š ega in 
na jveč jega kozo lca še posebej 
predstavi avtor Severne strani 
tega č a s o p i s a , kjer predstavlja 
obč inske rekorderje. 

(Se nadaljuje) 
Dušan Štepec 
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K U P I L I S M O RAČUNALNIŠKO O P R E M O 
S L E P E M U UČENCU 

Decembra lani smo v naši občini 
zbirali denar za nakup računalniške 
opreme slepemu fantu Matiju Bre-
garju iz Znojil pri Krk i . 

Matija je učenec 4. razreda OŠ v 
Zavodu za slepo in slabovidno 
mladino v Ljubljani. V skladu z 
Zakonom o usmerjanju otrok s 
posebnimi potrebami teče postopek 
, da se prešola v domačo osnovno 
šolo. 

Šolanje v običajni šoli in kasneje 
tudi opravljanje marsikaterega pok
lica slepemu lajša posebna računal
niška oprema, ki pa je izredno draga. 
Ker naš Matija ni le član svoje 
družine, ampak tudi naše lokalne 
skupnosti, smo menili, da je prav, če 
tudi ta sodeluje pri skrbi za njegovo 
uspešnejše odraščanje. Očitno so se 
s to mislijo strinjali mnogi, saj smo v 
času, ko je akcija potekala, zbrali 
3.258.227 tolarjev. Odziv nagovor
jenih za pomoč je bil res izjemen. Za 

ta denar smo kupili Braillovo vrstica, 
nekoliko zmogljivejši prenosni raču
nalnik, programski paket, ki pretvar
ja zapis z računalniškega zaslona v 
zapis na Braillovi vrstici ali v govor, 
kvalitetne zvočnike, skener s pro
gramom, ki omogoča branje skeni-
ranega besedila, in torbico za varno 
prenašanje opreme. Vse to je stalo 
2.539.122 tolarjev, preostali denar, 
ki je ostal na Matijevem Toli računu, 
pa je namenjen stroškom zavarovan
ja opreme, usposabljanju za delo s 
kupljeno opremo ter za dodatne 
programe in didaktične pripomočke, 
ki bodo pripomogli, da bo postal naš 
šolar v času šolanja čim bolj 
samostojen, da bo njegov računalnik 
tudi njegov pomočnik v igri pa tudi 
stalna povezava s starši in prijatelji. 

V četrtek, 24. aprila 2003, je bila 
omenjena računalniška oprema tudi 
javno predstavljena na srečanju, ki 
ga je organizirala skupina občanov, 
ki je to solidarnostno humanitarno 
akcijo izpeljala. Srečanje je bilo v 
dvorani Družbenega centra na Krk i . 
udeležili pa so se ga tudi nekateri 
donatorji. Prav je, da vse, ki so 
prispevali, tudi naštejemo: 

ABIT d.o.o., Alcnku in Jože l.avrih. 
Anion Hrovatin, AVTO Kavšek 
Stanislav, Kavšek Branko s.p., Barbara 
Tekavec, Bojan Pušs.p., BOMAX d.o.o., 
Bregar Peter s.p., Cecilija Zaje, 
CEMENTNI IZDELKI Karol Jurij 
Roječ, CVET - MARKET, Darja Hoče
var, dr. Anion Nadrah, dr. Peter Ceferin, 
družina Bregar, ELS1S d.o.o., FARMA 
Stična, FINISTUS Blatnik&Blatnik, 
CASTINC d.o.o., GRADBENA 
MEHANIZACIJA Milan l'ušljur, IMP 
LIVAR d.o.o., Jernej Zupane, Jože Tron-

telj, Jožica Štrajhar, Jurij Gorišek, 
KMETIJSKA ZADRUGA Stična. 
Kolektiv SIR - PAK, KOVlFLEX Emest 
Knez, LAMAS d.o.o., Lea in Marjan 
Klemen. UUBIJANSKE MLEKARNE 
d.d.. MARKET MARINKA, Marta Peč
jak, Martina Samsa, MESARSTVO Kle-
menčič Andrej, Milan Bregar, Milena 
Bregar, Milica Zupane. MIZARSTVO 
Jože Robek, MIZARSTVO Trunkelj 
Marko, MOBITEL d.d.. Nataša l.uk-
man, OBClNA Ivančna Gorica. Pavla 
Hočevar. Pavla in Iztok Bregar, Pečjak (t 
Co. Inženiring d.n.o., PEMS d.o.o., 
Podržaj Peter s.p.. Rafael Hočevar, 
REKON d.o.o., RTV SERVIS Janez 
Skubic, SIR - PAK d.o.o., S1TEL d.o.o.. 
SMREKCA d.o.o., Sonja Bcigunt, 
SRC.SI d.o.o., Stanislav Smolnikar. 
STILTEX AS d.o.o., 
SUPPORT&TRADE d.o.o.. Tatjana 
Kordiš, THE PRINCE PUB, Tončka 
Špegelj. TRAIG Transportno podjetje 
.d.d.. Turistična kmetija GROFIJA, 
UNITEX TRGOVINA d.d, VAIJČNI 
MLIN Anton Maver, Vinko Sever, 
VRTNARIJA Mari Markovič, VUČKO 
izdelovanje copat, Zinka Gorišek, 
ZLATARSTVO Janez Tadina, 
ŽUPNIJSKA KAR I TA S Stična. 

Skupina občanov, ki je izpeljala to 
akcijo, se vsem toplo zahvaljuje, saj 
se zaveda, kako neprecenljive vred
nosti je omenjena računalniška 
oprema za Matijevo šolanje in 
odraščanje, za nas pa je neprecenlji
va zavest, da smo se rešili svoje 
invalidnosti v odnosu do slepih -
torej v odnosu do enega iz množice 
drugačnih. 

Zahvali se pridružujejo tudi M a l i -
jevi starši. 

Skupina občanov, ki je izpeljala 
akcijo 

SREČANJE ČLANIC G A S I L S K E Z V E Z E 
IVANČNA G O R I C A 

praznik materinstva. 
Pomen srečanja je poleg poz

dravnega nagovora obrazložila 
predsednica sveta članic G Z , gospa 
Renata Gomboc. 

Srečanje je obsegalo kulturni in 
družabni del. Mladi glasbeniki so z 
inštrumenti popestrili program in 
izražali hvaležnost do vseh žensk, še 
posebej do gasilk. Celotni kulturni 
program je prijetno vodil gospod 
Jure Strmole iz Stične. Seveda so ob 
tej priložnosti spregovorili tudi pred
stavniki G Z . Da je bila pozornost do 
vabljenih še večja, je vsaka članica 
dobila svež nagelj. 

Med prijetnim kramljanjem in 
druženjem so nas lepo pogostili, 
tako kot vedno zna to pripraviti 
gospa Malči Govekar. S tem se hoče
jo oddolžiti gasilkam za požrtvoval
no in prostovoljno delo. Ugotovile 
smo, daje tako srečanje koristno. Na 
njem se pogovorimo, si izmenjamo 
izkušnje, dobimo nove moči in spod
bude za nadaljnje delo. 

V soboto. 22.3.2003, je bilo orga
nizirano skupno srečanje gasilk -
članic Gasilske zveze Ivančna Gor i 
ca. 

Udeležilo se ga je več kot 60 član
ic in gostov. Povabljene so bile tudi 
zastopnice članic iz G Z Grosuplje. 
Dobrepolje, Ribnica, Kočevje in 
Loški Potok ter predstavnica članic 
regije Ljubljana II, gospa Marija 
Marinčič, ki se srečanja žal ni mogla 
udeležiti. Proti koncu se nam je 
pridružil še predsednik Gasilske 

zveze gospod Lojze Ljubic, ki nas je 
s svojo prisotnostjo še posebej 
počastil , čeprav je odsotnost na 
začetku srečanja opravičil. Vabljeni 
so bili tudi predstavniki Občinske 
uprave Ivančna Gorica. Vabilu so se 
odzvali člani sekretariata Gasilske 
zveze. 

Srečanje članic - gasilk je postalo v 
naši G Z že kar tradicionalno. 
Pripravimo ga zmeraj marca, v 
katerem sta dva praznika žena -
praznik enakopravnosti žensk in 

Ivica Zupančič 
Članica PGD Kriška vas 

O B V E S T I L O 
Območno združenje veteranov vojne za Slovenijo Grosuplje obvešča vse svoje člane in ostale občane, 

da je pisarna združenja od 14. maja 2003 dalje odprta vsako drugo in četrto sredo v mesecu, in sicer od 
18. do 19. ure. 

Julija in avgusta bo pisarna zaprta. 

O B M O Č N O Z D R U Ž E N J E V V S 
G R O S U P L J E 

B i l i s o i n o s t a j a j o v e l i k i l j u d j e 
Tak jc bil naslov letošnje teme. ki jo jc bilo 

mogoče obdelati v obliki raziskovalne 
naloge, razstave ali odrske predstavitve na 
festivalu Turizmu pomaga lastna glava; lc-
tega organizira Turistična zveza Slovenije. 

V naši nalogi smo predstavili tri Višnjankc 
in njihovo delo na literarnem, kulturnem, 
etnološkem in turističnem področju. To so 
Mihaela Zajc-Jarc, kronistka, Marija Pilko. 
pesnica, in Rozka Znidaršič. gostilničarka. 

V predlogu za izboljšanje turistične 
ponudbe Višnje Gore smo združili življen
jsko delo vseh treh žena in pripravili predlog 
za oživitev starega mestnega jedra v Višnji 
Gori. 

Predlagamo, da sc obnovijo stare hiše na 
Mestnem trgu in da sc v spodnjih prostorih 
odprejo lokalčki s turistično ponudbo. 

Zamislili smo so. da bi bilo obiskovalcem na voljo sedem doživetij, ki bi se odvijala 
v teh lokalčkih in ki bi jih pripravili domačini - Višnjanjc, kar bi za njih predstavl
jajo dodatni vir zaslužka. 

Zamislili smo si naslednja doživetja: 
1. Duhan 

Izdelovali bi pustne maske. 
2. Pripovedi iz zgodovine 
V mestni hiši bi naredili zbirko gradiva, ki kakorkoli omenja Višnjo Goro, dober 

pripovedovalec bi pa lahko te zgodbe nazorno predstavil. 
3. Slinganje 

Ponudili bi možnost učenja šlinganja in nakupa modnih dodatkov iz šlingan-
ja. 

4. Kuhanje žganja 
Turisti bi se lahko udeležili kuhanja žganja in le-tcga tudi kupili. 

5. Peka potice 
Pekarna bi nudila veliko vrst potic, pa tudi tečaj pečenja potic. 

6. Ples 
V trgovini s čevlji bi si turisti lahko kupili plesne čevlje in se udeležili plesnega 

tečaja. Učiti bi se morali tudi polko. 
7. Trafika "Tramvaj" 

Na osnovi pustne zafrkljivke bi dali trafiki ime "Tramvaj". V njej bi razglednice 
tudi pisali. 

Razstava 

simbolično predstavlja tri ženske in njihove prispevke za oživitev starega mest
nega jedra. Vsaka v svojem jedru skriva določeno bogastvo, in to smo mi odkrili, 
ga na nov, ustvarjalen način povezali in predstavili turistom. Za razstavo smo 
dobili na letošnjem festivalu zlato priznanje. 

Vse pa v duhu turistične usmeritve, ki jo predstavlja Strategija slovenskega tur
izma za leta od 2002 do 2006 - 3 D turizem, turizem doživetij. 

VIZ Višnja Gora, Tončka Pal, Biljana Gorše, Tanja Miklič 

10. jubilejno 
občinsko t e k m o v a n j e k o s c e v 

na Lučarjevem Kalu bo 
v nedeljo, 8. junija 2003, ob 13. uri. 

Igra ansambel Simona Ceglarja. 
Prijave se zbirajo na telefon: 

041 457 901 (Tatjana) ali eno uro pred začetkom tekmovanja. 

PRAVILNIK ZA TEKMOVANJE V 
KOŠNJI S KOSO 

Tekmovalec kosi na parceli, ki mu jo 
določi žreb. Parcela jc velika 3x8m. Kosa 
mora biti normalne velikosti, vendar 
rezilo ne sme biti daljše od 90 cm. 

2, 
Tekmovalci kosijo "v skončnik", kar 
pomeni, da kosijo v obe smeri. 

3. 
Starta sc z dvignjeno koso na znak 
predsednika komisije. 

4. 
Tekmovalec konča košnjo ob številki 
parcele z dvignjeno koso. 

5. 
Kosca ocenjuje tričlanska komisija. 
Ocenjujeta sc čas in kvaliteta, in sicer: 
a. najhitrejši kosec v svoji kategoriji dobi 

15 točk. Za čas, daljši od treh minut 
pa dobi kosec 1 točko. Ostale sc poraz-
poredi proporcionalno glede na čas. 
Za čas lahko dobi kosec največ 15 in 
najmanj 1 točko. 

b. komisija ocenjuje tudi kvaliteto košn
je, in sicer: 

- poravnava 1-5 točk 
- enakost rezi 1-5 točk 
- čistost rezi I -5 točk 
Za kvaliteti) lahko dobi kosec v svoji kat
egoriji največ 15 in najmanj 3 točke. 
Največje število točk za čas in kvaliteto 
jc 30 in najmanjše število 4 točke. 

6. 
Tekmuje se v naslednjih kategorijah: 
a. moški: do 40 let 

od 40 do 60 let 
nad 60 let 

b. ženske: do 50 let 
nad 50 let 

c. ekipe: moška 
ženska 

7. 
Tekmuje se lahko posamezno in ekipno. 
Ekipa šteje 3 člane, člani so naprej 
določeni. 

8. 
Štartnina znaša 1.000 SIT na kosca. 

9. 
Organizator si pridržuje pravico do spre
membe pravilnika za košnjo 

TD GRČA 
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OBČNI Z B O R DRUŠTVA U P O K O J E N C E V 
IVANČNA G O R I C A 

Potem ko je že skopncl sneg, je 
zavel svež vonj vetra, cvetni popki so 
se napeli in petje ptic nas je opomni
lo, da je tu pomlad. 

Ta čas pa za člane U O Društva 
upokojencev Ivančna Gorica ne 
pomeni samo prebujanje v pomlad, 
ampak tudi pripravo na redni letni 
občni zbor. 

Tako smo se zbrali prvo soboto v 
aprilu, v velikem številu kot vedno. 
Povabljeni so bili tudi predstavniki 
sosednjih društev, ki so na naše 
veselje odzvali, ter župan Jernej 
Lampret. Ob vsakodnevnih 
obveznostih se človek kar težko 
zadržuje, da ne bi pristavil svojega 
lončka in tudi sam izrekel kakšne 
ostrejše besede zaradi neudeležbe 
našega župana na občnem zboru D U 
Ivančna Gorica. Žal se je to zgodilo 
že drugič zapovrstjo. 

Po pozdravnem nagovoru in spre
jetem dnevnem redu so posamezni 
referenti za svoja področja poročali 
o rezultatih in delu organov v letu 
2002. Na dnevnem redu so bile tudi 
volitve, in sicer najprej razrešitev 
dosedanjih organov vodenja društva, 

nato pa izvolitev novih organov. Kot 
nam je znano, je dosedanjemu 
predsedniku društva Ivanu Rošlju 
potekel mandat. Zaradi osebnih in 
zdravstvenih razlogov ni kandidiral 
za novo obdobje. U O društva je pred 
tem na svoji redni seji sprejel njego
vo izjavo ter predlagal novega 
predsednika. Ta predlog je bil pred
stavljen na občnem zboru in z glaso
vi vseh prisotnih Z A je bila izvoljena 
nova predsednica Ljuba Štrubelj. Ta 
je do sedaj opravljala delo tajnice 
društva, na mesto nove tajnice pa je 
bila izvoljena Vera Skubic. V želji, 
da bi pri društvu delovali še naprej, 
so bili ponovno izvoljeni dosedanji 
organi. 

Pregled rezultatov dela v pretek
lem mandatu smo sproti obravnavali 
na rednih sejah U O . Na občnem 
zboru smo se za vodenje in delo zah
valili dosedanjemu predsedniku, 
novi predsednici pa smo zaželeli 
uspešno delovanje v interesu vseh 
članov društva. 

Prisotni na občnem zboru smo 
posvetili kar nekaj časa in izrekli 
veliko besed na račun reševanja 

problemov starejših občanov. Kajti 
že davna pobuda za gradnjo doma 
starejših občanov je še vedno 
"zabetonirana". Pri tej vroči razpravi 
je bil na koncu sprejet sklep s spoš
tovanja vredno vsebino, ki naj bi ga 
posredovali županu in občanom 
občine Ivančna Gorica. 

Ob tem naj pomislimo na male, 
drobne stvari, ki iz časa delajo 
trenutke. Te trenutke pa prav goto
vo zaslužijo starejši ljudje, ki bi si s 
srečo na obrazu lajšali življenjske 
zgodbe in se jih spominjali lahko 
tudi v domu starejših občanov. 
Gospodu županu pa naj na uho 
prišepnemo še to, da je bila od 645 
članov društva upokojencev prisotna 
nekaj manj kot ena tretjina. T i so 
čakali na njegov glas, na njegovo 
besedo. G . župan, razmislite: vsak 
glas šteje. 

Zadnje, a nikakor zanemarljivo, 
pa je bilo zaključno delo nas vseh -
klepet ob kosilu, za boljše 
razpoloženje pa glasba g. Finka. 

Jožica Skubic 

R E G I J S K O DRUŠTVO EKOLOŠKEGA 
G I B A N J A S P E T N A P O H O D U 

Glede na več prejetih telefonskih 
klicev novembra lani, da v tovarni 
Zmaj - Iskra, Šentvid pri Stični, 
kopljejo jarek, kamor bi lahko 
zakopavali agresivne odpadke, se je 
R D E G odločilo, da bo posredovalo 
pri Ministrstvu za okolje, prostor in 
energijo. Zahtevali so vodene evi
dence vseh nevarnih odpadkov, ki 
nastanejo pri proizvodnji baterij. 
Krajani so bili zaskrbljeni, da lahko 
pride do onesnaženja podtalnice in 
potoka. 

Inšpektorat RS za okolje in pros
tor je poslal dopis, iz katerega je 
razvidno, da tovarna Zmaj - Iskra 
oddaja odpadke pooblaščenemu 
podjetju za ravnanje s tovrstnimi 
odpadki, za kar imajo tudi potrjene 
evidenčne liste. V zvezi z izvajanjem 
monitoringa snovi v zraku je bil 
odgovor, da ne prihaja do čezmernih 
obremenitev okolja. Izkop jarka pa 
je bil potreben za urejanje parkir
išča. 

Iz Agencije RS za okolje pa so 

sporočili, da tovarna Zmaj - Iskra 
Šentvid pri Stični do 18.12 2002 ni 
posredovala nujnega poročila o rav
nanju z odpadno embalažo za leto 
2001. V dejavnosti omenjene 
tovarne je iz poročila razvidno, da so 
še v letu 2000 nastajali naslednji 
odpadki: iztrošena motorna, strojna 
in mazalna olja, baterije in akumula
torji, alkalne baterije, elektroliti iz 
baterij in akumulatorjev in baterije. 

N.P. 

K A M Z I Z R A B L J E N I M I 
A V T O M O B I L S K I M I G U M A M I ? 

Vlada RS je podelila koncesije za 
zbiranje in zagotavljanje predelave 
izrabljenih avtomobilskih gum trem 
koncesionarjem. Ozemlje RS je bilo 
razdeljeno v koncesijska območja. 
Območje Ivančne Gorice je dodel
jeno podjetju W O L F , Skakovci 35, 
9261 Cankova. 

Naloga koncesionarja je, da proti 
plačilu zagotovi odjem izrabljenih 
avtomobilskih gum. Plačnik je last

nik, ki običajno poravna strošek pri 
vulkanizerju ali avtoservisu, ta pa ga 
prenese na koncesionarja. 

Izrabljene avtomobilske gume, ki 
so divje odložene v naravi, niso pred
met koncesije, saj lastnika oz. 
plačnika običajno ni mogoče ugo
toviti. Smo pa naslovili na vse 
slovenske županje in župane ter 
komunalna podjetja dopis, v 
katerem jih pozivamo, naj v svojih 

proračunih oz. finančnih načrt ih 
predvidijo sredstva tudi za odstran
itev divje odloženih gum. To bi 
lahko bila pot za dogovor s konce
sionarjem. 

Ministrstvo za okolje, prostor in 
energijo 

Sergej Lavrenčič 
svetovalec ministra 

B E P O P V IVANCNI GORICI 
1 7 . 5 . 2 0 0 3 

Prostovoljno gasilsko društvo 
Hudo - Ivančna Gorica sc je na 
eni od svojih rednih sej odločilo, 
da pripravi koncert priznane 
skupine Bepop pred gasilskim 
domom na Hudem. Ideja se je 
porodila poveljniku gasilskega 
društva Marjanu Knezu, vsi pris
otni smo bili istega mnenja in 
tako je bil na predlog skupine 
postavljen datum za koncert: 17. 
maj 2003, ob 18. uri. 

Menimo, da Ivančni Gorici pri
pada ta vrsta koncerta. Na voljo 

je 2500 vstopnic, ki sc prodajajo 
na naslednjih prodajnih mestih: 
Nogometni klub Ivančna Gorica, 
The Prince Pub Ivančna Gorica, 
Študentski servis Ivančna Gorica, 
Bife Fontana Dvor pri Žužem
berku, Markct Pipo, Foto 
Travnik in Radio Zeleni val. 
Vstopnice so po ceni 1500 tolar
jev. 

Ta dan sc obeta res prava zaba
va za vse generacije. Pester bo 
tudi program pred prireditvijo z 

veliko humorja, ki ga bodo izva
jali znani slovenski humoristi, in z 
narodnozabavno glasbo. Glavna 
atrakcija pa bo seveda nastop v 
živo skupine Bepop. 

Ves izkupiček sredstev je 
namenjen za dograditev 
gasilskega doma. 

Vsi ste prav lepo vabljeni! 

P G D H U D O - IVANČNA 
G O R I C A 

L O V N A S M E T I 

Ministrstvo za okolje, prostor in energijo RS in Turistična zveza Slovenije 
sta dala pobudo za akcijo Pomladansko urejanje okolja. Ta naj bi potekala v 
marcu in aprilu. Pobudi smo se odzvali tudi dijaki in delavci V I Z Višnja Gora. 
Organizirali smo akcijo, ki smo jo imenovali Lov na smeti in je potekala od 7. 
do 11. aprila 2003. 

Cilj i , ki smo si jih zastavili: 
- urejeno bivalno okolje 
- privlačno okolje za nas in za obiskovalce - turiste 
- izboljšanje kakovosti življenja 
- poznavanje različnih vrst odpadkov in možnosti za odstranjevanje le-teh iz 

okolja 
Dejavnosti, ki smo jih izvajali v okviru akcije, pa so bile: 
- urejanje okolice 
- pobiranje smeti 
- evidentiranje divjih odlagališč 
- predlogi za izboljšanje stanja 
- razstava izdelkov na temo akcije 
Lov na smeti je imel tekmovalni značaj. Dijaki so tekmovali v količini 

pobranih odpadkov, v poznavanju odpadkov, v številu in izvirnosti idej za 
izboljšanje obstoječega stanja in z izdelki na temo akcije (plakat, strip, 
pesem...) 

Vsak razred je imel natančno določeno pot oziroma teren, v okolici doma 
in po Višnji Gor i , po katerem je pobral odpadke. 

Dijaki so zelo pridno pobirali smeti in bili presenečeni nad veliko količino. 
Obsodili so vse nemarneže, ki odmetavajo smeti v naravo, jo s tem onesnažu
jejo in j i kazijo izgled. Posebej pa so opozorili na divja odlagališča odpadkov 
v gozdu za zavodom in na smrad ter slabo kvaliteto vode v potokih Prcgeljšči-
ca in Višnjica. V okviru akcije so si dijaki pod strokovnim vodstvom gospoda 
Mehleta ogledali medobčinsko sanitarno odlagališče Spaja vas nad Višnjo 
Goro. 

Še posebno vrednost dajejo akciji komentarji in opažanja dijakov o stanju 
okolja. Predlogi za izboljšanje so številni in zanimivi; lahko so tudi osnova za 
resen razmislek: 

- več košev za smeti 
- da bi sc čistilnih akcij udeležilo čimveč ljudi 
- predavanja o varstvu narave 
- smetnjaki za ločeno zbiranje odpadkov 
- čiščenje okolja prek javnih del 
- napisi - opozorilne table 
- paznik - čuvaj okolja, ki bi kaznoval onesnaževalce 
- pošiljanje letakov na domove 
- ureditev kanalizacije 
- ureditev bregov ob potoku 
- posejati bi morali travo 
- odstraniti grde mostove (paleta, razbita betonska cev) in napraviti lepe 
- poiskati izvor gnojnice v potoku 
- olepšati potoček z mlinčki, mostički in razsvetljavo 
- metati smeti v koš in ne mimo njega 

Menimo, da smo s kombinacijo dejanskega čiščenja okolja in spodbujanja 
idej o varovanju dosegli namen: dijaki so se zavedli pomena varstva in ohran
janja okolja. 

S to akcijo smo označili tudi S V E T O V N I D A N V O D A (22.marec) in 
S V E T O V N I D A N Z E M L J E (22.april). 

Tanja Miklič. 

G l a s b e n a šola G r o s u p l j e 
d i s l o c i r a n i o d d e l e k 

Ivančna G o r i c a 

razpisuje vpis dijakov za šolsko leto 2003/2004, ki bo 24. 
in 31. maja, obakrat od 10. dol3. ure. Preizkus sposobnos
ti bo v prostorih kulturnega doma Ivančna Gorica. 

V šolskem letu 2003/2004 bo opis zelo omejen zaradi pre
velikega števila dijakov. Sprejeli bomo samo izrazite tal
ente. Prednost pri vpisu imajo trobila in klarinet. 

Ravnatelj: Franc Korbar. prof. 
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ČETRTI DNEVI O G N J A 

Od prvega do četrtega maja letos 
smo člani moto kluba Fire Group iz 
Ivančne Gorice organizirali že četrti 
moto zbor, ki smo ga poimenovali 
"4th days of fire". Prireditev je 
potekala pod 800 kvadratnih metrov 
velikim šotorom ob nogometnem 
igrišču v Ivančni Gorici in je bila 
namenjena druženju in zabavi, 
izkupiček pa bomo, tako kot že 
nekajkrat doslej, namenili otrokom, 
ki se zdravijo v Zavodu za zdravljen

je bolezni otrok v Šentvidu pri Stični. 

V dnevih prireditve nas je obiska
lo rekordno število motoristov iz vse 
Slovenije, pa tudi gostje iz Švice, 
Češke in Italije. K dobri udeležbi so 
pripomogli tudi lepo vreme in 
praznični dnevi. 

V treh glasbenih večerih so 
udeležence zabavale številne glas
bene skupine in posamezniki, in 

sicer: Tomaž iz skupine Gamsi, The 
Lucky Cupids, Rok'n band, Mary 
Jane, Dicky B. Hardy, Kose, Wahoo 
in Zgrešeni primeri. 

Paradne vožnje na relaciji Ivančna 
Gorica - Dob - Radohova vas -
Šentvid pri Stični - Stična in nazaj v 
Ivančno Gorico se je udeležilo več 
kot sto motoristov, pridružilo pa se 
nam je tudi trinajst starodobnikov. 
Predstavniki kluba starodobnikov 
Škofljica so pripravili predstavitveni 
pano na temo Zgodovina motocikl
izma v naših krajih. 

Prireditev je uspela predvsem po 
zaslugi prizadevnih članov kluba, ki 
so vse delo opravili brezplačno, seve
da pa prireditve zaradi velikih 
zagonskih stroškov brez podpore 
sponzorjev, med katerimi so 
izstopali: Kron telekom, Universal, 
Sir-pak, Agave, Peskokop Podsmre-
ka, Hcscr, Sigma team, Kalit, Prince 
Pub, Izpušni sistemi Lauš, Transport 
Turk, Topp, Pizzerija Podobnik in 
Reševalec, ne bi mogli izpeljati. Še 
posebej se za donacijo zahvaljujemo 
g, Akrapoviču. Brez njih ne bi bilo 
tudi izkupička za zavodske otroke. 

O D K O D I M E B U T A L E 
Med Šentvidom in Ivančno Gor i 

co sta danes dve kmetiji, ki ju obda
ja nekaj zakraselega vrtačastega 
sveta, vse skupaj pa je obdano z 
vencem mešanega gozda. Zaselku 
pravimo Butale; ko sliši to ime, mar
sikdo pomisli na pripovednika Frana 
Milčinskega in na njegove vrle 
Butalce: na butalskega župana, na 
lopova Cefizlja in na druge prebi
valce, ki j ih je Milčinski tako 
duhovito in slikovito predstavil. 
Vendar pa pri pisanju Fran Milčins
ki zagotovo ni imel v mislih naših 
Butal. 

Na hribu zahodno od Glogovicc je 
bila več stoletij osamljena kmetija 
(danes so si sorodniki posestvo 
razdelili in sta tam dve). Kmetija 
spada k naselju Glogovica, vendar, 
ker je na hribu, osamljena, jo 
domačini imenujejo, kot sem že 
omenil - Butale. Kmetiji se v 
domačem narečju reče "Pr Anabal". 
Za to hišno ime in za ime zaselka 
Butale je imel pisatelj Josip Jurčič 
svojo razlago. Verjetno jo je od koga 
slišal in jo zapisal. Na Butalah naj bi 
se po Jurčiču izbojevala odločilna 
bitka med vojskovodjema Artuljem 
in Metenajem. Po njej naj bi kraj 
dobil svoje ime; "batalja" namreč 
latinsko pomeni boj, bitko. 

V mladosti sem večkrat slišal 
pripovedovati, da je nekje na Buta
lah pokopan vojskovodja Hanibal. 
O d tod naj bi izviralo hišno ime Ana
bal ali Anibal . Pripovedovalci zgod
bice so verjetno mislili na slavnega 
kar tažanskega vojskovodjo Hani
bala, vendar ta zanesljivo ni nikoli 
bojeval kake bitke na Butalah. 
Možno pa je, daje nekoč na Butalah 
gospodaril kak Hanibal; to krstno 
ime namreč večkrat zasledim v 
raznih spisih.. 

Razni bajni zakladi marsikje 
vznemirjajo ljudi, da si izmišljajo 
zgodbice o njih. Tako sem tudi slišal, 
daje nekje na Butalah pokopan hun
ski kralj Ati la , in sicer v treh krstah, 
v zemlji pa je zakopano tudi "zlato 
tele". 

Te zgodbice so le plod človeške 
domišljije in nimajo nobene stvarne 
osnove. Bolj stvarna razlaga, kako je 
nastalo ime Butale, pa bi bila lahko 
tale: Fevdalci so dali svojim pod
ložnikom zemljo, da so jo obdelo
vali, niso pa jim dali gozdov. T i so v 
večini primerov ostali v lasti plemst
va in slabo se je godilo podložniku, 
če so ga zalotili v gozdu, na primer 
pri krivolovu. Kmet pa je les, steljo 
in še kaj iz gozda potreboval, zato so 
posestniki določili gozdne parcele, 

kjer so se kmetje smeli oskrbovati s 
potrebnim. Takim parcelam so ljud
je rekli "tal" od nemško "thall". Izraz 
se je ohranil, saj še dandanes kdo 
pove, da ima v gozdu svoj tal. Iz tega 
se je razvijalo ime kraja, kar lahko 
zasledujemo v stiskih listinah iz 
različnih obdobij. Prvič je zapiso
valec zapisal NVitalh, nato so sledili 
zapisi: leta 1572 Wutalle; leta 1584: 
Butalle; 1608 spet Wutalle; so pa še 
zapisi kot: VVutall, VVuthalle, NVitalh 
in morda še kako. Primer nazorno 
kaže, kako so skozi dolga stoletja 
različni zapisovalci spreminjali 
imena krajev. Opozoril bi še na to, 
da je nemški "W" pod vplivom 
bavarskega narečja pogosto prešel v 
"b" npr :Wagensperg (Bogenšperk), 
NVergant (Bergant. slikar). V nekem 
sodnem zapisniku je zapisan stavek: 
"Woch Nevveski woti niech Tuschiim 
gnadlu jno Milosti" (Bog nebeški 
bodi njihovim dušam milostljiv), pa 
tudi "vvesejda" (beseda) in ljubiti 
"woga" (Boga) beremo v sred
njeveških tekstih. Priimek Balant 
(VVallant, Valentin) je nastal tudi na 
tak način. 

Tone Drab 

Program izletov PD Polž v letu 2003 
datum destinacija nočitev prevoz zahtevnost oprema udeležence 

25.05.03 GOLICA (Dom pod Golico-Golica-D.pod Golico) ne organiziran lahka čevlji, palice 25 
25.06.03 BEGUNJŠČICA (Draga-Roblek-V.Vrh-Prevala) ne lastni lahka čevlji, palice 15 
varianta RAOUHA (Luče-Snežna j.-Raduha-Koča na L.) lahka 
20-21.7.03 KOČNA, GRINTAVEC (Jezersko-Č. koča) da(1) lastni zahtevna čevlji, čelada 7 
varianta ŠPIK zahtevna 
22-24.8.03 RAZOR, KRIŽ, STENAR (Vršič-Kriški podi-Vrata) da (2) organiziran zahtevna čevlji, čelada 7 
varianta MANGRT zelo zahtevna 
13-14.9.03 ZELNARICA (Vogar-PI. jezero-7J-Savica) da(1) lastni lahka čevlji, palice 15 
varianta VIŠEVNIK, DEBELA PEČ lahka 
oktober LAVRIČEV POHOD ne lastni lahka čevlji neom. 
okt./nov. zaključek sezone (Vršič-Sleme-Tamar) da (1) organiziran lahka čevlji, palice 25 

P R I J A V E S P R E J E M A M O N A J K A S N E J E E N T E D E N P R E D P O H O D O M 

D O D A T N E I N F O R M A C I J E : 031 566 443 
041 387 801 

K R I S T I J A N 
R O M A N 

IZ OBRAZLOŽITVE P R E D L O G A 
IN O D L O K A O Z A Z I D A L N E M 
NAČRTU 1 4 / A N O V I C E N T E R 

IVANČNA G O R I C A ( p r v a f a z a ) 

ZAZIDALNI NACRT 14/a 
"NOVI CENTER IVANČNA GORICA" 

f A C E R 

Na 4. seji Občinskega sveta Občine Ivančna Gorica so med drugim sprejeli 
Odlok o zazidalnem načrtu 14/a "Novi center" (prva faza), ki smo ga povzeli 
za Klasje: 

Zazidalni načrt obravnava širše območje griča s cerkvijo Sv. Jožefa, ki leži 
jugovzhodno od sedanjega centra Ivančne Gorice. Območje leži med 
železniško progo na severu. Rimsko cesto na vzhodu, vzhodno obvozno cesto 
na jugu in regionalno cesto na zahodu. Celotno območje urejanja je veliko pri
bližno 7,9 ha. 

Območje se z dostopom navezuje na vzhodno obvozno cesto preko novega 
priključka, preko modificiranega priključka dostopne ceste do cerkve in preko 
obstoječega priključka na vzhodnem robu območja. Predvidena je enostavna 
rešitev notranjega cestnega omrežja in celovito infrastrukturno opremljanje 
območja. 

Načrt je razdeljen na tri gruče. V prvi je krajevno središče, v katerem naj bi 
bile centralne dejavnosti: od trgovine, tržnice, knjižnice do kinodvorane in 
poslovnega objekta. Ob trgu naj bi bila parkirišča, zdravstvenemu domu naj bi 
se zgradil prizidek in zgradil vrtec. 

V drugi gruči, t.j. v zaledju središča in cerkvenega hriba, je predvidena grad
nja skupine prostostoječih nizkih blokov, razporejenih ob zahodnem in sev
ernem vznožju cerkvenega griča. 

V tretji gruči je cerkveni grič s pokopališčem. K cerkvi Sv. Jožefa in župni
jskemu domu naj bi se na slemenu dozidala skupina objektov katoliškega 
vrtca in krajevnega doma za ostarele. Poslovilni objekt in pokopališče naj bi 
zgradili na severni strani. 

Po načrtu naj bi bilo območje dokončno pozidano v petih do desetih letih , 
investitorji pa menda že trkajo na občinska vrata. 

P R A Z N O V A L A 9 0 - L E T N I C O 
Daljnega leta 1913, natančneje 23.2., seje rodila Terezija Piškur, naša nek

danja krajanka iz Gorenje vasi. Sedaj preživlja jesen svojega življenja v Domu 
starejših občanov Grosuplje. Za njen 90. rojstni dan smo jo obiskale članice 
Krajevne organizacije Rdečega križa Ivančna Gorica. Našega obiska je bila 
zelo vesela in hkrati presenečena, saj smo ji poleg darila prinesle torto, kar se 
za tako visok jubilej tudi spodobi. Zadovoljna z vsemi uslugami, katerih je 
deležna v novem okolju, pa si vseeno želi, da bi se še lahko vrnila v svoj dom. 

Gospe Rezki še enkrat želimo veliko zdravja in dobrega počutja. 

Za odbor RK 
Lojzka Sever 
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P R I T R K O V A L C U 
V I K T O R J U V S P O M I N 
Nekaj časa ni več posedal na vozičku v pritličju hodnika Doma starejših 

občanov Grosuplje. Obležal je. Kakšen pomladanski prehlad, smo menili 
domci; da pa je bil en teden v bolnici, to smo zvedeli prepozno, ko nas je, 
posebno Višnjane, pretresla novica o njegovi nenadni smrti. 

Viktor Mesojednik - z njim je leglo v grob dokaj slovenske in višenjske 
zgodovine - je v pretečenem letu poleti praznoval osemdesetletnico. Prav za 
god sv. Ane, mestne zavetnice, je bil namreč rojen. Njegova mati, Pekova 
Lojza, je bila štantarca, z njo in njenimi štanti in "cukrarijami" je že kot otrok 
venomer potoval po Dolenjskem in se udeleževal raznih cerkvenih slovesnos
ti, žegnanj, novih in zlatih maš, birm, blagoslovitev novih zvonov itd. Že kot 
otroka so ga najbolj privlačili skrivnostni visoki zvoniki s cerkvenimi urami in 
seveda zvonovi. Vse je spoznal: zvonarje, kako delajo, pritrkovalce in urarje, 
ki so popravljali ure. V njegovi silni otroški vedoželjnosti se ga je vse "prijelo" 
in še sam je začel poskušati; popravilu ur, tudi cerkvenih, je posvetil dokaj svo
jega časa, bil je znan daleč naokrog, da zna popravljati ure, posebno pa se je 
približal pritrkovanju zvonov, tej naši lepi slovenski posebnosti. Ko je ostal 
brez matere, je venomer potoval čez vso Slovenijo in obiskoval cerkve. Zani
mal se je za vse zvonove, za njihovo zgodovino, za livarne, za težo zvonov in 
zgodbe; ni znano, če ga je kdo v Sloveniji presegal v tem vedenju. Najbolj je 
bil zaljubljen v bronaste zvonove, zlasti tiste iz stare livarne Samassa na 
Karlovški cesti v Ljubljani. Vse to je rad razlagal mladim pritrkovalcem, ki so 
ga večkrat obiskovali. Viktor Mesojednik je bil zdrave pameti; če se je pojav
ila v Višnji Gor i kakšna javna neumnost, je malo pogrknil in zamahnil z roko: 
"To pa ni tapravo!". Ko sva šla pred dobrim desetletjem v ranem jutru velike 
nedelje po isti poti h "gorvstajanju", je pokazal na levo stran visoko grdo 
obzidje ob tedaj novi štiripasovnici in zaklical: "Poglejte, Noetovo barko so 
zgradili!" 

Dragi Viktor - počivaj mirno. Hvala ti, da si s svojim pritrkovanjem krasil 
nedelje in praznike tudi nam, Višnjanom, in da si nekaj svojega dragocenega 
znanja zapustil mladim pritrkovalcem. 

Oprosti mi, da sem včasih preveč hitela mimo tvojega vozička v Domu. 
Včasih si bil dremoten, večkrat pa si bil vesel, ko sem ti pozimi pripovedovala, 
kakšno vreme je zunaj: mrzlo, topleje, sneg ali dež, saj si bil večni popotnik, 
dokler si to zmogel. 

Viktor, naj se namesto tebe zahvalim tvojemu zadnjemu obiskovalcu, 
pritrkovalcu Matiju Podržaju (letošnji gimnazijski maturant), s katerim se 
nista mogla več srečati na tem svetu. 

Mihaela Zaje 

R E P U B L I K A S L O V E N I J A 
U P R A V N A E N O T A G R O S U P L J E 
Služba načelnice 
Kolodvorska 2, 1290 G R O S U P L J E 
Tel.: 01 7810 900 / Fax: 01 7810 919 

Številka: 037-25/02 
Datum: 5.5.2003 

Z A D E V A : S P R E M E M B A 
T E R I T O R I A L N E G A O B S E G A 

U P R A V N E E N O T E 
G R O S U P L J E 

Obveščamo vas, da je bila v Uradnem listu RS, št. 39/03 objavljena Ured
ba o spremembah in dopolnitvah uredbe o teritorialnem obsegu upravnih 
enot v Republiki Sloveniji (veljavnost od 29.4.2003), ki je k Upravni enoti 
Grosuplje priključila 10 naselij občine Dobrepolje, ki so do sedaj spadala v 
Upravno enoto Kočevje, in sicer: 

naselje: 
Četež pri Strugah 
Kolenča vas 
Lipa 
Paka 
Podtabor 
Potiskavec 
Pri Cerkvi-Struge 
Rapljevo' 
Tisovec 
Tržič 

skupaj: 

št. prebivalcev 
58 
53 
77 
40 
88 
51 
83 
67 
37 
26 
580 prebivalcev 

Upravna enota Kočevje mora v šestih mesecih, torej do 29.10.2003, 
izročiti dokumentarno gradivo za ta naselja, razen nedokončanih zadev. 
Nedokončane zadeve praviloma dokonča U E Kočevje, ki jih je začela kot 
krajevno pristojna. 

Prebivalci teh naseljih torej od 29.4.2003 dalje urejajo zadeve iz pristo
jnosti upravne enote na Upravni enoti Grosuplje, s področja matičnih zadev 
pa na Krajevnem uradu Dobrepolje. 

Lepo pozdravljeni. 

Pripravila: Dragica Urbas, dipl.upr.org. 
Nevenka Dolgan, univ.dipl.prav. 

P A B E R K I IZ 
S U H O K R A N J S K E G A Z E V N I K A 

V Ambrusu, na robu ivanške občine, 
smo, vsaj tako je videti, jako napredni 
in preudarni. Že pred nekaj leti smo si 
krajani zaželeli in tako tudi odločili, 
naj bo naša vas tudi ponoči razsvetlje
na. Vse izgleda, da je bila taka 
odločitev nekaterih že kar prestiž, a 
vseeno, prevladala je želja po napred
ku kraja. Resjc, da ni bil mačji kašelj, 
nabrati kar velike denaree za tako 
vaško investicijo, pa vseeno, v slogi je 
moč in denar je na kupu, da ga pobere 
za svoje pošteno delo izvajalec. Tako 
se je delo začelo in že smo dočakali 
vaške luči, ki jih jc občasno dopolnje
vala mesečina tihe noči. 

A glej ga, zlodja. Že po kratkem 
času jc skoraj polovica vasi ponovno 
razsvetljena le od lunine miloščine. 
Očitno se je tedaj izvajalcu del verjelo 
kar na lepe oči za kvalitetno izvedbo 
razsvetljave, kajti danes in ne ob 
pravem času, to je pri izvajanju del, je 
ugotovil, da bo treba nabrati še veliko 

denarcev, da naj bi se avtomatiziral 
celotni projekt vaške razsvetljave, ki 
naj bi služila svojemu namenu brez 
lunine miloščine. 

Da pa se nc bi očitalo izvoljenim 
članom bivše Krajevne skupnosti iz 
Ambrusa, da niso znali "racionalno" 
trošiti skupnega denarja in da se ne bi 
očitalo, da niso prav nič postorili za 
dobro kraja v svojem mandatu, so se 
gospodje iz KS odločili tako rekoč na 
horuk tik pred zaključkom svojega 
mandata, obnovili razpadajoče obzidje 
ambruškega farnega pokopališča. 
Zidarski mojstri so vzeli svoje delo 
kljub novembrskemu mrazu resno v 
roke in ga dokončali v rekordnem 
zimskem času. Nedvomno so se 
zavedali, da jih po končanem delu čaka 
pošteno plačilo. A tudi tu, glej ga no! 
Mojstri so s polno malho denarcev 
zadovoljni odšli, njihova strokovnost 
na pokopališkem obzidju pa se je 
razcvetela z odpadanjem ometa, še 

preden jc na suhokranjski livadi 
zacvetela priljubljena rumena marjeti
ca. Komentar, upam, da le ni potreben 
za tako racionalno gospodarjenje z 
"našim" denarjem v obeh primerih! 

Seveda pa tu na samem obrobju 
naše občine ne moremo spregledati 
dejstva, kakršnega ponuja uredniški 
odbor glasila prebivalcev občine Ivanč
na Gorica Klasje, ko s svojo ignoranco 
dokazuje, da občani in bralci Klasja 
nismo vredni vsaj tolikšnega spošto
vanja in kulturnega nivoja, da bi nam 
bralcem zaželeli prijetne velikonočne 
praznike, kar jih ne bi prav nič stalo, 
razen spoštljivosti do večinskega bral
stva Klasja. Tu je le treba poudariti: 
katerokoli občinsko glasilo iz naše 
okolice vzamem v roke, v vseh lahko že 
na prvi strani preberem voščilo tako 
občine kakor uredniškega odbora, ki 
se zaveda moralnih dolžnosti do svojih 
bralcev. 

Milan M. 

ENA 0 LOVCIH IN NJIHOVIH NORČIJAH 
Tone, kmečki fant, je našel svoj 

hobi in je hodil v zimskem času 
konec tedna z lovci za gonjača divja
di. Všeč mu je bil pasji lajež, mrzlo 
zimsko ali pozno jesensko vreme in 
klatenje po grmovju. Znano je, da 
lovci na koncu uspešnega pogona 
včasih uprizorijo pravo lovsko 
pojedino. 

Tone pa je imel kot pravi kmečki 
sin vedno za vsak primer v torbi tudi 
pol suhe klobase in seje okrepil tudi, 
kadar ni bilo posebne lovske sreče. 

Lovci so to vedeli in so se enkrat 
hoteli ponorčevati iz njega. Naskri
vaj so mu v torbi suho klobaso 
zamenjali z zmrznjenim pasjekom. ki 
je izgledal popolnoma tako kot 
Tonetova malica. 

Lov je bil tokrat izjemno uspešen 
in spet je sledila obilna lovska pojed
ina, pripravljena na robu gozda. 

Medtem ko so prvi gurmani že 
začeli tešiti svoje užitke z okusnimi 
jetrci v omaki, je Tone žalostno 
sedel na štoru in jih gledal. Pored-

neži, ki so mu pripravili šalo, so ga 
hiteli spraševati: "Ja Tone, kaj danes 
nimaš klobase?" 

Žalostni gonjač pa jim je odvrnil: 
"Sem jo imel, pa sem jo dal v kotel 
malo pogret, ko je tako mrzlo, 
potem je pa več ni bilo." 

Tako, vidite, je tudi Tone prišel na 
svoj račun v igri z norčavimi lovci. 

V. Skubic 

Dan, kot jih je mnogo v letu, pa vedara malce dru
gačen. 

Jasno, sveže jutro, prečudovit sončen dan, ravno 
pravšnji, da se okrog hiše ali na kmetiji postori še to in 
ono. 

Kaj pa zvečer? Seveda! Vsi gremo na kresovanje. 
Tokrat bo priložnost,da rečemo kako besedo s sose

di in prijatelji, se malo poveselimo pa tudi zapojemo. 

Dočakali smo ga. Lep večer, brez dežja, brez vetra -
kot bi bil od Boga poslan. Pa saj smo si ga vsi zaslužili. 

Dragi sovaščani. Marinški kres je bil narejen in 
namenjen vsem vam, ki ste ga naredili lepega in sijoče
ga s svojo množično prisotnostjo. 

Želela bi se vsem zahvaliti za lep večer, posebej pa 
mlademu Denisu Zavodniku, ki nam je igral na har
moniko, pa tudi celi družini Sadar, ki se je angažirala 
pri soorganizaciji kresovanja. 

Biljana Gartner 

Letalski klub 
Šentvid 

vabi vse zainteresirane na 
panoramske polete z letalom po 

bližnji in daljni okolici. 

Možno je organizirati tudi celodnevne 
izlete z avionom v Metliko s piknikom in 
kopanjem za približno 12 ljudi. 
Oglejte si zanimivosti naše lepe pokra
jine tudi iz zraka ! 

Informacije : S A M O : 
B O R I S : 
M A R K O 

041 612 - 593 
041 682 - 057 
041 713 - 539 

ei/i 
ELEKTRO PROM d.o.o. 

EVJ ELEKTROPROM, d.o.o. 
Loke 22, 1412 Kisovec 
Telefon: 03 / 56 57 150 
Telefax: 03 / 56 71 488 
Elektronska pošta: 
info@elektroprom.si 

Podjetje E V J E L E K T R O P R O M d.o.o. s svojo pestro ponudbo 
storitev danes opravlja naslednje dejavnosti: 
• kabelsko razdelilni in komunikacijski sistemi (dežurni telefon: 041/207 222) 
• elektroinstalacijc 
• strojne instalacije (vodovod, centralno ogrevanje, plinske instalacije) 
• izkopi in nizke gradnje 
• projektiranje in inženir ing 
• proizvodnja tiskanih vezij in grafitnih ščetk 
• E V J C E N T E R v Kisovcu, trgovina z maloprodajo in veleprodajo, je največja trgovina s tehničnim 

blagom v Zasavju. 

K A B E L S K I O P E R A T E R V PVANČNI GORICI, STIČNI, VIRU IN ŠENTVIDU 

http://dipl.upr.org
mailto:info@elektroprom.si
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K R A T K E K U L T U R N E 
MULJAVSKI DESETI BRAT 

Letno gledališče Josipa Jurčiča Muljava je za letošnje poletje pripravilo 
Jurčičevega Desetega brata. Premiera bo v petek, 27. junija 2003, ob 21. uri. 
Ponovitve pa bodo: v soboto, 28. 6., petek, 4.7. , soboto, 5.7. , petek, 11.7 in 
soboto. 12.7. Vse predstave bodo ob 21. uri. 

AMBRUŠKI GOLAŽ 
Na predvečer slovenske državnosti, torej 24.6., se bo na šolskem igrišču v 

Ambrusu kuhal tradicionalni "golaž". Začetek bo okoli 21. ure s kratkim kul
turnim programom, nato pa bo sledila zabava, na kateri se bo golaž tudi 
pojedel. 

Sredi junija pa bo v Ambrusu tudi premiera gledališke igre z naslovom 
Dohodnina. Natančen datum še ni znan. 

TABOR PEVSKIH ZBOROV 
V Šentvidu pri Stični bo, tako kot že veliko let poprej, tudi letos potekal 

Tabor slovenskih pevskih zborov. Pevci se bodo zbrali 21. in 22.junija. 
Teden prej pa bo potekal t.i. Šentviški kulturni teden, v okviru P D Šentvid 

pri Stični. Kulturni teden se bo začel v ponedeljek, 14. junija, in sicer z 
nastopom folklorne skupine. Naslednji dan, v torek, 15. 6., bo letni koncert 
šentviških zborov; v četrtek, 17. 6., pa še gledališka predstava Moj ata, social
istični kulak. 

V L A D O C E N C E L J -
V O D K R I V A N J U SVETA 

S l i k e in k i p i 
O d 16. aprila do 9. maja 2003 se je s svojimi likovnimi deli v Galeriji 

Loterije Slovenije v Ljubljani na Trubarjevi cesti predstavil Vlado 
Cencelj. O d vsega začetka je član Kulturnega društva likovnikov Ferda 
Vesela, sodeluje na skupinskih razstavah in razstavah po projektu Zlata 
paleta, ki jih organizira Zveza likovnih društev Slovenije. Je dobitnik cer
tifikata kakovosti za kip Križani v letu 2002. 

Na razstavi smo si lahko ogledali nekaj slik iz prejšnjih obdobij, v 
središču pa so bile slike novejšega nastanka, predvsem akvareli in slike z. 
oljem na platnu in papirju. Vsekakor stopa V . Cencelj po novih likovnih 
poteh, osvobaja se realističnih upodobitev, poglablja pa se njegova struk
turna in barvna kompozicija. V izboru barv se kažeta velik pogum in 
prodornost, ki gledalca ne puščata ravnodušnega. Njegovi kipi so polni 
specifične, osebne izraznosti, na njih so še vidne sledi prstov, lahko bi 
rekli pravih prstnih odtisov. Površine ne gladi, redko uporablja kiparska 
orodja in tako pušča za seboj najbolj osebno sled na različnih material
ih, predvsem na glini. 

Sredi maja se bo predstavil na dveh razstaviščih v Grosuplju, in sicer v 
Knjižnici Grosuplje in poslovnih prostorih Pekarne Grosuplje. Počasi pa 
se pripravlja na samostojno predstavitev v galeriji svojega likovnega 
društva v Šentvidu pri Stični. 

B R A L N I PALČEK J E P O V A B I L 
M O J C O P O K R A C U L J O 

V čmrljcvi skupini Vrtca Marjetica so bili otroci v zadnjih mesecih zelo 
aktivni. Brali so knjige, pripovedovali, risali in se trudili, da si pridobijo bral
nega palčka. Skupaj z njimi smo bili pri tem aktivni tudi njihovi straši. Preden 
so prejeli diplome in ljubke palčke, pa so pripravili in zaigrali Mojco Pokrac-
uljo. Kljub bolezni in menjavi vlog v zadnjem trenutku v igralskem ansamblu 
- v vrtcu so takrat "norele" norice - je bila predstava odlična. 

Mamica "čmrlja" Mateja 

P R E D S T A V I T E V JURČIČEVIH N A G R A J E N C E V 

Tokrat vam predstavljamo Jerneja 
Kralja, P D Šentvid pri Stični 
(zborovodjo več pevskih zborov), 
tonskega mojstra Vojka Hočevarja, 
K D Ivančna Gorica, in dirigenta 
Godbe Stična Maksa Kozoleta. 

J E R N E J 
K R A L J 

Kaj vam pomeni Jurčičevo priz
nanje, ki ste ga letos prejeli? 

Glede na to, da gre za "visoka" 
priznanja na področju kulture (glas
be) v občinskem merilu, sem zelo 
vesel in hkrati presenečen ob preje
mu tega priznanja, saj, resnici na 
ljubo, nisem imel občutka, da na 
glasbenem področju delujem že 
toliko časa ali pa tako zelo uspešno 
oz. vidno, da bi mi lahko pripadlo 
omenjeno priznanje. Je pa takšna 
nagrada prav gotovo močna spodbu

da za delo naprej in hkrati tudi 
dokaz meni osebno, da sem svoje 
znanje in največje lastno zadovoljst
vo (glasbo) usmeril "na pravi tir", kot 
temu pravimo. Po drugi strani pa je 
to tudi dokaz hvaležnosti same 
lokalne skupnosti (občine, organi
zacijskih skupin, ki se ukvarjajo z 
razvojem take dejavnosti in 
nenazadnje vseh občanov) in njeno 
strinjanje s takim oz. podobnim nači
nom dela. 

Kdaj ste začeli delati kot 
zborovodja oz. kdaj ste se začeli 
ukvarjati s petjem? 

Glasba me je navduševala že od 
malih nog in peti sem začel že kot 
otrok - to pa seveda z veseljem 
počnem še danes. 

Resno pa sem se začel ukvarjati z 
glasbo, ko sem začel obiskovati 
Srednjo glasbeno in baletno šolo v 
Ljubljani. Končal sem jo leta 1991 in 
takrat tudi prevzel svoj prvi pevski 
zbor v Šentvidu pri Stični - moški 
zbor. Leta 1994 so me "angažirali" še 
domačini, Šmarčani, tako da sem 
prevzel še moški pevski zbor v 
domačem kraju, pa na iniciativo 
šmarskih deklet ustanovil celo žen
sko pevsko skupino, ki se danes 
imenuje Vokalna skupina Šmarnice; 
pred nekaj leti pa sem prevzel še 
moški pevski zbor Corona iz Grosu-
plja. Vmes sem sicer vodil še nekaj 
drugih skupin, vendar pa nobene 
dlje kot eno leto. 

Kako usklajujete delo pri treh 

pevskih zborih: MPZ Šmarje-Sap, 
Šentvid pri Stični, Corona Grosu
plje, in v trobilni skupini Chorus? 

Zelo težko, saj mi že samo vaje z 
vsako skupino posebej vzamejo veči
no popoldanskega in večernega časa, 
nemalokrat pa so zasedeni tudi 
vikendi, ko se zvrstijo še različni 
nastopi, koncerti, gostovanja, prired
itve, pa tudi obletnice in izleti. Sicer 
si pa kar predstavljajte, koliko 
pevcev in pevk sodeluje pri vseh 
mojih pevskih skupinah, in če si 
privoščimo malo veselja ob rojstnem 
dnevu vsakega od njih, nam, še pose
bej pa meni, res ne more biti dol
gčas. Če pa temu priključim še tro
bilni kvartet Chorus ki deluje že 
drugo leto, in orkester v Grosuplju, 
pri katerem igram, mi pa dni v tednu 
že praktično zmanjka. 

Katere pesmi so vam najljubše 
(imate tudi kakšne avtorske)? 

Moram reči, da so mi všeč prav vse 
pesmi: narodne, ljudske, umetne, 
zabavne oz. slovenske ali tuje. Res 
pa je, da je treba vsaki skupini pose
bej prilagoditi program izvajanja 
glede na njeno zmožnost, želje in 
zvočnost oz. zven. Tako so eni bolj 
dovzetni za narodne in predvsem 
slovenske pesmi, drugi pa spet za 
modernejše in sem ter tja nenavadne 
pesmi. 

Imam tudi nekaj avtorskih 
priredb, narejenih predvsem na željo 
skupin samih, še največ pa za trobil
ni kvartet Chorus in V S Šmarnice. 

SREČANJE MANJŠIH 
V O K A L N I H S K U P I N 

Območno srečanje manjših vokalnih skupin občin 
Dobrepolje, Grosuplje in Ivančna Gorica je bilo 12. 
aprila v Jakličevem domu v Dobrepolju. Iz naše 
občine so se srečanja udeležili: Vokalna skupina 
Ivanščice, K D Ivančna Gorica; vokalna skupina 
Šentviški slavčki in Vokalni kvartet Stična. 

Ivanščice vodi Mojca Intihar, ki vodi tudi Vivo 
vox iz Grosuplja, prav tako udeleženke srečanja. 
Zborovodja Šentviških slavčkov je Tanja Tomažič 
Kastelic, Vokalni kvartet Stična pa vodi Vesna Fab-
jan. Poleg omenjenih so se srečanja udeležili še 
Vokalna skupina Mavrica, K D Dobrepolje; 
Vokalna skupina šmarnice, K D Šmarje-Sap, 
Mešani oktet Polica in Šentjurski oktet. 

5.5. 

g a l e r i j a 

c o m m e r c e 

Einspielerjeva 6, 1000 Ljubljana 

Metoda Crnkovič 
Jelka Roječ 

Vas in Vaše prijatelje prijazno vabimo 
na odprtje razstave kipov, 

slik in grafik 

v torek, 13. maja 2003, ob 19. uri. 

ZUPAN JERNEJ LAMPRET PREJEL ZLATO PLAKETO 
JAVNEGA SKLADA REPUBLIKE SLOVENIJE ZA 

KULTURNE DEJAVNOSTI ZA LETO 2002 
Jernej Lampret, rojen (leta 1948) 

na Muljavi, profesor telesne vzgoje, 
ravnatelj osnovne šole Ferdo Vesel, 
večkratni župan občine Šentvid pri 
Stični, dolgoletni predsednik Tabora 
slovenskih pevskih zborov Šentvid 
pri Stični. H kulturnemu delu je 
Jerneja Lampreta prvo pritegnilo 
domače kulturno društvo. Predvsem 
v Letnem gledališču Muljava, ki ga je 
pomagal ustvarjalno zanetiti, je odi
gral vrsto vlog, med njimi še posebej 
uspešno znamenitega Krjavlja. V 
tem okviru je postal idejni oče in 
oblikovalec Jurčičeve literarne poti 
od Višnje Gore do Muljave. Polnih 
trideset let je povezan s Taborom 
slovenskih pevskih zborov. Kot kra
jan, pozneje ravnatelj šentviške šole 
je bil najprej gostitelj, potem eden 
od nosilcev organizacije in - zdaj že 
petnajst let kot predsednik društva -
tudi glavni spodbujevalec vsakolet

nega tabora slovenskih pevskih 
zborov, kamor se hodijo potrjevat 
množice in nove generacije sloven
skih zborovskih pevcev. - Jernej 
Lampret se ne brani prevzemati 
številnih nalog in odgovornosti, bod
isi v okviru poklicnih zadolžitev, pa 
naj gre za poklicne zadolžitev ali za 
spontane društvene ljubiteljske 

spodbude. S tem je prispeval tako k 
povečanju socialne kohezivnosti kot 
tudi k širjenju polja ljubiteljskih kul
turnih dejavnosti. 

Podelitev je bil 15. 4. 2003 v 
Radovljici. Priznanja je podeljeval 
direktor J S K D gospod Igor Teršar, 
fotografija Janez Eržen. 
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P O R T R E T JURČIČEVEGA N A G R A J E N C A 
V O J K A HOČEVARJA 

Njegovo delo je pri vsaki predstavi 
samoumevno in prav zato se pomemb
nosti le-tega velikokrat niti ne 
zavedamo. A brez njegovega dela bi se 
kaj malo videlo in slišalo, saj je Vojko 
Hočevar lučkar in tonski mojster. Skrbi 
torej za dobro osvetljavo in zvok. 

"Nujno je, da so dobre luči in glasba 
oz. efekti, saj to zelo vpliva na vzdušje 
predstave," je povedala njegova žena 
Marjana, ki se ukvarja z režijo. Večino
ma Vojko pomaga ženi pri njenih pred
stavah, tako daje sodeloval pri različnih 
kulturnih društvih. Za luči skrbi pri 
predstavah na Krki, pa v Ivančni Gorici, 
Šentvidu ter drugih krajih po naši obči
ni. 

"Delam po potrebi; s temi stvarmi sc 
ukvarjam od časa do časa, včasih 
moram vskočiti in pripraviti luči tik 

pred predstavo," je Vojko sproščeno 
govoril o svojem delu oz. bolj hobiju, saj 
se s tem ukvarja ljubiteljsko. Da pa 
obvlada svoje delo, je dokazal na 
mnogih predstavah, predvsem na tistih, 
v zadnjem trenutku. "Ravno letos sem 
delal s Simono Ramovš Zore za Pešer-
nov dan, ko sem moral postaviti luči 
eno uro pred predstavo, in moram reči, 
da so vsi pohvalili, da je bilo dobro." 

Hočevarjcva živita na Muljavi in 
Vojko je sodeloval tudi pri muljavskem 
letnem gledališču, in sicer tri, štiri leta 
nazaj, pri Erženovem Desetem bratu. 
"Tudi takrat sem vskočil v zadnjem 
trenutku. Nekako štirinajst dni pred 
premiero," pove in doda: "Ta muljavski 
projekt je res velik, saj je veliko pri
zorišč in je zato veliko dela." 

Včasih pa se pojavijo tudi problemi. 
Vojko zavzdihne in reče: "Večinoma so 
tehnični, kot na primer pomanjkanje 
opreme. Nekje imajo dva reflektorja, in 
to je to. Moram pa reči, da so v ivanški 
občini in okolici kulturna društva lepo 
urejena in sc še izboljšujejo. Drugje je 
mnogo slabše." Žena Marjana vskoči v 
pogovor: "Sc spomniš na Mirni, ko smo 
morali varovalko odviti, da smo luči 
ugasnili." Zasmejeta sc. Žena nadaljuje: 
"Ali pa Skocjan pri Turjaku. Tam smo 
gostovali in prostor ni bil večji od te 
najine kuhinje in dnevne sobe." 
(Velikost prostora je okoli deset 
metrov, mogoče še malo manj.) Vojko 
smeje pritrdi in doda: "Pa se je vseeno 

zbralo 157 ljudi. Včasih so pogoji res 
težki, a ravno takrat so največje dogodi
vščine. In tudi veliko se naučiš." 

Vojko pa skrbi tudi za zvok. Glasba 
večinoma ni avtorska, ampak je zložena 
z različnih zgoščenk, ki pa jih je treba 
veliko poslušati, da najdeš tisto pravo, 
če povzamem njegove besede. Marjana 
je pohvalila, da ji Vojko pomaga tudi 
pri scenografiji in kostumografiji, pa o 
raznih idejah za predstavo se pomenita. 

Vojko opravlja svoje ljubiteljsko delo 
že kakih trideset let in v tem času je 
delal že po mnogih krajih po Sloveniji 
izven naše občine, predvsem tam, kjer 
sta z ženo gostovala z različnimi pred
stavami. Tako je npr. delal v Storah, pa 
v Smartneni pri Litiji, na Mirni, Slovenj 
Gradcu, Trebnjem in še kak drug kraj bi 
se našel. 

Ne glede na mnoge izkušnje in leta je 
to delo še vedno, kot je bilo že omen
jeno, predvsem ljubiteljsko in zato gaje 
Jurčičeva nagrada rahlo presenetila. 
"Kaj mi pomeni nagrada? O tem niti 
nisem razmišljal, mogoče obveza za še 
boljše delo. Ker pa se s tem ukvarjam le 
včasih, sem bil presenečen, da sem jo 
sploh dobil," je Vojko povedal o svojih 
občutkih. 

Za veliko drugih ljudi pa ni oz. vsaj 
ne bi smela biti nagrada presenečenje, 
saj je njegovo delo, kot je napisano v 
uvodu, zelo pomembno. 

Saša Scnica 

P R E D S T A V I T E V D IR IGENTA 
M A K S A K O Z O L E T A 

Maks Kozolc se je rodil leta 1939 v 
Senovem. Začel je igrati trobento pri 
rudarski godbi v svojem kraju, šolanje 
pa je nadaljeval na srednji vojaški glas
beni šoli. Sodeloval je s številnimi god
bami in pihalnimi orkestri, pri Godbi 
Litostroj, Vevče, Senovo, Grosuplje, 

Škofja Loka, Idrija, Vrhnika in 
Prvačinc. Leta 1993 je prevzel diri
gentsko palico pri Godbi Stična, ki je 
lani praznovala petindvajsetletni«). 
Lani pa je bil po mnenju bralcev 
Nedeljskega dnevnika izbran tudi za 
Naj godbenika. 

Kaj vam pomeni Jurčičeva nagrada, 
ki ste jo prejeli za vaše delo? 

To je vsekakor eno najlepših in 
najbolj dragocenih priznanj v moji 
glasbeni karieri in spodbuda za moje 
delo. 

Pri Godbi Stična ste že deseto leto. 
Kako ste se spoznali z stisko godbo? 
Kako ste prevzeli dirigentsko palico? 

Pri stiski godbi sem sodeloval tudi 
kot godbenik, tako da sem tc dobre 
ljudi že takrat spoznal. Ko se je 
poslovil bivši kapelnik Kavalič, sem na 
prigovarjanje nekaterih sprejel diri
gentsko mesto in tako godbo že deseto 
leto z veseljem vodim. 

Kaj vas pri vašem delu najbolj 
veseli? Vas mogoče kaj moti? 

Najbolj mc vsekakor veseli in spod
buja prijateljstvo med menoj in god
beniki, mlajšimi in starejšimi. Lahko 
rečem, da med nami vlada zares pravo 
prijateljstvo. 

Katere pesmi so vam najljubše? 
Meni osebno so najbolj pri srcu 

"tiste ta prave" narodne, mladi pa radi 
zaigrajo tudi kaj sodobnejšega, zato 
tudi take z veseljem izvajamo. 

Kako vidite sebe in godbo v prihod
nosti? 

Čas gre hitro naprej, nekoč se bo 
treba posloviti in dati priložnost mla
jšim, kar je normalno. 

Mislim pa, da je tako vzdušje, kot 
vlada v naši godbi, garancija za še 
dolgo in uspešno prihodnost. 

Saša Senica 

P R A Z N O V A L I B O M O S K U P A J 
Prijazno vabljeni na prireditve, posvečene občinskemu prazniku - 29. maju! 

P R O G R A M : 

30. mai ob 18.00: 
• S L A V N O S T N A S E J A O B Č I N S K E G A S V E T A 
s podelitvijo priznanj in nagrad Občine Ivančna 
Gorica za leto 2003 
- slavnostni govornik: župan Občine Ivančna Gor i 
ca g. Jernej Lampret 

• K U L T U R N I P R O G R A M oblikujejo: 

• Godba Stična 

• Moški pevski zbor K D Ambrus in 
Šentjurski oktet 

• moderatorka: Tadeja Anžlovar 

30. maj ob 19.00: 

• odprtje poslovnega centra Žolnir 

• 24. 5. 2003, ob 10.00, Stična: odkritje doprsnega kipa Jožeta 
Kovačiča, narodnega heroja. Nastopili bodo: Godba Stična, 
stiski pevci in učenci OŠ Stična. 

• 24. 5. 2003, ob 20.00, cerkev sv. Jožefa, Ivančna Gorica: 
slavnostni koncert, Milko Bizjak na orglah in sopranistka Pia 
Brodnik. 

• 25. 5. 2003, ob 11.00, Krka: 27. kajaški spust po Krk i od Krke 
do Žužemberka. Organizator: Kajak kanu klub Krka. 

• 29. 5. 2003, ob 18.00, Šentvid pri Stični: odprtje cestno-
železniškega nivojskega prehoda Šentvid pri Stični. 

• 30. 5. 2003, ob 19.00, Ivančna Gorica: odprtje trgovsko-
poslovnega centra Žolnir. Nastopili bodo: Godba Stična, K D 
Josip Jurčič Muljava z odlomkom iz Kloštrskega žolnitja, 
folklorna skupina K D Zagradec. 

• 31. 5.-1. 6. 2003, Muljava: X I V . Ex-tempore Muljava 2003. 
• 14. - 19. 6. 2003, Šentvid pri Stični: kulturni teden P D Šentvid 

pri Stični. 
• 21. 6. 2003, ob 20.00, Šentvid pri Stični: koncert zamejskih 

zborov v avli OŠ F. Vesel. 
• 22. 6. 2003, Šentvid pri Stični: 34. tabor slovenskih pevskih 

zborov. 
• 27. 6. 2003, ob 21.00, Muljava: premiera Jurčičevega dela 

Deseti brat v Letnem gledališču. 

M A L I J E Z I K O S L O V E C 
Jaka ima šest let, je mali šolar in veliko razmišlja. Kadar delam na vrtu ali v 

bližini, pride na klepet o marsičem. 
Malo sem brkljala okrog hiše, ko pride Jaka in me vpraša, kaj bom vozila s 

"karolo". Pomislim in pravim: " S samokolnico misliš?" Jaka ni bil za tako 
poimenovanje. Pravi se "karola" in pika. Tako pravijo njegov ati, mamica, 
mama in vsi, ki jih pozna. Tudi jaz ne odneham. Samokolnica se pravi, ker ima 
eno samo kolo. Jaka razmišlja, kar škripalo je v mali glavi, in se nato odreže: 

"Veš, kako se bova zmenila? Samokolnica, kakor si rekla, ne bo prav. Kdo 
pa ve, kaj je to! Karola, kot ti praviš, ni prav. Meni se zdi, da bo najbolje, če 
rečeva samokarola. Tako bo malo po moje in malo po tvoje; in res je tudi, da 
ima samo eno kolo." 

K o bom prihonjič spet na vrtu, bova z malim jezikoslovcem morda "iznašla" 
novo besedo. 

R A Z S T A V A L I K O V N I H D E L 
M A R T I N A ŠUŠTARŠIČA 

21. marca smo v prostorih Likovne galerije v Šentvidu pri Stični odprli 
razstavo likovnih del Martina Šuštaršiča in predstavili knjigo pesmi Vida 
Ambrožiča. O knjigi Glas vpijočega v puščavi in njenem avtorju, ljudskem 
pesniku Vidu Ambrožiču, smo nekaj malega že zapisali v prejšnji številki Klas
ja. Ambrožič, ki je bil rojen leta 1980 v Velikih Češnjicah, sodi nedvomno med 
najzanimivejše krajane. 

Nekaj več bi danes radi zapisali o likovni razstavi Martina Šuštaršiča, dol
goletnega člana Kulturnega društva likovnikov Ferda Vesela, ki se je marca 
prvič predstavil samostojno. Rodil se je na Jami pri Žužemberku, tam je hodil 
v osnovno šolo in nadaljeval na učiteljišču v Novem mestu. Z risanjem in 
slikanjem je začel ukvarjati že zelo zgodaj in si nabiral znanje tudi na P A v 
Ljubljani. Študiral je ob delu tehnično vzgojo in likovni pouk in diplomiral iz 
slikanja pri prof. Gvardjančiču. Imel je pravzaprav srečo, da je ves čas delal na 
likovnem področju tudi poklicno; tako je sam dozoreval in imel tudi 
priložnost, svoje znanje posredovati mladim. Študija se je lotil, kakor pravi 
sam, predvsem zato, da se je naučil pravil likovne govorice. Z a prvotnega 
samouka je bila to sicer daljša in težavnejša pot, so bili pa zato cilji višji in 
dosegel jih je. Pred njim je še veliko načrtov, kot upokojenec jih bo izpolnil 
lažje in še bolj temeljito. 

Največ slika z oljnimi barvami, izraža se tudi v grafičnih tehnikah, v svojih 
delih izpoveduje veliko ljubezen in spoštovanje do narave. In prav taka so bila 
dela, s katerimi se je predstavil. Zd i se, da ima poseben odnos do cvetnih 
tihožitij, ko opazovalcu poda čisto, prepoznavno podobo, z barvo pa kom
pozicijo uspešno dopolni in uravnoteži. Razstavo si je ogledalo veliko ljubitel
jev likovne umetnosti, del te razstave, predvsem tihožitja s cvetjem, je še na 
ogled v poslovnih prostorih Pekarne Grosuplje. 

Celotno prireditev, predstavitev likovnih del in predstavitev knjige pesmi, 
smo posvetili ženskim praznikom. Izkazalo se je tudi, da je skupna pred
stavitev vsebinsko zelo bogata, saj se je po odprtju razstave razvil živahen 
pogovor o slikanju in pesnikovanju. K vsebini so nedvomno prispevali tudi 
strokovnjaki z obeh področij. 

OTROCI P O J E J O IN 
PLEŠEJO 

Iz malega raste veliko, in prav mogoče je, da bomo nekoč gledali male 
igralce na odru slovenske drame. Sredi marca so v Grosuplju pripravili 
območno revijo otroških gledaliških skupin, kjer so se predstavili mladi 
igralci iz občin Ivančna Gorica, Grosuplje in Dobrepolje. 

Iz naše občine so na reviji svoje znanje igre pokazali otroci gledališke 
skupine K D Janeza Ciglerja iz, Višnje Gore in igralci skupine 4. B razre
da OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični. 

Višnjcgorske mlade igralec vodi Melita Garvas, zaigrali pa so Dvorne 
peripetije. V igralski zasedbi so nastopili Rebeka, Anita, Vlado, Teja, 
Emi l , Andreja, Liridon in Nejc. 

Polona Lampret pa je mentorica šentviške gledališke skupine. Zaigrali 
so igrico Nana ob vodnjaku želja; v igralski ekipi pa so bili Eva, Jure, 
Anja, Barbara K. , Petra K . , Urška, Blaž, Barbara G . , Tina, Gašper, Petra 
P. in Matjaž. 

Apri la pa je v Dobrepolju potekala območna revija predšolskih, 
otroških in mladinskih pevskih zborov. Iz. naše občine je nastopilo več 
zborov: predšolski zbor Marjetica, Vrtec Ivančna Gorica; zapeli so pesmi 
Ukradena putka, Muca Maca in Uganka o češnji. Njihova mentorica je 
Majda Adamič, na klavirju pa jih je spremljala Helena Adamič. Zapeli 
so tudi otroški pevski zbori, in sicer otroški pevski zbor podružnične šole 
Ambrus, OŠ Stična. Zborovodkinja Bojana Kek jih je pripravila, da so 
zapeli pesmi Igra v kolo jabolko, Miška in mavrica in Vesela pesem. 
Spremljala jih je Urška Petek z igranjem na klavir. Urška je igrala na 
klavir tudi medtem, ko so peli otroci podružnične šole Muljava, njihova 
zborovodkinja pa je Vanja Peček. Zapeli so V šolo, Žogica in Pleši, pleši, 
črni kos. Otroški pevski zbor OŠ Višnja Gora je zapel Polževo snubitev, 
Snežinke in Čudežno klop, prav tako ob spremljavi Urške Petek. Petja 
pa j ih uči zborovodkinja Jasmina Zupančič. Zborovodkinja Marta 
Steklasa je petja naučila skupinico OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični. 
Na klavirju jih je spremljala Polona Štrubelj, peli pa so O srčecu, Gosti
ja v Goricah in Papjev. Prav tako iz Šentvida se je predstavil mladinski 
pevski zbor OŠ Ferda Vesela, ki ga vodi Marta Steklasa, za klavirjem pa 
je sedela Polona Štrubelj. Zapeli so Moj očka ima konjička dva, Ena ptič
ka priletela in Rdeča kapica. 

Organizator obeh revij je bil Javni sklad RS za kulturne dejavnosti. 
Območna izpostava Ivančna Gorica. 

S. S. 
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L I K O V N E D E L A V N I C E 
Likovne delavnice so lahko vesel in 

ustvarjalen način preživljanja prostega 
časa. 

Zakl jučna razstava bo pokazala, kako 
uspešni smo bi l i . 

V Kul tu rnem druš tvu l ikovnikov 
Ferda Vesela iz Šentvida pri Stični so 
od jeseni 2002 neprekinjeno potekale 
likovne delavnice na področju risbe, 
tematskega likovnega ustvarjanja, 
grafičnih tehnik in kiparstva. V o d i l i so 

jih akademsko in visoko usposobljeni 
mentorji, ki bodo z delom zaključili 
predvidoma junija 2003. Najbolj marlji
vo so delavnice obiskovali mladi iz sek
cije Pikaski, ki j ih I l . junija 2003 čaka 
še zaključno dejanje - razstava. 

Vsekakor gre tudi za prikaz, kako 
ustvarjalno preživeti prosti čas, kako 
potrditi in razvijati svoje sposobnosti in 
se skupaj veseliti uspehov tako zastavl
jenega dela. O b p o m o č i mentorjev 
bodo ugotovili,kaj so napravili dobro. 

kaj j im jc najbolj uspelo in kaj bi kazalo 

še izboljšati. 

Zakl jučno prireditev bodo pripravili 

Pikaski sami, oblikovali bodo program 

in postavili razstavo. Veseli bodo, če si 

bo razstavo ogledalo čimveč obiskoval

cev in zato vabijo vse na odprtje razs

tave, ki bo v sredo, 11. junija 2003, ob 

18. uri v prostorih likovne galerije v 

Šentvidu pri Stični. 

S T R O K O V N E E K S K U R Z I J E 
Marca so mladi likovniki Pikaski in 

člani Kulturnega druš tva l ikovnikov 
Ferda Vesela obiskali odmevno razstavo 
likovnih del Karle Bulovec v Cankar
jevem domu. 

Zakaj smo izbrali prav razstavo 
likovnih del Karle Bulovec? Zato, ker je 
kiparka in njeno delo povezano z našimi 
kraji, ker sc jc prav tu pravzaprav začela 
njena likovna pot. Kot mlada učiteljica 
se je s reča la s slikarjem Ferdom 
Veselom, se vanj zaljubila in pri njem 
dobila prvi pouk iz slikarstva. Umetnost
ni zgodovinarji domnevajo, da se je to 
zgodilo v letih 1917 -1018, in prav takrat 
je tudi nastal Veselov portret Karle 
Bulovec. Seveda ni ostalo pri tem. 

Bulovčeva je potem odšla za znanjem v 
tujino, kot ženska je imela nešteto težav, 
k o n č n o jc uspešno diplomirala na 
akademiji v Pragi. V njenem dolgem ust
varjalnem življenju je nastalo nešteto del 
in nekatera so bila na ogled v likovni 
galeriji Cankarjevega doma. 

Verjetno tako številnih in vedoželjnih 
obiskovalcev v galeriji že dolgo niso 
imeli. Pravzaprav voditeljica, ki nas jc 
popeljala po razstavi s strokovno razla
go, ni verjela, da bo naletela na tolikšno 
zanimanje. Vendar pa so obiskovalci z 
Dolenjske, ki so sc z delom in osebnostjo 
Karle Bulovec seznanili že na likovni 
delavnici, zlahka sledili razlagi. Nav
dušile so jih risbe res velikega formata, 
in ker smo v naših likovnih delavnicah 

pozimi končali prav z delom v tehniki 
risbe, so zlasti mladi lažje ocenili, kako 
veličastne so risbe Karle Bulovec. Skupaj 
z voditeljico so tudi modrovali, kako so 
risbe takega formata, tudi po več metrov 
so merilc v višino, sploh lahko nastajale. 

Drugi del razstave so zavzemali kipi. 
V njih so mladi spoznavali tudi znane 
osebnosti iz preteklosti. Večina je bila 
izdelana iz gline in kamna in pri ogledu 
so ugotavljali, da se bodo morali v 
kiparski delavnici, ki se bo začela spom
ladi v domači galeriji, še pošteno truditi. 

Vodstvo društva načrtuje v prihaja
jočih mesecih še več strokovnih ekskurz
ij, tudi v tujino. 

KNJIŽNICA 
V IVANČNI 
G O R I C I 
Knjižnica Grosuplje - enota Ivančna 
Gorica 
Cesta II. Grupe odredov 17 
1295 I V A N Č N A G O R I C A 
(v bivših prostorih Traiga) 
tel.št.: 01/7878-121 
nova tel. št. uprave v Grosupljem: 
01/786-20-00 
http://www.gro.sik.si 
e-mail:sikivancna(?' !gro.sik.si 

ODPRTA: 
pon. in sre. od 13. do 18. ure 
tor. in čet. od 9. do 14. ure 
pet. od 12. do 17. ure 

P O S L O V A N J E : po Poslovniku 
knjižnice za knjižnično mrežo 
Knjižnice Grosuplje (v prilogi cenik 
in pravila za uporabo osebnih raču
nalnikov): dostopen na Internetu in 
v knjižnicah. Članarina za otroke do 
15. leta je brezplačna. 

DODATNE DEJAVNOSTI: 
• ure pravljic, igralne ure s knjigo, knjižnična vzgoja : Zaključili so se obiski 

predšolskih otrok ob projektu vrtca Malček Bralček, Knjižni nahrbtnik, šolski obiski 
ob bralnih značkah ipd. Ob 2. aprilu, mednarodnem dnevu knjig za otroke, smo s 
pomočjo sponzorstva Pekarne Grosuplje podarili 200 vstopnic za ogled predstave 
Hop, Cefizelj. Dvorana je bila polna, gledalci zadovoljni. Oni bi še. Mogoče se res 
najde še kak sponzor. 

• likovne in fotografske razstave : Zaključili smo fotografsko razstavo Eko foto. 
O d I. maja do sredine junija si lahko ogledate že nove slike na steklu Helene Crček. 
Razstava, ki je pred tem navduševala tudi v arboretumu Volčji Potok, je prodajna. 
Hkrati si lahko izposodite tudi Helenino pesniško zbirko ali kakšno drugo prijetno 
branje. Vljudno vabljeni. 

• knjižni kviz za osnovnošolce: S šolsko knjižničarko smo izvajali nekaj zaključkov 
bralne značke. Hkrati smo reševali že nov Slovenski knjižni kviz. Letos je na temo 
Prekmurja in Miška Kranjca. Reševalne pole že dobite v knjižnici. 

• zbiranje domoznanskega gradiva: Akcija zbiranja domoznanskega gradiva uspe
va presenetljivo dobro. Če imate tudi vi doma kakšno diplomsko, raziskovalno nalo
go ali kakršnokoli gradivo na temo občine Ivančna Gorica (s kateregakoli področja), 
vas prosimo, da en izvod odstopite knjižnici. Po želji gradivo reproduciramo in tudi 
vrnemo. Ob (že) 5. obletnici obstoja knjižnice v Ivančni Gor ic i , ki bo potekala v 
novembru, načrtujemo tudi problemsko okroglo mizo na temo zbiranja in ohranjan
ja domoznanskega gradiva. Če ima kdo kakšno idejo, je dobrodošel pri nas. 

• Podaljševanje gradiva preko avtomatske tajnice: Redni člani knjižnice so že 
dokaj dobro spoznali in se navadili na storitev podaljševanja gradiva preko telefonske 
tajnice ali interneta. Oboje je na voljo 24 ur na dan in bralcem zato ni treba peš do 
knjižnice zaradi podaljševanja gradiva, odpadejo pa seveda tudi zamudnine. Z a tiste, 
ki še niste poskusili, ponovno objavljamo telefonske številke: 01/563-49-38 (z navad
nega telefona) in 031/90-90-38 (z mobilnega telefona). 

• medbibliotečna izposoja, poizvedbe po Internetu, zakupljena baza IUS-Info 
(pravniška baza), poučni CD-romi . kasete, videokasete, časopisi ... 

IS1 IKD Javni sklad Republike Slovenije za 
kulturne dejavnosti 

Območna izpostava Ivančna Gorica 

OI Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, Slovenija 

T.:+ 386 1 78 69 070, F.: + 386 1 78 69 075 

e-pošta: oi.ivancna.gorica@jskd.si 

M A J 2 0 0 3 
• V četrtek, 15. maja, bo na Jurčičevi domačiji na Muljavi potekalo 

območno srečanje mladih likovnih ustvarjalcev treh občin. Mladi likovniki 
bodo ustvarjali v dveh skupinah, in sicer: z akrilnimi barvami in akvarelom. 
Tema srečanja je: Utrinki s poti naravne in kulturne dediščine. Najboljša 
likovna dela bodo razstavljena tudi junija na medobmočni razstavi v Ribnici. 

• Pomembnejši dogodek za naše pevce pa bo prav gotovo medobmočno 
srečanje malih pevskih skupin osrednje slovenske regije. Izbrane manjše 
vokalne skupine iz desetih območnih izpostav se bodo predstavile v soboto, 
24. maja, v kulturnem domu v Šmarju - Sap. Najboljša mala vokalna skupina 
bo po izboru selektorja nastopila na republiški reviji oktobra v Šmartnem, 
najboljši oktet pa se bo predstavil na reviji izbranih oktetov Slovenije, ki bo 15. 
novembra v Novem mestu. 

• Sobota, 24. maja, bo kulturno pester dan. V cerkvi sv. Jožefa v Ivančni 
Gorici bo slavnostni koncert. V okviru Koncertnega ciklusa 2003 se bosta 
predstavila sopranistka Pia Brodnik in Mi lko Bizjak na orglah. 

• Prav tako, 24. maja, pa bodo v Stični odkrili doprsni kip Jožeta Kovačiča, 
narodnega heroja. Nastopili bodo: Godba Stična, stiski pevci in učenci OŠ 
Stična. 

• Dan kasneje, v nedeljo, 25. maja, bo Godba Stična gostovala v Logatcu. 
Tam bo potekalo 10. medobmočno srečanje godb, pihalnih orkestrov in 
mažoretnih skupin. Naše območje bodo pod vodstvom kapelnika Maksa 
Kozoleta zastopali stiski godbeniki. 

• V počastitev praznika občine Ivančna Gorica bo v petek, 30. maja, odprt
je cestno-železniškega nivojskega prehoda Šentvid pri Stični. Hkrati bo v 
Ivančni Gorici odprtje trgovsko-poslovnega centra Žolnir. Na slavnostni seji s 
kulturnim programom bodo podeljene nagrade in priznanja občine Ivančna 
Gorica. 

• Javni sklad RS za kulturne dejavnosti Območna izpostava Ivančna Gor i 
ca in Galerija Kresnička prirejata X I V . srečanje slikarjev E X - T E M P O R E 
M U L J A V A 2003. Likovno srečanje odraslih ustvarjalcev bo potekalo zadnji 
vikend v maju, in sicer od 31. maja do 1. junija. Tema je vezana na pred
stavitev bogate kulturne in naravne dediščine z Jurčičeve poti, od Višnje Gore 
mimo Muljave do Krške jame. Odprtje razstave bo v nedeljo, 1. junija, ob 18. 
uri. 

J U N I J 2 0 0 3 
• Tretji vikend v juniju, 21. in 22., bo pomemben za pevce in pevke iz vse 

Slovenije ter iz zamejstva. V Šentvidu pri Stični bo potekal 34. tabor sloven
skih pevskih zborov. Pričakujemo okoli 6000 pevcev. 

• Dan državnosti bomo počastili 25. junija na Polževem, kjer pričakujemo 
množično udeležbo. 

• V petek, 27. junija, pa bo v Letnem gledališču na Muljavi premiera 
Desetega brata v režiji in dramatizaciji Danice Kastelic. Muljavski igralci 
bodo znano Jurčičevo delo v primeru lepega vremena ponovili takoj naslednji 
dan, v soboto, 28. junija, nato pa še štirikrat, in sicer: 4., 5., 11. in 12. julija. 
Informacije o predstavah in vstopnicah: 01/7876 - 500 in 01/7869 - 070. 

Prijazno vabljeni na kulturne prireditve! 

Pripravila: Barbara Rigler Vodja J S K D OI Ivančna Gorica: 

Tatjana Lampret 

OB TEDNU KNJIGE SMO BRALCEM V KNJIŽNICI IVANČNA GORICA ZAŽELELI: 

Še pogled k najUižiijini ( Knjižnica Pavla Golie v Trebnjem.) 

Brvkovn spominska soba s pogledom na igo/cucek. 
Bo tudi naše domoznansko (gradivo dobilo 
tako douiovniijr'.' 

Hibliobus bo obiskoval vse kraje v občini 
Takole pravljična sobe (Domžale) , 

http://www.gro.sik.si
mailto:oi.ivancna.gorica@jskd.si
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2 3 . POGAČNIKOV M E M O R I A L in 7. 
M E D N A R O D N I T U R N I R V KOŠARKI N A 

VOZIČKIH 

V petek in soboto, 25. in 26. aprila 
2003, se je končalo razigravanje ekip 
oziroma prvi del mednarodnega 
turnirja v košarki na vozičkih, ki ga 
je organiziralo Društvo paraplegikov 
ljubljanske pokrajine. Poleg dveh 
domačih ekip, D P Ljubljana in DP 
Kranj Experta, so v športni dvorani v 
Zgornjem Kašlju nastopile še ekipi 
iz Češke in Italije ter ekipa iz Avstri
je in Hrvaške. 

Prva tekma je bila med domačo 
ekipo D P Ljubljana in ekipo iz 
Hrvaške. Zmagali so Ljubljančani 
(57:52). Sledila je tekma med D P 
Kranj in Padovo. Zmago so osvojili 
Kranjčani z rezultatom( 64:62). Nato 
pa je bilo v soboto po razporedu še 
devet tekem. 

Zadnji dan turnirja v nedeljskem 
jutru so s tekmo začeli tekmovalci 
Prage in Brna. Za sedmo mesto so 
pripravili pravi derbi in po dveh 
podaljških so tekmo dobili igralci 
Prage (57:52). Sledila je tekma za 5. 
mesto med ekipo iz Zagreba in 
Padove. Italijani so v izenačenem 
boju premagali Zagrebčane (60:56) 
in osvojili peto mesto. Z a tretje 
mesto sta se pomerili ekipa organi
zatorja D P Ljubljana in ekipa iz ital
ijanske Gradiške. Fortuna je v zadnji 
četrtini bila naklonjena Italijanom, 
ki so domačine premagali z rezul
tatom 60:57. Sledila je finalna 
tekma, polna preobratov. Zelo 
enakovredna tekma, napeta tudi za 
številčno publiko v dvorani, ki je 
spodbujala slovensko ekipo, je ven

darle v končnici bila uspešnejša za 
D P Kranj, ki je premagala Duna-
jčane (47:41). 

Finalno tekmo sta v napetem 
pričakovanju o končnem zmagoval
cu spremljala poleg ostalih gostov 
tudi ljubljanska županja in italijanski 
veleposlanik. Za boljše razumevanje 
ju je s pravili seznanjal organizator 
prireditve. 

Po končani prireditvi je vse nav
zoče nagovoril organizator prired
itve in predsednik Društva para
plegikov ljubljanske pokrajine Dane 
Kastelic, kije posebej poudaril, daje 
bila to največja prireditev na 
področju invalidskega športa v regiji 
Alpe Jadran ob letošnjem 
Evropskem letu invalidov. Organi
zacijo je uspešno izvedlo Društvo 
paraplegikov ljubljanske pokrajine v 
okviru prireditev, ki jih pripravljata 
Mestna občina Ljubljana in Zveza 
paraplegikov Slovenije. Sloves 
dobrega organiza 
torja, ki ga imajo 
ljubljanski para-
plegiki v sred 
n j e e v r o p s k e m 
prostoru, je pose 
bej poudarila tudi 
ljubljanska županj 
Danica Simšič, ki 
je v svojem nagov 
oru dejala: "Upam, 
da se boste organi 
z a c i j c 
P o g a č n i k o v e g 
memoriala tudi v 
prihodnje lotevali s 

tako vnemo in zanosom kot doslej, z 
njim pa ponesli ime Slovenije in 
Ljubljane daleč preko meja naše in 
sosednjih dežel." 

Organizatorji so bili veseli, kjer je 
letošnje tekmovanje v košarki na 
vozičkih zbudilo zanimanje pri 
različnih medijskih hišah, ki so 
poročale o tej zvrsti prireditve v 
invalidskem športu, saj se ta med
narodni projekt, ki je bil letos že 
sedmi po vrsti, financira izključno s 
sredstvi sponzorjev in donatorjev. 
Invalidski šport res ni tako atraktiv
en kot šport "zdravih", je pa pomem
ben del življenja ljudi, ki so zaradi 
takih ali drugačnih težav prikrajšani 
za športno udejstvovanjc. 

Končni vrstni red letošnjega 23. 
Pogačnikovega memoriala: 

1. mesto so osvojili tekmovalci 
ekipe D P Kranj 

2. mesto Conveen Sitting Bulls 
(Dunaj) 

3. mesto Castelveccio (Gradiška) 
4. mesto D P Ljubljana 
5. mesto Mil leninnium Basket 

(Padova) 
6. mesto K K Štela (Zagreb) 
7. mesto Triga Eprin (Brno) 
8. mesto U S K Meta (Praga) 

Pokale in spominske plakete sta za 
osvojena mesta nastopajočim 
podelila ljubljanska županja Danica 
Simšič in predsednik Društva para
plegikov ljubljanske pokrajine Dane 
Kastelic. 

OBČINSKA LIGA - MALI NOGOMET 

N a Mul jav i začetek sezone 2003 
Na Muljavi se je 4. maja začela letošnja občinska liga v malem nogometu. Že prvi krog je pokazal, da tudi letos ne bo 

ianjkalo razburljivih bojev. ni 

1. L I G A (trenutna lestvica): 

1. K M N Bomax 
2. Elektro Senica-Premar 
3. Mizarstvo Trunkelj Krka 
4. Antonač 
5. Picerija Kegeljček 
6. Dixi 
7. Snop bar 

8. Bife pri Matjažu & Inst. Angro 

2. L I G A (trenutna lestvica ): 

1. Livar 
2. Temenica 
3. Višnja Gora 
4. Pipo 2003 
5. Vir idin hram 
6. Slemenice 
7. Dnevni bar Rosa 
8. Dob 

te. 1 zmaga 

tek. 1 zmaga 
1 
1 
1 
0 
0 
0 
o 

0 remi 
0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 

0 remi 
0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 

0 porazov, 
0 
0 
0 
1 
1 
1 
1 

0 porazov 
0 
0 
0 

3 točke, gol razi. 
3 
3 
3 
0 
0 
0 
0 

5 
6 
3 
2 
4 : ( 
1: 3 

2 + 3 
4 + 2 
1 + 2 
0 + 2 
6 - 2 

- 2 
-2 
-3 

3 točke, gol. 
3 
3 
3 
0 
0 
0 
0 

1 + 6 
3 + 2 
1 + 2 

+ I 
- 1 
- 2 
- 2 

- 6 

Simon liregar 

Blesteč zaključek 
SVIŠ-eve s e z o n e 

Članska ekipa R K SVIŠ je v letošnji sezoni dosegla največji uspeh v trina
jstletni zgodovini kluba in vsej 43-letni zgodovini igranja rokometa v občini. 
Dva kroga pred koncem prvenstva je namreč že jasno, da bodo ivanški 
rokometaši osvojili prvo mesto v drugi državni rokometni ligi in si s tem pri
igrali uvrstitev v 1. B D R L . Tako želeni in dolgo pričakovani cilj je torej 
dosežen. Zato je razumljivo, da je po zadnji domači tekmi šampanjec tekel v 
potokih. Za uspeh so seveda najbolj zaslužni igralci, odlični trener Gorazd 
Potočnik in uprava kluba, ki je zagotovila potrebna sredstva in postorila še 
marsikaj za nemoten potek sezone. Začnimo pri igralcih. Miha Šiftar je bil 
eden glavnih nosilcev SVIŠ-eve igre v napadu in obrambi. Z Zidarjem in 
kapetanom Šparlom so prevzemali odgovornost na svoja ramena, ko je bilo 
najtežje. Večkrat pa sta z Zidarjem tudi stisnila zobe in pomagala moštvu 
kljub poškodbam. Grega Erceg je vso sezono branil konstantno odlično. 
Krožni napadalec Marko Novak je garal v obrambi in zabijal tudi v napadu. 
Trebanjski lev Damjan Ostanek pa je presenetil vse in postal eden glavnih 
zunanjih igralcev SVIŠ-a. Seveda so svoje dodali tudi ostali: univerzalni Kle
men Zakšek, Simon Novak, ki je kar nekajkrat prinesel preobrat v igri 
vijoličastih, domači matador Jurij Kavšek, rezervni vratar Uroš Potočnik, 
strah in trepet nasprotnih napadalcev Tomaž Hočevar. Trener Potočnik je 
znal v ekipo uvesti disciplino in obenem ohranil odlično vzdušje. SVIŠ-a ni le 
pripeljal v višjo ligo, ampak je omogočil napredek in ponudil veliko priložnos
ti tudi mladim domačim upom. Najbolje sta jo izkoristila Gregor Tadina in 
Jure Ceglar, ki sta potrdila svoj talent ter potencial in dokazala, da lahko 
kljub mladosti konstantno uspešno igrata na tem nivoju. Dokazali pa so se 
tudi drugi mladinci: Matej Košir, Luka Strnad, Matej Medved, Gregor 
Gorenčič, Franci Markovič, Sašo Vozel in Jure Marinčič. Ob tem je treba 
dodati, da je SVIŠ domala celo sezono igral brez najboljšega strelca lanske 
sezone, levega krila Žige Agniča, ki si je poškodoval koleno. 

Prvo mesto so si rokometaši zagotovili v zadnjih tednih z zmagami proti 
Radgoni, Radovljici, Dravi in Šmartnemu. Čakata pa jih še dva kroga, in sicer 
gostovanji na Igu in v Krškem. 

Mladinci nadaljujejo s turnirji v konkurenci Kočevja in Grosuplja. V 
Ivančni Gorici so remizirali s Kočevjem z rezultatom 19 : 19 ter izgubili z Gro
supljem s 18 : 33. Zadnji turnir pa so odigrali v Grosupljem, kjer so izgubili s 
Kočevjem z 28 : 17 in tudi z Grosupljem s 30 : 21. Slednje nastopa z močno 
ekipo, v kateri je kar nekaj igralcev z izkušnjami iz 1. B lige. Omenimo le 
Davida Miklavčiča, ki je eden boljših strelcev tega tekmovanja. Po spom
ladanskem turnirskem delu se je mladinska ekipa SVIŠ-a tako uvrstila na 7.-
9. mesto v drugi državni mladinski ligi. 

Kadeti so si z izjemno pomembno zmago na gostovanju v Kopru in 
zanesljivimi točkami proti Škofji Loki in Dupljam priigrali prvo mesto v svoji 
tekmovalni skupini. S tem pa senzacionalno uvrstitev na finalni turnir 
kadetskega prvenstva v Celju. Ob njih so na turnirju sodelovale še ekipe Celja 
Pivovarne Laško, Dobove in stari znanec Koper. Žal pa si je na velikonočnem 
turnirju v Pragi teden dni pred celjskim finalom roko huje poškodoval 
kapetan Sašo Vozel , tako da so vijoličasti v Celje odpotovali močno 
oslabljeni. Finale je trajalo dva dni, ekipe pa so igrale po sistemu vsak z 
vsakim. SVIŠ je poizkušal vse, da bi dosegel vsaj kakšno točko, najbližje so bili 
proti Dobovi, vendar se je Saševa odsotnost preveč poznala. 

Rezultati: Dobova : SVIŠ 25 : 21 
Koper : SVIŠ 32 : 26 
Celje P L : SVIŠ 26 : 19. 

SVIŠ je torej osvojil odlično četrto mesto v kadetskem prvenstvu, ki dobiva 
ob vseh težavah s termini za trening in z. dvorano še večjo vrednost. Prvo 
mesto je osvojila ekipa Celja PL, drugi so bili Koprčani, tretja pa Dobova. Za 
rokometno prihodnost se torej ni bati. O celjskem finalu pa boste lahko več 
prebrali v naslednji številki. 

Starejši dečki so odigrali tri tekme: 

Rezultat mlajših dečkov A : 

S V I Š : C h i o 10 :0 
Grča : SVIŠ 30 : 27 
SVIŠ : Radeče 35 : 19. 

Kočevje : SVIŠ 20 : 15. 

Mlajši dečki B pa so v četrtfinalu državnega prvenstva izgubili s Koprom in 
Trimom in se uvrstili med 9. in 12. mesto v državi. 

SVIŠ bo letošnjo izjemno uspešno sezono sklenil 24. maja s tradicionalnim 
piknikom na Gradišču nad Stično. 
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L E T A L S K I K L U B ŠENTVID N A 
O B I S K U PRI L A D U AMBROŽIČU 

Predstavniki letalskega kluba 
Šentvid smo v začetku letošnjega apri
la v njegovi počitniški hiši v Starih 
Žagah nad Igom obiskali gospoda 
L A D A AMBROŽIČA, 

da bi nam kaj več povedal o začetk
ih letalstva na našem področju.S 
soprogo Tinco (Stičanko) sta nas z 
veseljem sprejela. 

Gospod Ambrožič, ki je bil v Stični 
učitelj, kulturnik in športnik, je bil tudi 
pilot in eden od glavnih pobudnikov in 
začetnikov letalstva v Stični. Kljub 
izpolnjenim 95 letom nam je z velikim 
žarom in izredno dobrim spominom 
razlagal vse podrobnosti o začetkih 
jadralnega letalstva v Stični. Z 
upravnikom letališča Šentvid, s pilo
tom Alojzom Hauptmanom, sta bila 
sploh takoj "na isti valovni dolžini". 
Stekel je sproščen pogovor. 

Jadralna skupina Stična je bila del 
A E R O K L U B A iz Ljubljane. 
Ustanovljena je bila konce leta 1934. 

Duhovni vodja in organizator jc bil 
L A D O AMBROŽIČ, strokovni vodja 
in učitelj pa M I L I V O J ŠIRCELJ. 
Glavna dela pri gradnji letal jc opravl
jal mizar JOŽE P E R M E , p.d. Mežnar-
jev iz Stične. Član skupine jc bil tudi 
znani L U D V I K STARIČ - "leteči 
Kranjec". 

V začetku leta 1935 so zgradili šol
sko jadralno letalo nemške konstrukci
je -

Z O G L I N G . Ob koncu leta 1935 so 
začeli graditi mnogo bolj sposobno 
letalo INKA, znanega slovenskega 
konstruktorja ing. K U H I J A . Gradnjo 
so končali 1936. leta. Tokrat so imeli 
tudi tri začelniška jadralna letala tipa 
Z O G L I N G z imeni K R J A V E L J , 
STIČNA IN KOČEVJE. 

Spomladi leta 1936 so začeli graditi 
še eno najboljših jadralnih letal tistega 
časa -

nemško visoko sposobno jadralno 
letalo G R U N A U - B A B Y II - in ga 

dokončali v dveh mesecih. Večino del 
jc opravil J O Ž E P E R M E ob pomoči 
L A D A AMBROŽIČA. 

Ob koncu leta 1936 so imeli 4 letala: 
2 Z O G I . I N G A , I INKO in l 
G R U N A U - B A B Y II. Opravili so 553 
startov (letov) in pridobili 5A, 4B, 6C 
in 3 uradne C izpite za jadralne pilote. 
To je bilo v tistih časih zelo dobro. 
Imeli so 20 članov. Leteli so tudi v 
Stični. 

Z letalom Z O G L I N G in I N K A so 
poleteli okrog 160-krat, in to 
pozimi.Leteli so z Nograda, ter tudi z 
zahodne strani Polževega in drugod. 

Oktobra 1937 je Lado Ambrožič v 
Pančevu opravil uradni državni pilots
ki izpit za jadralna letala. 

Letalska skupina Stična je 2. julija 
1939 pripravila letalski miting na 
travnikih za Marofom. Na mitingu so 
sodelovala motorna in jadralna letala 
tudi iz. Ljubljane. 

Prireditev je privabili) ogromno ljudi 
iz cele Dolenjske. Iz različnih razlogov 
se je Jadralna skupina Stična začela 
osipati in se je leta 1940 razšla, čeprav 
je bila organizacija najnaprednejših 
letalcev na Slovenskem. 

Gospod Ambrožič je bil zelo vesel, 
da Letalski klub Šentvid nadaljuje 
tradicijo letalstva na našem področju. 
Obljubil nam je, da bo poleti prišel v 
Šentvid, da si bo ogledal naše letališče. 
Člani L K Šentvid mu želimo še veliko 
zdravja in sc veselimo njegovega 
obiska. 

Letalski klub Šentvid 
Milena Vrhovec 

N K L I V A R D E L U J E S P O L N O P A R O 
znanega občinskega kluba in postal z 
več kot dvesto aktivnimi člani že pol-
profesionalni klub z urejenim 
finančno-računovodskim servisom, 
kateregii letni proračun (po bilanci za 
leto 2002) že presega 43.000.000,00 
SIT. 

Za tako uspešno prehojeno pot je 
bilo potrebnega veliko prostovoljnega 
deli) mnogih posameznikov, predvsem 
pa moralna in finančna podpora gen
eralnega sponzorja L I V A R d.d. Ivanč
na Gorica in Občine Ivančna Gorica. 

Zaradi splošne gospodarske krize je 
vedno manj podjetnikov in obrtnikov, 
ki bi bili pripravljeni finančno podpreti 
delovanje kluba, zato nam je zelo 
dragocena pomoč družbe L I V A R d.d. 
ter Občine Ivančna Gorica, katere 
svetniki so na zadnji seji Sveta občine z. 
večino glasov podprli predlog kluba za 
redno mesečno finančno pomoč klubu, 
ki bo letos praznoval že trideseto 
obletnico svojega delovanja. 

V imenu vseh nogometnih nav
dušencev NK L I V A R Ivančna Gorica 
sc ob tej priložnosti iskreno zahvaljuje
mo za nesebično pomoč generalnemu 
sponzorju L I V A R d.d., občini Ivančna 
Gorica, podjetju Akrapovjč d.o.o., 
družbi LPP potniški promet Ljubljana 
ter drugim večjim ali manjšim podjet
nikom in obrtnikom, ki so svojim 
prispevkom omogočili tako uspešen 
razvoj klub;). 

Predsednik 
NK LIVAR Ivančna Gorica 

Jaka Sever 

Sncgjc izginil z nogometnih površin 
in zopet smo priča veselemu živžavu na 
nogometnih igriščih. Marca se jc zače
lo ligaško tekmovanje v II. slovenski 
nogometni ligi in s tem tudi uradni del 
pomladnega dela prvenstvi) v sezoni 
2002/2003. 

Članska ekipa NK L I V A R žal na 
prvih treh tekmah ni blestela kot ob 
koncu jesenskega dela prvenstva, saj je 
osvojila le eno točko. Bolezni in 
poškodbe so oslabile ekipo in šele na 
četrti tekmi s trenutno tretjeuvrščeno 
ekipo N K Aluminij so, kljub porazu 
0:1, fantje pokazali borbeno igro in 
gledalcem vlili upanje, da se v prihod
nje lahko nadejamo tudi boljših rezul
tatov. 

Konec marca pa so se začela tudi 
tekmovanja vseh mlajših selekcij, ki 
bodo pokazala, kako smo izkoristili 
zimski čas za fizično in psihično 
pripravljenost naših mladih nogomet
nih navdušencev. 

Zimskega časa pa niso izkoristili le 
igralci, pač pa tudi vodstvo kluba, ki jc 
z vzdrževalci igrišča izvedlo pripravljal
na dela za prestavitev meje igrišča za 
dobre štiri metre od tribune, kar bo 
omogočilo tudi izvedbo mednarodnih 
tekem na igrišču v Ivančni Gorici. 
Poleg tc prestavitve pa smo pripravili 
tudi material za ograditev pomožnega 
igrišči), saj je žoga vse prerada ušla na 
cesto, železniško progo ali pa v potok, 
kar pa predstavlja tudi veliko 
nevarnost za nepazljive otroke, ki so 
izven igrišča iskali žoge in pri tem 
večkrat prečkali zelo prometno cesto 
in železniško progo. 

Tako bo N K L I V A R Ivančna Gori
ca šc korak bliže profesionalno urejen
im igriščem I. slovenske nogometne 
lige in s tem tudi boljšim pogojem za 
treninge in tekmovanja vseh nogomet
nih igralcev. 

V zadnjih štirih letih je N K L I V A R 
Ivančna Gorica prerasel nivo manj 

V SD KOALA IZ SMUČARSKE V TENISKO SEZONO 
V ŠD Koala smo ob prvomajskih 

praznikih zaključili letošnjo smučarsko 
sezono, v kateri smo imeli kakih osemde
set smučarskih dni. A zaključili smo jo 
samo fizično, kajti sedaj se ukvarjamo z 
naročanjem opreme in enotnih 
smučarskih oblačil za naslednjo sezono, 
ob tem pa že kujemo tehnične in taktične 

načrte za naslednjo sezono, ki se začne v 
začetku oktobra 2003. 

Teniško sezono, v kateri bomo orga
nizirali sedem turnirjev, pa bomo začeli s 
turnirjem, ki bo desetega maja. V letošn
ji sezoni bomo veliko pozornosti 
posvečali teniški šoli, med počitnicami pa 
bodo potekali različni tečaji v vseh 

starostnih kategorijah ter teniški kiimpi. 
Več informacij o teniškem in 

smučarskem dogajanju, raznih zan
imivosti in zanimivih slik pa lahko dobite 
na spletni strani www.koala-sport.cbm 
<http://www.koala-sport.com/> 

ŠD K O A L A 

S P E L A K O S C A K V 
DRŽAVNI 

R E P R E Z E N T A N C I 
O d 26. do 28. marca je v Munchnu v Nemčiji potekalo mednarodno 

strelsko tekmovanje z z račn im orož jem. Z a slovensko reprezentanco je 
skupaj z Rajmondom Dcbevcem in ostalimi najboljšimi strelci nastopila 
tudi Špela Koščak, članica S D Sonje Vesel iz Ivančnc Gorice . Povabilo v 
reprezentanco ni bilo nakl jučno, saj se je mladenka v tej sezoni izkazala 
z izjemnimi rezultati (več posamičn ih zmag v državni ligi, najboljša strel
ka dolenjsko-posavske regije, zmaga na d ržavnem šolskem prvenstvu 
itd.). 

N a prvem uradnem treningu v Nemčiji jc Špeli kazalo odl ično, na tek
movanju pa se j i je pokvarila puška (edina od tekmovalcev je streljala s 
puško starejšega modela), tako da je na koncu zasedla 32. mesto, kar pa 
je glede na mednarodni nivo tekmovanja še vedno odl ično. 

Špela bi za nastope na mednarodni sceni nujno potrebovala novo 
puško (stane okrog 350.000 tolarjev); to pa je za p r o r a č u n našega društ
va prevelik zalogaj. Upamo, da se bo v občini Ivančna G o r i c a le našel 
kdo, ki bo pripravljen prispevati vsaj del sredstev za nabavo nove puške . 

Nastop za d ržavno reprezentanco pomeni veliko promocijo tudi za 
obč ino Ivančna Gor ica , zato zaže l imo Špeli, da bi še naprej vztrajala v 
tem zahtevnem špor tu in še večkra t ponesla ime našega kraja po Evrop i . 

M. D. 

KOŠARKARSKA OBČINSKA LIGA 2003 

KREMENČKOVI N A V R H U D O 
J E S E N I 

Kot kaže, bo letošnja občinska liga v košarki - trojke zelo zanimiva, vsaj v 
boju za prvo mesto. Ekipi Kremenčkovi in Frizerski salon Ona-on sc bosta 
najbrž zelo enakovredno borili za naslov do konca jesenskega dela. Spomladi 
sta v medsebojnih dvobojih vsaka po enkrat zmagali, vendar so Kremenčkovi 
dali en koš več (v medsebojnih dvobojih). Do jeseni bodo tako na prvem 
mestu: Janez Erčulj, Matic Erčulj, Žiga Erčulj, Klemen Baranašič, Bojan 
Kuhelj in Jože Dremelj. 

Trenutna lestvica za leto 2003: 

1. Kremenčkovi 8 
2. Friz. salon Ona-on 8 
3. Lotus art 8 
4. ŠŠD Josipa Jurčiča 8 
5. Kriška vas 8 

tek. 7 zm. 
7 
4 
2 
0 

I por. 
1 
4 
6 

15 točk, koš raz i : 165 
15 165 
12 140 
10 130 

8 102 

119+46 
118+47 
145-5 
151 - 21 
169 - 67 

Simon Bregar 

N O G O M E T N O D O G A J A N J E 
N K Livar Ivančna Gorica ima novega trenerja. Nekdanjega asa slovenske 

nogometne reprezentance Primoža Gliho je nasledil Branko Vrščaj. Sicer pa 
livarji pridno nabirajo točke predvsem na gostovanjih. Rezultati zadnjih kol: 
Železničar : Livar 0 : 1 

L iva r : Zagorje 1: 2 

Križevci: Livar 0 : 1 

Po 22 krogih je Ivančna Gorica na drugoligaški lestvici na dobrem osmem 
mestu. V prvo ligo se skoraj zanesljivo z nekdanjim ivanškim trenerjem Sto-
janovičem vračajo Domžale, za izpraznjeno mesto pa se bo vnel še hud boj. 
Trenutno je drugouvrščeno Grosuplje. 

Lojze Grčman 

ŠAHOVSKI KOTIČEK 
Šahisti so še vedno aktivni, saj so pred kratkim zaključili domači šahovski 

turnir 2 x 1 5 minut. Vrstni red je presenetljiv, saj jc zmagal tretjekategornik 
Jože Kresal. 

Vrstni red najboljših je bil : 

1. Jože Kresal (5 t) 
2. Damjan Lesjak (5 t) 
3. Matija Škafar (4 t) 

Janez Dremelj 

http://www.koala-sport.cbm
http://www.koala-sport.com/
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Z a v o d z a p r o s t o r s k o , 

k o m u n a l n o in 

s t a n o v a n j s k o u r e j a n j e 

G r o s u p l j e , d . o . o . 

P R I G R A D N J I VAŠEGA N O V E G A 

A L I A D A P T A C I J I OBSTOJEČEGA 

O B J E K T A 

vam nudimo: 

- izdelavo "urbanističnega dela" 

posebnega dela projekta 

lokacijska dokumentacija po starih predpisih 

- izdelavo projektne dokumentacije 

za vse vrste objektov 

- pridobitev gradbenega dovoljenja 

Najdete nas na 

Taborski cesti 3 v Grosuplju 

in po telefonu 

(01) 7 8 1 - 0 3 - 2 0 a l i (01) 781 -03 -28 

M A L I O G L A S 
V vasi Gabrovka pri Zagradcu 

(dober kilometer stran od reke 
Krke) prodam parcelo za vikend. 
Več informacij dobite na mobil
nem telefonu: 041-810-660. 

„ M I L A N 
• P U Š L J A R 

GRADBENIŠTVO, GRADBENA 
MEHANIZACIJA IN AVTOPREVOZNISTVO 

SKRJANCE 4, 1295 IVANCNA GORICA, 01 78 69 770, 041 629 485 

razpisuje prosta delovna mesta 

S T R O J N I K A TEŽKE 
G R A D B E N E M E H A N I Z A C I J E 

- V O Z N I K A 
Pogoji: 
• vozniški izpit kategorij C in E 
• izpit za strojnika T G M 
• 3 leta delovnih izkušenj 

G R A D B E N E G A D E L O V O D J A 
Pogoji: 
• gradbeni tehnik 
• 3 leta delovnih izkušenj 

ali 
• V K V zidar 
• 5 let delovnih izkušenj z vodenjem 

gradbenih skupin na premičnih 
gradbiščih 

Pogoja za obe delovni mesti sta 3-mesečno poskusno delo in nastop 
dela takoj. 
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom. 
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo 
v desetih dneh po objavi na naš naslov. 

JAGODE 
Bliža se poletje. Na kmetiji Zupančič bodo začele zoreti 
sladke jagode, kijih pridelujemo na našem polju. 
Pridite do nas, blizu smo in lahko nas boste našli. 
Pokličite nas, da bomo za vas nabrali sveže, dišeče jagode. 

Zupančič Jože 
Vrh 19 
1294 Višnja Gora 

01/78 84 290 
031/55 50 58 

Pokličite in pridite do nas! Pri farni cerkvi v Višnji Gori zavijte 
proti Leskovcu kot za kmečki turizem Habjan, in se peljite dobra 
2 km, kjer vas bo pričakal smerokaz za Gornje Brezovo, potem 
pa še slab km in ste pri nas. 

KAJ SO OGLAŠALI PRED STO LETI 

•FIC 
V KANADO IN ZDRUŽENE DRŽAVE. 

Največje podjetje sveta . 
: 7J parnikov, 36.000 km železnic, 200.000 uradnikov, hoteli, brzojavi, banko, farme, zemljISfa. 

Tedenski odhod s slovitimi EHPHESS parnlkl l i 

I H a m b u r g a - A n t w e r p n a — C h e r b o u r g a - H a v r e . 
: Vozalo po morju samo 4 dni. Vsa potrebna pojasnila radi predpisov vsoljenja lo ludjonja 

tar potnih Hitov daje brezplačno 

L 

zastopstvo za Slovenijo Jos. Zidar, 
Ljubljana, Dunajska rasta 31. 

S takimi oglasi so zvabili čez Veliko lužo številne Slovence. Le redki so se 
vrnili. Tisti, ki so ostali, so se večinoma še oglašali nekaj desetletij s pismi, 
potem pa so počasi utihnili. Danes živita v Severni Ameriki že tretja in četrta 
generacija njihovih potomcev. Med njimi so le redki, ki še vzdržujejo stike z. 
domovino svojih prednikov. 

LS 

M o j s t r i i z p e k a r n e 

V S E J E M O G O Č E , Č E S E H O Č E 

"Razvoj norih izdelkov je zelo zanimiv. Veliko je preizkušanja, 
popravljanja in dopolnjevanja." 

Tempo sodobnih žensk je včasih kar naporen. 
Nasvete o tem, kako uspešno usklajevati službo, 
številčno družino in študij, bi lahko dajala Lidija 
Brlan, živilski tehnik iz Pekarne Grosuplje. 

"Družina je zame največja vrednota, zalo ji namenjam ves 
svoj prosil čas, "pravi I.klija Brlan, na fotografiji z Martinom. 
Uršo, Katjo in najmlajšo Niko ter možem joželom 

D r u ž i n a Lidije Br lan je š tevi lčna, saj 
ima kar štiri otroke, kljub temu pa z 
v e s e l j e m o p r a v l j a svo j e d e l o . 
V Pekarno Grosupl je je pr iš la pred 
enajstimi leti. O d takrat je prehodi la 
zanimivo pot. Dobro pozna proizvo
dnjo, kjer je zače la , nato je postala 
vodja izmene ter zatem vodja obrata. 
Danes jc vodja kon t ro le i n dela v 
laboratoriju, tudi tu pa ostaja v stiku 
s proizvodnjo. 

„ D e l o v labora to r i ju je z a n i m i v o 
in zahteva veliko na t ančnos t . Poteka 
vse o d m o k e do k o n č n e g a izdelka , 
zato je tesno povezano z d r u g i m i 
procesi v pekarni," pravi in doda, da 
ji je posebej všeč raznolikost opravil . 
Skupa j s s o d e l a v c i je i m e l a š e 
p o s e b n o p o l n e roke o b u v e d b i 
standardov H A C C P in ISO, k i zago
tavljata, da p r i d e d o k u p c a zares 
neoporečen izdelek ter da pekarna 

deluje p reg ledno i n enotno. Lidija 
skupaj s sodelavkama v laboratoriju 
nadzoruje kakovost surovin, pregle
duje pa tudi , a l i v p r o i z v o d n j i p r i 
postopkih priprave izdelkov u p o š t e 
va jo s t r o g a m e r i l a k a k o v o s t i . 
V razvojnih projektih sodeluje tudi 
s komercialo, k i od loč i , ali je novost 
zan imiva za kupce . N o v i izdelek je 
p lod skupn ih idej in če ni tak, kot si 
ga k u p c i žel i jo , ga v grosupe l j sk i 
pekarni izboljšajo. Da je izdelek res 
tak, kot mora bit i , se Lidija in njeni 
sodelavki v laboratoriju vključijo tudi 
v s a m o p r o i z v o d n j o . P r i t a k o 
raznolikem delu ji .široko poznavanje 
de l a v p e k a r n i p r i d e z e l o prav. 

Svoje znanje pa je Lidija še dodatno 
dopoln i la , saj je ob de lu obiskovala 
višjo živilsko šolo. Čimprej si tudi želi 
diplomirat i in postati inžen i rka živil-
stva. Njeno zdajšnje de lo ji je zelo 

všeč in vesela je, da so ji v pekarni 
o m o g o č i l i tudi nadaljnje .šolanje. 

V P e k a r n i G r o s u p l j e so p o n o s n i 
nanjo, saj je o d l o č n a i n svoje de lo 
opravlja zelo dobro , po leg tega pa 
i m a š e e n o o d l i k o . V z a s e b n e m 
življenju je Lidija n a m r e č mama štirih 
otrok. Prostega č a s a ima zato ze lo 
malo in ga najraje prež iv l ja kar z 
d r u ž i n o . „Ot roc l zahtevajo ve l iko 
e n e r g i j e , v e n d a r m i n i t e ž k o . 
Obveznost i , k i jih p r i n a š a š tev i lčna 
d ruž ina , z m o ž e m zelo dobro uskla
jujeva." Zato tudi ostane več časa za 
nedeljske sprehode. 

cPekarna t 

(jrosuplje 
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gospodinjska stran 
Kaj kmalu bomo že lahko posegli po prvih sadežih - češnjah in jago

dah. Sadno drevje že bujno cveti in nam lepša vrtove okoli hiš. V tem 
mesecu je največ dela v vrtovih in na njivah. To je mesec sajenja in 
sejanja vseh kulturnih rastlin. 

Je tudi čas, ko bomo začele urejati balkone ter okenske police. Eno
letne rastline so zelo raznovrstne, in če jih pravilno izberemo, nas 
bodo razveseljevale z različnimi živopisanimi cvetovi od začetka pom
ladi do pozne jeseni. 

Lepo je tudi, če enoletne rastline pomešamo s trajnicami, ki v nekaj 
sezonah izoblikujejo prijetno zelene kotičke, cenjene posebno poleti. 

Ko izbiramo rastline, moramo biti pozorni na sončno in senčno lego 
ter oceno prostora, ki ga imamo na voljo. Pri tem seveda skušajmo 
kar najbolje izkoristiti vsak kotiček, vendar ne pretiravajmo, da 
potem celota ne bi izgledala neurejena. 

Balkonske rastline - nekaj praktičnih nasvetov 

- Rastline bodo vedno lepe in urejene, če jim sproti odstranjujete uvele cvetove in 
liste. Rastlini boste dali novo moč, saj ji ne bo treba tratiti energije za cvetove in liste, 
ki j im je že usojeno umreti. 

- Cvetlice in rastline je treba razpostaviti tako, da se njihove barve ne bodo medse
bojno nevtralizirale. Z a lepši videz upoštevajte tudi barvo morebitnega ozadja - stene, 
balkona, ograje ... Na temnem ozadju pridejo bolj do izraza svetli in drobni cvetovi in 
listi, na svetlem pa so barve lahko močnejše. 

- Zelo primerno je, če naberete vsako morebitno seme, ki dozori na rastlinah enolet
nicah, ter ga dobro posušite v senci in shranite v zaprti posodi v suhem in temnem pros
toru. Poskusite ga potem posejati naslednjo sezono; morda se vam bo brez stroškov pos
rečilo poživiti ter zasaditi vrt ali balkon. 

- Poleti zalivajte rastline v manj vročih urah, da voda ne izhlapi takoj. Tudi listov ne 
smete omočiti, ker bi jih sonce lahko ožgalo. 

- Prvo obrezovanje se ponavadi opravi ob koncu sezone, ko rastlina odvrže liste in se 
pripravlja na počitek. Bolj na tančno obrezovanje pa opravimo spomladi, ko lahko vidi
mo, katere veje je uničil mraz in jih je torej treba odstraniti. 

- Presajanje rastlin opravite vsako ali vsako drugo leto, ko je prst v posodi popolno
ma prepletena s koreninami, v obdobju, ko rastline mirujejo. Izberite lonček, ki je malo 
večji od prejšnjega, ker bi se v preveliki posodi korenine razvijale na škodo nadzemnih 
delov rastline. 

Trajnice 
so rastline, ki prinašajo največ zadovoljstva, ker so vsako sezono lepše in bujnejše. 

Preskrbeti jim je treba samo dovolj velik prostor, v katerega jih boste spravili čez zimo. 

Vzpenjalke 
so zelo primerne za prekrivanje ne preveč lepih zidov in ograj. So zelo pripravne in 

naravne, pa tudi okrasne. Lahko so cvetoče ali zimzelene ( bršljan, pasijonka, jasmin, 
klematis, begonija, bugenvilija, svinčcniea, glieinija, vrtnica, kanadska trta ...) Taka 
zavesa je lahko hkrati tudi zaščita pred soncem in vetrom. Vzpenjalke enoletnice ( slak, 
vodna kresa, grah, okrasne buče ...), speljane po večjih rešetkah, dajejo poleti lepo 
senco. 

STRUKLJI 
Znači lna dolenjska jed so štruklji, ki so 

priljubljeni za praznike, predvsem so bili obvezni 
za vaška žegnanja in za žetev. 

Razlikujejo se po nadevu in obliki. Tako poz
namo kuhane ajdove štruklje s skuto ali češpljcvim 
nadevom, orehove, sirove, krompirjeve, ocvirkove, 
kruhove in zeljne štruklje. 

Štruklji so lahko kuhani ali pečeni, lahko jih pol
nimo s praženimi drobtinami in jajci ter smetano 
ali sirom. Dobri so tudi iz prekajene slanine, 
smetane in rumenjakov. 

Pregovori o štrukljih pa pričajo, da to ni bila 
vsakodnevna jed, temveč so bili na našem revnem 
podeželju imenitna jed. 

Star pregovor: Repa, korenje - slabo življenje, 
štruklji, meso - to bi bilo. 

Gospodinje še na mnogih domačijah kuhajo 
prave domače štruklje, ponekod pa so se bolj 
uveljavili sirovi, kakršne lahko danes kupimo že v 
vsaki prodajalni. 

Nasvet: 
13 štruklje kuhamo v slani vodi, zavite v prtič, ki ga 

moramo predhodno potresli z drobtinami ali pa ga 
navlažimo z vodo, da se nam štruklji med kuhanjem 
ne sprimejo. 

Domači štruklji 
Testo: 50 dag pšenične moke, 1 jajce, mlačna voda 
Nadev: 10 dag ocvirkove masti, 25 dag starega kruha, 3 jajca, Idi 

kisle smetane, sol, peteršilj 

Iz moke, jajca in mlačne vode zgnetemo voljno testo in ga pus
timo počivati vsaj pol ure. Nato ga razvaljamo za pol cm na debe
lo. 

Z a nadev na masti popražimo kruhove drobtine; ko zarumeni-
jo, j im dodamo jajca, smetano in sol. Nadev naj se ohladi, nato pa 
premažemo testo in zvijemo v štrukelj. Kuhamo 20 minut v slanem 
kropu, zavite v prtič. Voda mora vreti zelo počasi. K o so štruklji 
kuhani, jih zabelimo z ocvirki ter postrežemo s kislim zeljem. 

S p o m l a d a n s k a e k s k u r z i j a v Posočje 
Na spomladansko ekskurzijo smo se letos članice D P Ž odpravile v Posočje. 
Z vremenom smo imele smolo kot še nikoli. Snežilo je in deževalo, kot da smo prav tako vreme naročile. Zunaj hlad

no, v naših srcih pa toplo - to je bil naš moto in vesele smo se podale na pot. Ta nas je preko Godoviča vodila v Idrijo, 
kjer smo si ogledale čipkarsko šolo in muzej. Tam sta nas sprejela lokalna vodiča ter nas spremljala ves dan. Naše 
potepanje smo nadaljevale po dolini Soče, se dlje časa pomudile v Mostu na Soči, kjer smo si poleg znamenitosti 
ogledale tudi lončarko. V nadaljevanju dneva smo si ogledale še Planiko Kobarid ter poizkusile njihove nove kondi-
torske proizvode. Sprehodile smo se tudi do Hudičevega mosta v Koritih. Na najnižji točki Triglavskega nacionalnega 
parka so nam postregli s tolminskim sirom in šilcem domačega. 

Velikonočna 
r a z s t a v a 

DPŽ Sončnica 
v G r o s u p l j u . 
Razstava, ki jo pripravlja 

naše prijateljsko, sosednje 
društvo, je že tradicionalna. 
Letos je bila postavljena v 
preddverju občinske stavbe v 
Grosuplju. Vloženega je bilo 

dosti truda. Razstavljene so 
bile jedi, značilne za 
velikonočni čas. Otvoritve se 
je udeležil med drugimi tudi 
g. župan in prisotne nagovoril. 
Sledila je pokušina dobrot. 

Za DPŽ M. Erjavec 

Dobitniki priznanj iz naše občine na prireditvi 

D O B R O T E S L O V E N S K I H 
K M E T I J - P T U J 2 0 0 3 

Zlato priznanje 

Srebrno priznanje 

Orehove palačinke 
Sestavine: 3 jajcu, jedilna žliea olja, gladka moka, ščepec soli, 2,5 dl 

mleka 
Nadev: 20 dag naribanih orehov, 8 dag sladkorja v prahu, 15 dag 

medu, malo limoninega soka, šilce ruma 

Priprava: 
Jajca, mleko, žlico olja in sol razžvrkljamo ter vmešamo toliko 

moke, da dobimo gladk, tekočo maso. V primerni posodi spečomo 
palačinke in jih pokrite na toplem shranimo. 

Z a nadev zmešamo orehe s presejanim sladkorjem. Med razredči
mo z malo vode in limoninim sokom ter na blagem ognju zavremo. 
Dodamo še rum in s tem nadevom namažemo palačinke. Serviramo 
jih lahko s sladko smetano in čokolado. 

Bronasto priznanje 

Kmetija Erjavec 

Janez Vrbovec 
Turistična kmetija Grofija 

Marta, Franc Okorn 
Izletniški turizem Okorn 

Kmetija Erjavec 

Marta, Franc Okom 
Izletniški turizem Okorn 

Kmetija Erjavec 

jabolčni kis 
slivova marmelada 

žganje brinjevec 

žganje hruškovec 

suhe hruške 
suha jabolka, neolupljena 

suha domača salama 
kruh iz bele in temne 
moke brez dodatkov 

suha olupljena jabolka 

Iz občine Grosuplje pa je zlato priznanje za skuto dobila ga. Francka Duša. 
Vsem dobitnikom priznanj za kvaliteto čestitamo! 

Za gospodinjsko stran tekst in foto Nataša ERJAVEC 
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Reši te jo, pa vam bo v poudarjenem 
navpičnem stolpcu povedala, česa smo se 
letošnjo pomlad najbolj vzradostili. 

Samo za vas poseben popust: rešitev se 
nanaša na neko barvo. 

Na poŠti 

- Pismo je pretežko. Nalepiti 
morate še eno znamko. 
- Že, ampak potem bo še težje! 

z E 

S E 
0 
0 
0 
0 

E N 
V O D O R A V N O 

1. izločalke 
2. najboljša ocena 
3. naš časopis 
4. več povezanih koles 
5. pred nedavnim 

6. del voza 
7. kos lesa 

O d l o č n o _ 

• Ali lahko naslikam vašo kravo? 
- Ne, kar naj ostane rjava! 

K V I Z 
1. Katera drevesa živijo tudi do pet tisoč 
let? 
a) mamutovci 
b) tisovci 
c) cipresovci 

2. Katero naselbinsko ime izhaja iz kamna? 
a) Krka 
b) Stična, 
c) Glogovica 

3. Katere živali imajo najmanj nog? 
a) kopitarji 
b) pajki 
c) mehkužci 

4. Ime PIL označuje? 
a) posebno vrsto piva 
b) mladinski časopis 
c) okrajšavo za pilo 

S. Koliko meri drugi najvišji 
vrh v naši občini? 

6. Kateri brat je moral po 
svetu? 
a) osmi 
b) deseti 
c) dvanajsti 

7. Kadar voda vre, gredo iz iye 
mehurčki. Kaj je v njih? 
a) zrak 
b) ogljikov dioksid 
c) vodna para 

Rešitve iz prejšnje številke: l .a, 
2.c, 3.c, 4,c, 5,c, 6. 4o, 7. b. 

S M E S N I C A 
Po dolgem času se srečata dva prijatelja. Eden od njiju tako začne: "Veš, kakš
na sreča. Moja žena je brala knjigo o dvojčkih inje rodila dvojčke." Drugi pre
bledi in reče: "Pri priči moram domov. Veš, moja žena doma pravkar prebira 
knjigo A l i baba in štirideset razbojnikov!" 

U G A N K E S A L J I V K E 
1. Kaj je to, kar zgoraj diši spodaj pa smrdi? 

2. Pet otrok iz iste hiše, pa se vsak drugače piše. 
3. Zakaj pes tako rad je kosti? 

4. Katera senca dela na polju največ škode? 
5. Če bolj piha, bolj je vroče. 

O D G O V O R I: I. star šopek v vazi 2. prsti na isti roki 3. Ker mu ne dajo mesa. 
4. gosenica 5. kovaški meh 

OZRIMO SE MALO 
NAOKOLI 

Zadnjič smo lahko obču
dovali "lepo postavo" naše 
občine. Z nekaj dodatka smo 
iz nje naredili prav "fletno 
punco". Pa poglejmo, kakšne 
občinske punce imajo naši 
sosedje. Na sliki so obrisi ene 
izmed sosednjih občin. Ugo
tovite, katera je to. Tudi njo 
ahko likovno "obrihtate" in 

preizkusite svojo domišljijo. 
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Niti zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
tiho, mirno si zaspala, 
a v srcih naših boš ostala. 

Vse življenje si garala, 
vse za dom, družino dala, 
ostale so sledi povsod 
od dela tvojih pridnih rok. 

V 74. letu starosti nas je tiho zapustila naša draga žena, 
mama, dobra tašča, babica in teta 

MARIJA ŠKUFCA, 
roj. Podržaj 

iz Zavrtač pri Polževem 
po domače Markčeva Mi lka 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom 
in znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje, sveče, 
svete maše in spremstvo na njeni zadnji poti. 
Zahvaljujemo se tudi šentviškim pevcem za občuteno 
zapele žalostinke in župnikoma Boštjanu Modicu ter Jože
tu Erjavcu za lepo opravljen obred. 

Vsi njeni najdražji 

Odšla si tja, kjer ni solza, 
kjer ni več trpljenja ne gorja. 
Ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih rok ostaja. 

ZAHVALA 
ob boleči izgubi naše drage mami 

JOŽEFE KOSTEN 
po domače Anzelnove mami 

iz Metnaia nad Stično 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za izrečena sožalja, podarjeno cvetje, sveče, 
darove za svete maše in cerkev. 
Hvala vsem, ki ste se ji poklonili in jo pospremili na zadnji 
poti. Hvala gospodu župniku in pevcem za lepo opravljen 
obred. 

Hvala vsem, ki ste jo cenili v njenem delu in življenju. 

Vsi njeni 

Srce je dalo vse, kar je imelo, 
za sebe niti bilke ni poželo. 

V 80. letu starosti je tiho odšla od 
nas naša sestra in teta 

MARIJA BUSER 
roj. Zupančič 

po domače Lipetova Mic i z Vi ra pri Stični 15 

Iskrena hvala vsem sorodnikom, dobrim sosedom, prijatel
jem in znancem, ki ste ustno izražali sožalje, podarili cvet
je in sveče, darovali za dober namen in maše in jo 
pospremili na zadnjo pot. 

Zahvalo izrekamo osebju zdravstvenega doma Ivančna 
Gorica, stiškemu kaplanu in župniku iz Ivančne Gorice za 
lepo opravljen obred, govornikoma za ganljive poslovilne 
besede, pevcem za zapete žalost inke, upokojencem, 
borcem N O V in gasilcem G D Stična. 

Vsi njeni 

Pomlad pa za nas ni cvetoča, 
pač pa je kot ogenj žgoča. 
Saj v času cvetja ti zaostalo je srce, 
nam prineslo žalost in gorje. 

Ob boleči izgubi drage mame, 
babice, prababice in tašče 

JOŽEFE URSIC 
Po domače Nacetove mame, iz Kriške vasi 6 

Se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, pri
jateljem in znancem za izrečena sožalja, podarjeno cvetje, 
sveče, darove za svete maše in cerkev. 
Posebna zahvala velja dr. Čampovi, patronažnim sestram 
in reševalnemu osebju, ki so v času težke bolezni pomagali 
naši mami. Zahvaljujemo se tudi g. župniku Tonetu 
Humarju za lepo opravljen pogrebni obred in pevcem za 
lepo odpete žalostinke. Hvala tudi vsem, ki ste pokojno 
pospremili v tako velikem številu na njeni zadnji poti, v 
upanju, da se še nekje... nekdaj... zopet srečamo. 

Vsi njeni 

Kako lepo bi bilo 
romati vse življenje 
skozi zeleni gozd 
in se ne ustaviti. 
(S. Kosovel) 

ZAHVALA 
Ob nenadni in mnogo prezgodnji izgubi dragega moža, 
očija in ata 

MARJANA POTOKARJA 
iz Zgornje Drage pri Višnji Gor i 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste se poklonili njegove
mu spominu, darovali cvetje in sveče ter za cerkev in svete 
maše. 
Zahvaljujemo se gospodu župniku Boštjanu Modicu za 
lepo opravljen pogrebni obred, višnjegorskemu cerkvene
mu pevskemu zboru in oktetu Corona iz Grosupljega za 
obču teno zapete pesmi, hvala tudi t robentaču ter 
gospodoma Metodu Tekavcu in Pavlu Grozniku za ganljive 
poslovilne besede. 
Se posebej hvala za pomoč družini Možina. 

Žena Tonka in hči Helena z družino 

Vsa njena drobna razumevanja, 
neopazne prijaznosti, 
na stotine dobrih nasvetov, 
na tisoče dobrih dejanj 
je naredilo naše življenje lepo. 

I ZAHVALA • 
Ob boleči izgubi žene, mame, stare mame, prababice in 

sestre 

JOŽEFE MESOJEDEC 
iz Stične 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, pri
jateljem in znancem za darovano cvetje, sveče, svete maše, 
dobre namene ter izrečena sožalja. Posebno zahvalo bi radi 
izrekli vsem, ki ste se j i dan za dnem ljubeče razdajali med 
njeno boleznijo in vas je vedno zelo vesela pričakovala. 
Zahvaljujemo se osebju Doma upokojencev Grosuplje, 
župniku p. Janezu Novaku za lepo opravljen pogrebni 
obred, sosedi Anjolki za občutene besede zahvale in 
slovesa, stiškim cerkvenim pevcem za prelepo petje ter 
vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti. 

Vsi njeni 

NIHČE NE VE, KAJ SI JE ŽELEL 
TAKRAT... 
... MORDA VSAJ ŠE ENO 
POMLAD... 

V SPOMIN 
VOJKU KASTELICU 

Minil i sta dve leti, odkar smo sc morali posloviti od 
tebe. 
V naših srcih je ostala huda bolečina in ob spominu 
trpek jok ... 
Vedno te bomo nosili v srcih ... 
Pogrešamo te ... 

Tvoji: mami, brat in babica 

ZAHVALA 
Prezgodaj je odšla od nas naša draga mama 

Vida Prime 
(roj. Božič) 

po domače S T A R Č E V A V I D A iz Zaboršta. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, pri
jateljem in znancem za darovano cvetje, sveče, svete maše, 
dobre namene ter za izrečena sožalja. Hvala tudi Perparje-
vim, gospodu župniku, pevcem in trobentaču. 

Hvalil vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti. 

Vsi njeni 

Zvonovi zvonijo, premih pojo, 
pospremijo tebe naj v svetlo nebo. 

ZAHVALA 
Tiho je zaspal in odšel za svojo ženo 

VIKTOR MESOJEDNIK 
iz Višnje Gore 

Iskreno se zahvaljujemo osebju Doma starejših občanov 
Grosuplje za pomoč v bridkih dneh bolezni. Prisrčen bog-
plačaj Pavlu Grozniku za poslovilni govor, vsem prijatel
jem, ki so ga s pritrkovanjem pospremili v farno cerkev in 
se od njega poslovili ter gospodu župniku za ganljive 
besede. Posebna zahvala velja družini Perpar in vsem, ki so 
ga pospremili na zadnjo pot. 

Vsi njegovi 
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TEREZIJA PIŠKUR 
IZ G O R E N J E VASI 

Kadar sem minula leta tu in tam 
obiskal Končinatovo Nano iz Goren
je vasi, sem pri njej skoraj vsakič 
videl skromno ženico - Bučarjevo 
Rezko. Vasovalka je vselej s tihim, 
nekako boječim glasom spregovo
rila par besedi, nato pa neopazno 
odšla, kot bi se bala, da nas bo njena 
navzočnost motila. 

Že tedaj sem slutil, daje to skrom
no človeško bitje v življenju skusilo 
dosti hudega. In nisem se zmotil. 

Življenje se j i je začelo 
23. februarja 1913. Bila je 
prvi otrok v družini. Za 
njo je prišel na svet še brat 
in bilo je konec. Oče 
Tone, doma je bi l z 
Ižanskega, in mati Terezi
ja se nista preveč 
razumela. Lepega dne je 
oče pospravil svoje 
mizarsko orodje in odšel 
na Hrvaško, od koder se 
ni več vrnil. Terezija je 
tedaj imela štiri leta, zato 
se očeta le medlo spomin
ja. Deset let za tem so 
mati umrli in otroka sta 
ostala siroti. Pri hiši sta 
poleg matere ostali še dve 
neporočeni teti. Vs i sku
paj so poprijeti pri 
domačem delu in se 
nekako prebijali skozi 
življenje. 

V tridesetih letih je 
prišla vsem dobro znana 

gospodarska kriza, ki je prizadela 
dosti domačij na Slovenskem. Že 
tako obubožano Bučarjevo domačijo 
so povrhu slabili še prepiri z vaščani 
in zgubljene tožbe. Dolgovi so rasli 
in posestvo je prišlo na boben. Leta 
1938 je bila dražba na sodišču v Višn
j i Gor i . Brata Franceta, ki je bil 
namenjen za naslednika na Bučar
jevim, je to hudo prizadelo. Z nekaj 
prihranki in z novimi posojili je 
odkupil hišo in nekaj posestva, da 

n i s o 

Vemo, kako potovati na Mars, 
ne vemo pa, ZAKAJ nas zapuščajo Otroci na praga pomladi!'.' 
Pomladi letos ne ho... ne v naš konec. 
(družina Šuntajs) 

Komaj v 15. letu starosti se je od nas poslovil 

JAN RUT AR 
iz Višnje Gore 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sose
dom, sodelavkam in sodelavcem Medexa International in 
Buropapier Papirografika ter znancem, ki so v težkih trenutk
ih sočustvovali z nami, darovali cvetje, sveče, izrekli pisna in 
ustna sožalja ter ga pospremili na njegovi zadnji poti. Posebna 
zahvala velja Janovim sošolcem in sošolkam, razrednikoma, 
učiteljem OŠ Višnja Gora ter Srednje poklicne in strokovne 
šole Bežigrad iz Ljubljane za darovano cvetje, svete maše in 
ganljive poslovilne besede. Zahvaljujemo sc tudi Perparjevim, 
g. župnikoma Boštjanu Modicu in Cirilu Plcšcu za lepo opravl
jen obred. Hvala tudi pevcem za občuteno in lepo zapete 
pesmi pri sveti maši in ob grobu. In ne nazadnje se iskreno 
zahvaljujemo tudi Janovim prijateljem, ki so ga odnesli k 
večnemu počitku. 
Iskrena hvala vsem, ki boste našega Jana ohranili v lepem 
spominu. 

Jan, vedno boš z nami! 

Tvoji neutolažljivi: mami Maja, oči Borut in sestra Kristina 

o s t a l i 
b r e z 
doma in 
k r u h a . 
Ker niso 
m o g l i 
v r a č a t i 
posoji la , 
s o 

nastopile nove težave. Te so brata 
dokončno zlomile, da je obupal in si 
vzel življenje. 

Tik pred vojno se je Terezija 
omožila, a so moža Franceta kmalu 
potem odpeljali v internacijo, kjer je 
preminil. Vendar to ni bila edina 
žrtev vojne v njeni družini. Tcrezijini 
teti sta se bili med vojno nekomu 
zamerili. Ponoči so prišli ponju in ju 
pokončali v gozdu blizu Polževega. 
Vidi te , takšno je bilo življenje 
Bučarjeve Rezke iz Gorenje vasi: 
trpljenje, smrt in žalost so kar tek
movali, kdo bo zarezal globlje v 
njeno življenje. 

Po desetih letih samevanja in 
garanja na preostanku domačije se 
je vnovič omožila. Vzela je daljnega 
sorodnika Ignacija Piškurja s Krke. 
Kljub trdemu delu in pomanjkanju 
je tedaj vendarle nastopil čas, ki je 
bil za Terezijo kolikor toliko vreden 
življenja. Rodil se jima je sin France 
in vse je kazalo, da se bo rod nadal
jeval. Potem pa se je spet začelo. 
Mož Ignacij je umrl pred dvema 
desetletjema. Sin France, ki naj bi 
prevzel očetova bremena, ni bil pre
več za delo. Pridružila sc je še pijača 
in pripomogla, da se je tudi njen 
edini otrok poslovil od življenja. 
Tako je mama Terezija že drugič 
ostala čisto sama na svetu. Tokrat ni 
zmogla več. Uredila je svoje last
niške stvari in odšla v grosupeljski 
Dom starejših občanov, kjer lepo 
skrbijo zanjo. Tam jo večkrat obišče
jo prijazni sosedje in drugi dobri 
ljudje.Če boste kdaj imeli priložnost, 
povprašajte po njej in spregovorite z 
njo kakšno prijazno besedo. Hvalež
na vam bo. Tudi jaz se bom pri njej 
večkrat oglasil. Za sedaj pa iskrene 
čestitke za devetdeseti rojstni dan, ki 
ga je imela pred nedavnim. 

Klasjev Polde 

Z A H V A L A 
Podpisana Olga Motoz se v imenu oskrbo
vancev Cvetke, Anice in Francija ter seveda 
v svojem imenu zahvaljujem KO Rdečega 
križa Ivančna Gorica in krajevni skupnosti 
Metnaj za izkazano finančno in materialno 
pomoč. 

Prav tako se zahvaljujem županu, svetnicam 
in svetnikom občine Ivančna Gorica ter 
nenazadnje vsem znanim in neznanim 
darovalcem, ki ste nam v naši težki situaciji 
velikodušno pomagali. Vsem in vsakemu 
posebej iskrena hvala. 

Olga Motoz 

IZ Z A K L A D N I C E 
NAŠIH D O M O V 

Zijalasti predmet, ki ga kaže 
pričujoča podoba, utegne biti 
težka zagonetka, posebej za 
mlajše reševalce. Nekateri 
starejši pa so ga v mladih letih 
najbrž, še uporabljali. Za olajša
vo naj vam povem le tole: Če 
imaš prevelikega, ni dobro. Ogl
asite sc z rešitvami in zapišite 
vsa imena, ki jih poznate. 

Prijazen pozdrav 
L S 

S e n t p a v e l s č i c a 
Potok ima več izvirov. Najmočnejši je 

pod vasjo Sentpavel. Ta je dal celi vodi 
tudi ime. Vodni tok Šentpavelščiee ima 
nemara med našimi vodami najmanjši 
padec, zato voda le počasi teče po prelepi 
dolini mimo Sel, Grma in Pluske proti 
dobskemu Bregu, kjer ponikne v več 
požiralnikih. Potok je torej značilna kraš
ka voda, ki v marsičem spominja na Virs-
ki potok, le daje šentpavelski bolj vodnat 
in ima daljši tok. Zaradi majhnega padca 
in sorazmerno široke doline potok kljub 
vodnatosti ni nikoli poganjal kakega 
mlina. Voda je bila koristna na druge 
načine. Vaščanke so tam dolga stoletja 
prale perilo, okoliška otročad se je poleti 
v potoku namakala, pozimi ob zmrzali pa 
drsala po ledu. 

Voda je bila tudi pomembno napajal-
išče za nekoč številno živino. Na Ploski, 
kjer se potok splazi pod nekdanjo 
cesarsko cesto, je bilo v furmanskih časih 
napajališče tako urejeno, da so vozniki 
lahko kar vprežene konje zapeljali do 
vode. Tam sta bili v tistem času kar dve 
gostilni: Kaštigarjeva in Dolgorajžnikova. 
Še pred pol stoletja je bila voda v celem 
toku tako čista, da si jo lahko kjerkoli 
zajel in se odžejal. Danes te idile kajpak 
ni več. 

Sentpavelsčica je prebivalcem ob njen
em toku pomagala še na en način: ob 
sušnih letih, ko so drugi predeli dajali 
manj krme za živino, je njena dolina 
bogato obrodila in omilila pomanjkanje. 

Danes je glavni izvir Šentpavelščiee zajet in speljan v trebanjski vodovod. Kaj hočemo, 
pitne vode vedno bolj primanjkuje. Pa še slabše bo, če bo šlo tako naprej. 

Lepoto doline, po kateri se kol kača vije Sentpavelsčica, so opazili že davni prednain-
ci in na njenih hohnih zgradili kar dve graščini: Grumlofin Sela. 

V r e m e n s k i p r e g o v o r i z a a p r i l 
1. Če se aprila vreme smeje, se bo kisalo kasneje. 
2. Več ko ima leto dni, se aprila vreme spremeni. 
3. Če malega travna grmi, se slane kmet več ne boji. 
4. Če je na svetega Jurija dan lepo, dosti sadja bo. 
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K & k o s t e fronc in L v i b v c 

Pri Kožuhovih so imeli Iri 
odraščajoča dekleta, zato so fantje 
vedno pogosteje prihajali pod njiho
va okna in v hišo. 

Nekega večera sta se k njim 
namerila tudi Fronc iz domače in 
Ludvc iz sosednje vasi. 

Najprej sta nameravala malo 
pokukati skozi okno, če ni v hiši 
morda kakšna nepredvidena fan
tovska konkurenca, nato bi pa 
vstopila. Opazovalno vlogo je pre
vzel Ludve, ki je bil precej višji od 
Fronca, zato je zlahka zrl skozi okno. 

Toda opazovalec se je komaj dobro 
razgledal po hiši, že je razočarano 
poročal prijatelju: "Fronc, nocoj ne 
bo nič. Vsi klečijo okoli peči in moli
jo rožni venec. Pravkar so začeli." 
"Nič ne de, je ravnodušno odvrnil 
Fronc," kaj ne veš, da pri Kožuhovih 
na kratko molijo? Le poslušaj!" 
Fanta sta prisluhnila molitvi in 
kmalu se je tudi Ludve prepričal, da 
se splača počakati. 

Kožuhov ata, jako pobožen mož, 
je z nizkim glasom molil naprej. 
Toda pri izgovorjavi je požrl toliko 

glasov, da se je njegov del molitve 
slišal nekako takole: " Oče naš, gas-
pos amen." Ostala družina pa mu je 
prav tako hlastavo odgovarjala: 
"Smrt na ram,... smrt na ram,... smrt 
na ram ... Prej ko v desetih minutah 
je bilo pobožnosti konec in vasovalca 
sta željno vstopila. Tisti večer sta si 
Fronc in Ludve dobro ogledala 
Kožuhovc tri. 
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LVII. 
REKORD 

E D I N S T V E N A Z B I R K A 
R E K O R D O V 

Pavel Orožnik je ljubitelj Star inos lov ja in še večji ljubitelj svojega domačega kraja 
Višnje Gore. Zato se ne smemo čuditi, če sije zastavil zbirko, ki ji po vsebini ni para 
daleč naokoli, morda tudi v svetovnem merilu. Pavel namreč zbira spominke z 
vsega sveta. Vendar ne vse od kraja. V njegovi kolekciji so le suvenirji, ki nosijo 
podobo polža, simbola Višnje Gore. 

Zbiratelj ima malone po vsem svetu organizirano mrežo sorodnikov in znancev, 
ki mu pomagajo povečevati njegovo zbirko. Doslej se mu je nabralo že čez pet sto 
različnih primerkov od simboličnega obešalnika do skodelice za kavo - kajpak v 
polževem stilu. Težko verjamem, da ima kdo na tem svetu še večjo kolekcijo s taki
mi eksponati. 

Letos poleti, 25. junija, bo na Polževem velika turistična prireditev, na kateri si 
bo moč poleg drugega ogledati tudi to nadvse zanimivo zbirko. 

Gospodu Pavlu Grozniku gredo za rekordno zbirko, ki daleč presega meje naše 
občine, iskrene čestitke. Želimo mu, da bi kolekcija še naprej naraščala in mu pri
našala dosti veselja. 

L S 

OGANIZACIJA PRAZGODOVINSKIH SPANOVIN 

KCERVO 

TRETBKLOSn 

Naši predniki, prebivalci gričevnate (lobjaste) pokrajine 
Lobjanci, so bili organizirani v geografsko, gospodarsko in 
obrambno zaključene enote, imenovane španovinc. Po 
velikosti in legi v marsičem ustrezajo današnjim občinam. 
Kaže, da je ta oblika organiziranosti še najbolj ustrezala 
takratnim političnim, gospodarskim, obrambnim in 
duhovnim (verskim) potrebam. 

Španovinam so načelovali špaji (žepaji). Ti so bili sprva 
voljeni izmed sposobnejših in premožnejših prebivalcev. 
Pozneje so sc nekateri špaji dokopali do več oblasti in 
postali bolj samodržni, najbrž celo suvereni na svojem 
ozemlju. Morda jc bila trda špajeva roka celo nujno 
potrebna za obstoj skupnosti v takratnih nepredvidljivih 
razmerah. 

LEOPOLP SEVER 

O tesnejših političnih povezavah med posameznimi 
španovinami, ki bi dajale obsežnejše državniške tvorbe ni 
zanesljivih znamenj. Vendar smemo z vso upravičenostjo 
domnevati, da so nekateri oblastnejši špaji prav gotovo 
težili k razširitvi svoje suverenosti na sosednja ozemlja. Saj 
se ti nagibi pojavljajo v vseh časih človeškega bivanja. 

Številna znamenja kažejo, da se je španovinska aris
tokracija, ki seje zbirala okoli spaja, postopoma oddaljila 
od ostalega prebivalstva in živela razkošnejše življenje. O 
tem nas prepričujejo prizori, upodobljeni na raznih kovin
skih predmetih, zlasti na vedricah, imenovanih situle. Šc 
bolj prepričljivo pripovedujejo o razslojitvi španovinskega 
prebivalstva njihovi grobovi - od najbogatejših v gomilah 
do najrevnejših s preprosto žaro in nekaj pepela. 

Med pomembnejše skupnosti praz
godovinskega časa na Slovenskem 
moramo vsekakor šteti stisko 
(virsko) španovino. Verjetno je imela 
eelo nadšpanovinsko funkcijo. V 
spodnjem delu fotografije je vas 
(lomile. Desno in levo od poslopij so 
razločno vidita gomilasta grobišča 
davnih prednamcev. V sredini je star
odavni Vir. kjer so si prazgodovinski 
prebivalci zgradili utrjeno zatočišče 
za prebivanje v nevarnih časili ( 
spodnje gradišče). Za razliko od 
drugih vasi se je to naselje po špaju 
(španu) imenovalo "španska vas". 
Nad špansko vasjo se boči še višja 
vzpetina Gradišče. Tja so se prebival
ci zatekli v najhujši sili, da hi si rešili 
golo življenje (zgornje gradišče). 

S L I N A S T A NEŽNOST 
Ste že kdaj videli, kako se ljubijo polži? Če še niste in 

vas zanima, si to oglejte ob prvi priložnosti - morda 
letošnjo pomlad. 

Tol iko nežnosti , božanja, stiskanja in slinastih 
poljubov ne boste videli v nobenem filmu, pa naj ima 
deset Oskarjev. Kar je res, je res: polži znajo te stvari. 
Živali so dvospolniki, zato se pri parjenju po predhodnih 
nežnostih obit partnerja vzajemno oplodita in oba 
izležeta jajca, iz katerih prilezejo polžki. Eden od part
nerjev je polžkom oče, drugi pa mati, v drugem leglu pa 
je drugi partner oče, prvi pa mati. 

L.S. 

Luknjici, ki ju vidite pri obeh ljubečih se polžih, sta vhoda v 
pljuča. Običajno polž odpre dihalnici za izdih in vdih vsako 
minuto. Med ljubljenjem pa sta skoraj neprestano odprti, kar 
pomeni, da sta polža zadihana. Kaj hočemo: tudi pri polžih ta 
stvar ne gre brez "malta". Slika je bila narejena lansko pomlad 
blizu Polževega. 
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